
رییس کل سازمان امور مالیاتی خبر داد

افزایش ۴۹ درصدی وصولی سازمان مالیاتی در نیمه نخست امسال
خریدار   رئیس  کل سازمان امور مالیاتی با اشاره 
به افزایش ۴۹ درصدی درآمدهای وصولی سازمان 
در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته، گفت: در این دوره زمانی در مجموع ۵۱۱ 

هزار و ۳۸۹ میلیارد تومان درآمد وصول شد.
»ســید محمدهادی ســبحانیان«، به موضوعاتی 
چون وصول مالیات از سیاســت عدالت مالیاتی و 
مبارزه با فرار مالیاتی، دریافت مالیات از بنگاه های 
اقتصادی وابســته به نهادهــای حاکمیتی، اجرا 
شــدن طرح انتخاب محل مصرف مالیات از سوی 
مودیان بــرای نخســتین بار در کشــور، عملکرد 
تبصره ۱۰۰ و صفــر بودن مالیــات نزدیک به ۷۲ 
درصــد اصناف مشــمول تبصــره ۱۰۰ پرداخت 
و از تحــولات مثبــت ایــن ســازمان در جهــت 

هوشمندسازی و دولت الکترونیک سخن گفت.

صدور ۸ میلیون اوراق قطعی مالیاتی
 تا پایان شهریور

وی درباره مهمتریــن اقدامات و دســتاوردهای 
سازمان در نیمه نخست امسال اظهار داشت: برای 
نخستین بار نزدیک به هشت میلیون اوراق قطعی 
مالیاتی تا پایان شــهریورماه ســال جاری بدون 

رسیدگی صادر و ابلاغ شد.
معــاون وزیر اقتصاد بــا تاکید بر اینکــه رویکرد و 
گفتمان اصلــی نظــام مالیاتی تکریم شایســته 
مودیان اســت، اضافه کــرد: در این راســتا، اوراق 
قطعی بیش از هشــت میلیون پرونــده صاحبان 
مشاغل برای نخستین بار با کمترین فاصله زمانی 
از انقضای مهلت تسلیم اظهارنامه مالیاتی و تا پایان 

شهریورماه سال جاری صادر و ابلاغ شدند.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی در ادامه با اشاره 
به اینکه انجام فرآیند صدور و ابــلاغ اوراق قطعی 
صاحبان مشاغل در سال های قبل دست کم ۶ ماه 
تا یک ســال طول می کشــید، اما امسال در مدت 
یک ماه انجام شده است گفت: تســریع و تسهیل 
امور مالیاتــی مودیان، هم موجب اعتمادســازی 
و همراهی بیشــتر آنان با نظام مالیاتی می شود و 
هم زمینه افزایش پیش بینی پذیری مالیاتی برای 

فعالان اقتصادی را فراهم می کند.

تحقق هوشمندسازی و مالیات ستانی 
سیستمی در ایجاد ساختار جدید

سبحانیان با اشــاره به تاکید »بخشــنامه تهیه و 
تنظیم لایحه قانون بودجه سال ۱۴۰۴ کل کشور« 
مبنی بر »هوشمندســازی نظــام مالیاتی به ویژه 
جایگزینی ســازوکارهای سیســتمی و هوشمند 
به جای سازوکارهای ســنتی و افزایش یک واحد 
درصدی نســبت درآمد مالیاتی به تولید ناخالص 
داخلی در ســال آینده« اظهار داشت: در راستای 
اجرایی کــردن این موضــوع، دفتر حسابرســی 

سیستمی و ریســک و تمکین مالیاتی در سازمان 
امور مالیاتی تشــکیل شده اســت.وی در ادامه با 
تاکید بر تشــکیل دفتر حسابرســی سیستمی و 
ریسک و تمکین مالیاتی به منظور تکمیل زنجیره 
ارائه خدمات مالیاتی فناورانه و محاســبه و مطالبه 
مالیات به صورت سیســتمی، خاطرنشــان کرد: 
ایجاد این ساختار جدید در ســازمان گام دیگری 
برای دستیابی به هدف تســهیل و تسریع پیشبرد 
امور مودیــان در ارائه خدمات مطلــوب مالیاتی و 

هوشمندسازی نظام مالیاتی محسوب می شود.
این مقــام مســئول در ادامه این تحــول مهم در 
ساختار مالیات ستانی با بیان جزئیات اجرایی این 
طرح، گفت: تعیین قواعد حسابرســی سیستمی و 
صدور اوراق تشــخیص یا قطعی سیستمی، تعیین 
و بازنگری شــاخص های ریســک، تعیین قواعد 
به کارگیری داده ها در تهیه اظهارنامه پیش فرض 
در همه منابع مالیاتی، تولیــد اظهارنامه برآوردی 
سیستمی در تمامی منابع مالیاتی و تهیه و بازبینی 
فرایندهای عملیاتــی موردنیاز در ســامانه های 

مالیاتی، از جمله وظایف دفتر مذکور است.

مالیات صفر برای حدود ۷۲ درصد از اصناف 
مشمول تبصره ماده ۱۰۰

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی همچنین با اشاره 
به اینکه امســال مهلت ارســال اظهارنامه مالیاتی 
صاحبان اصنــاف و مشــاغل مربوط بــه عملکرد 
شــغلی آنها در ســال ۱۴۰۲ با یک ماه تاخیر آغاز 
و تا نیمه مردادماه تمدید شــد، گفــت: در مجموع 
هشــت میلیون و ۲۴ هزار و ۸۵۱ مودی مشــمول 
تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم برای 
پرداخت مالیــات خود بودند کــه ۷۲ درصد از آنها 
)چهار میلیــون و ۹۹۴ هزار و ۴۸۶ مــؤدی( برای 

عملکرد ســال ۱۴۰۲ در روش تبصره ماده )۱۰۰( 
قانون مالیات های مســتقیم، مالیات مقطوع صفر 
داشته اند.ســبحانیان در ادامــه با اشــاره به اینکه 
مالیات تعیین شــده بــرای ۸۷ درصــد صاحبان 
اصناف و مشــاغلی که از طریق تبصــره ماده ۱۰۰ 
اقدام کــرده بودند، کمتــر از ۲۰ میلیــون تومان 
بود، افزود: فقط مالیــات ۵.۹ درصد مودیان یعنی 
۵۶۱ هــزار و ۹۹۴ پرونده، بیشــتر از ۵۰ میلیون 
تومان تعیین شــد.این مقام مســئول اضافه کرد: 
همچنین بیشــترین ســرانه مالیــات قطعی در 
متقاضیان اســتفاده از ظرفیت تبصــره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم به ترتیب مربوط به این 
اصناف است: رتبه نخست داروسازان با ۸۴ میلیون 
تومان، رتبه دوم دندانپزشکان با ۷۸ میلیون تومان، 
رتبه سوم بیمارســتان ها با ۶۵ میلیون تومان، رتبه 
چهارم پزشــکان با ۵۲ میلیون تومــان و در طرف 
مقابل کمترین ســرانه مالیات قطعــی متقاضیان 
اســتفاده از ظرفیت تبصره ۱۰۰ به قــرار زیر بوده 
است: نانوایان ســنتی و صنعتی با ۲ میلیون تومان 

و خرده فروشان میوه و تره بار با ۳ میلیون تومان.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی با اشاره به افزایش 
۴۹ درصدی درآمدهای وصولی ســازمان در نیمه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
اظهار داشــت: در این دوره زمانی در مجموع ۵۱۱ 
هزار و ۳۸۹ میلیارد تومان درآمد وصول شــد که 
حدود ۱۶۷ هــزار میلیارد تومان بیشــتر از مدت 

مشابه سال گذشته است.
سبحانیان درباره وضعیت پرداخت مالیات توسط 
نهادها و بنیادهای حاکمیتی و بنگاه های اقتصادی 
وابسته به ارگان ها گفت: قوانین مالیاتی درباره این 
نهادها و بنیادها و بنگاه های اقتصادی آنها تفاوتی 

با قوانین مالیاتی درباره سایر شرکتها ندارد. 

مقصر حادثه معدن طبس کیست؟

وشن شدن دلیل حادثه معدن شمارش معکوس برای ر
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رئیس جمهور: 
 حضور در اجلاس سازمان ملل

 فرصتی برای دفاع از مواضع ایران است

وزیر راه و شهرسازی:
 متعهد به ساخت  یک میلیون مسکن هستم

رئیس سازمان فضایی ایران خبر داد

پرتاب ۵ تا ۷ ماهواره به فضا تا پایان ۱۴۰۳

کاهش رشد اقتصادی، علامتی خطرناک برای ایران

تحریم؛ مهم ترین چالش رشد اقتصادی

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 2

صفحه 2

 آیا ارزنیمایی مرجع رسمی تغییرات نرخ ارز ترجیحی 
و نرخ باز می شود؟ 

 امین دلیری، تحلیلگر مسائل اقتصادی  بارها گفته شده تغییرات نرخ ارز، طبق شواهد 
تاریخی و آماری یکی از عوامل اصلی افزایش سطح عمومی قیمت ها یعنی افزایش نرخ تورم 
طی ۴۰ سال گذشته به ویژه در دو دهه گذشته بوده اســت. امروز مجدداً موضوع تک نرخی 
کردن نرخ ارز نقل محافل طیف مشــخصی از طرفداران حاکمیت اقتصاد بازار که زمزمه آن 
در نیمه دوم سال ۱۴۰۲ و در اوایل سال ۱۴۰۳ شروع شد، با استقرار دولت چهاردهم شدت 

گرفته است. 

یادداشت

نظارت در بیمه مرکـزی ضعیف است

صفحه 3

کریدور

 در دیدار »الکســی ددوف« ســفیر روسیه در 
ایران با »جبارعلی ذاکری« مدیرعامل راه آهن، 
دو طرف با اشــاره به اهمیت توافقات گذشته، بر 
گســترش همکاری های آتی به ویــژه در حوزه 
کریدور شمال- جنوب تاکید کردند. به گزارش 
روابط عمومی راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
ذاکری در این دیدار ضمن تاکید بر گســترش 
همکاری های آینده، ابراز امیدواری کرد: با توجه 
به حجم بالای تقاضا از مبدا هند، بتوانیم شاهد 
افزایش ترانزیــت در کریدور شــمال- جنوب 
باشــیم.مدیرعامل راه آهن همچنین پیشنهاد 
تشکیل جلسه فنی مشترک میان کارشناسان 

راه آهن ایران و روســیه را در تهــران مطرح و بر 
لزوم بررســی مشــکلات مــرزی، ظرفیت ها 
و فرصت هــای ســرمایه گذاری روســیه در 
پروژه های ریلی ایران تاکید کرد که این موضوع 

مورد استقبال سفیر روسیه نیز قرار گرفت.
سفیر روســیه نیز در این دیدار با تبریک انتصاب 
ذاکری، ســلام گرم رئیــس راه آهن روســیه و 
دعوت وی برای میزبانــی از مدیرعامل راه آهن 
را به مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
ابلاغ کرد.همچنین ســفیر روســیه پیشــنهاد 
داد جمهوری اســلامی ایران طــی یک اجلاس 
بین المللی، میزبان کشــورهای مســیر کریدور 

شمال- جنوب شــود.کریدور شمال- جنوب که 
بر اســاس امضای توافقنامه ۱۲ ســپتامبر سال 
۲۰۰۰ )۲۲ شــهریور ۱۳۷۹( بیــن دولت های 
ایران، روسیه و هند شــکل گرفته اکنون بین ۱۳ 
کشور جمهوری آذربایجان، بلاروس، بلغارستان، 
ارمنســتان، هند، ایران، قزاقستان، قرقیزستان، 
عمان، روسیه، تاجیکســتان، ترکیه و اوکراین به 
تصویب رسیده اســت که اروپای شمالی و غربی، 
فدراسیون روســیه، قفقاز، خلیج فارس )مسیر 
غربی(، آســیای مرکزی، خلیج فارس )مســیر 
شرقی( و دریای خزر، ایران، خلیج فارس )مسیر 

مرکزی( را به یکدیگر متصل می کند.

وسیه بر گسترش همکاری ها در کریدور شمال- جنوب تاکید ایران و ر

 تـولید کاهش یافت

 زهر بی بـرقی بر تن فـولاد زهر بی بـرقی بر تن فـولاد

شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به  بازسازی و اجاره فروشگاه سابق رفاه از طریق مزایده عمومی و 
عقد قرارداد مشارکت به روش R.O.L.T ) بازسازی،بهره برداری، اجاره ،انتقال ( اقدام نماید.

برآورد اولیه : مبلغ 122/100/000/000 ریال بابت بازسازی ) 4 ماه بابت بازسازی و تجهیز فروشگاه ( 
مدت اجرای پروژه: مدت قرارداد 6 سال ) پس از بازسازی و تجهیز فروشگاه ( می باشد و در صورت افزایش 
هزینه های بازسازی مطابق نظر سرمایه گذار و بیش از نظر کارشناسی ) حداکثر 15 درصد( طول مدت قرارداد 

حداکثر به میزان 12 ماه متناسب با میزان افزایش هزینه قابل افزایش می باشد.
میزان اجاره : میزان اجاره 1/25 درصد از فروش خالص فروشگاه ) درآمد فروش روزانه پس از کسر هزینه ضایعات 
( تعیین می گردد . میزان اجاره پرداختی در سال اول نباید ماهیانه از مبلغ 2/500/000/000 ریال و سالیانه 
30/000/000/000 ریال کمتر باشد و در سال های آتی حداقل اجاره پرداختی بر اساس نظر کارشناس رسمی 

دادگستری تعیین می گردد. 
تضمین شركت در مناقصه:  7/605/000/000 ریال  می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه معتبر 

بانکی مورد پذیرش خواهد بود.
ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان قابل 

قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمین شركت در مزایده بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد بانک ملی 

بنام شهرداری شهر قدس 
مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مزایده را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور قرارداد 

های شهرداری قدس تحویل نمایند. 

قیمت اسناد و نحوه واريز وجه :
قیمت اسناد مناقصه 8/000/000 ریال )هشت میلیون ریال( مي باشد كه به حساب شماره 0105708298000 
به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه تدارکات دولت به نشانی 

WWW.SETADIRAN.IR  قابل پرداخت می باشد.
مهلت خريد اسناد :

مهلت خرید اسناد مزایده از روز سه شنبه مورخ  1403/07/03 لغایت 1403/07/05بوده و  اسناد و مدارك 
مناقصه ظرف مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

مهلت تحويل و مدت اعتبار پیشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 14 روز سه شنبه مورخ  1403/07/17 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 

14 همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد
مجوز مورد نیاز جهت شرکت در مزايده :

اشخاص حقیقی و حقوقی
هزینه تجهیز فروشگاه با برنده مزایده است

پرداخت هزینه اگهی و کارشناسی مزایده بعهده برنده می باشد
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است 

در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود 
سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .

تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/06/27 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/03

  آگهی  تجدید مزایده عمومی  آگهی  تجدید مزایده عمومی

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت دوم

شهرداری  منطقه دو  قزوين در نظر دارد نسبت به انتخاب پیمانکار، 
جهت پروژه تکمیل احداث پارک شقایق 2 ، ضلع جنوب شرقی میدان 
سید حسن نصراله بر مبنای قانون برگزاری مناقصات به شرح جزئیات 
مندرج در اسناد مناقصه و با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )www.setadiran.ir(، از طریق برگزاری مناقصه عمومي با 
شرکت های حداقل دارای صلاحیت پایه 5 )پنج( رشته ابنیه  اقدام 
نماید. متقاضیان می توانند پس از انتشار آگهی جهت آگاهی و دریافت 

اسناد مناقصه به آدرس اینترنتی فوق مراجعه نمایند. 
دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  صرفا  مناقصه  برگزاری 
می باشد و کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل دریافت اسناد مناقصه، 

پرداخت تضمین شرکت در مناقصه، انصراف از شرکت در مناقصه، ارسال 
پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات، اعلام به برنده ، پذیرش برنده بودن، 

پرداخت تعرفه سامانه و ... در بستر سامانه می باشد.  
پاکات "الف" و "ب" و "ج" می بایست در سامانه بارگذاری و اصل تضمین 
شرکت در مناقصه )پاکت"الف"( مندرج در اسناد به دبیرخانه شهرداری 

منطقه دو قزوین تحویل گردد.
هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

تلفن تماس: 028-33320917
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/07/03
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/08

آگهی مناقصه عمومی 
)دو نوبته – یک مرحله ای(

    سلیمان بهرامی  - مدیر منطقه دو شهرداری قزوین 

نوبت اول
 شناسه آگهی: 1792477



قالیباف در بیست  و هشتمین جلسه هیات عمومی دیوان محاسبات کشور:

وشن به مردم گزارش شود  عملکرد بودجه و بی انضباطی ها باید به طور شفاف و ر

 وزیر امور خارجه:

وظیفه سیاست خارجی کاهش هزینه ها برای کشور و مردم است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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آیا ارزنیمایی مرجع رسمی تغییرات نرخ ارز 
ترجیحی و نرخ باز می شود؟ 

 امین دلیری، تحلیلگر مسائل اقتصادی  بارها گفته شده تغییرات نرخ 
ارز، طبق شواهد تاریخی و آماری یکی از عوامل اصلی افزایش سطح عمومی 
قیمت ها یعنی افزایش نرخ تورم طی ۴۰ ســال گذشــته به ویژه در دو دهه 
گذشته بوده است. امروز مجدداً موضوع تک نرخی کردن نرخ ارز نقل محافل 
طیف مشخصی از طرفداران حاکمیت اقتصاد بازار که زمزمه آن در نیمه دوم 
ســال ۱۴۰۲ و در اوایل سال ۱۴۰۳ شروع شد، با اســتقرار دولت چهاردهم 
شدت گرفته اســت. طرفداران اقتصاد بازار صرفاً به تک نرخی کردن ارز نظر 

دوخته اند.
مقامات رسمی تیم اقتصادی دولت، ســناریوی نزدیک کردن نرخ بازار ارز به 
نرخ ارز نیمایی را در ســر دارند. اگر نزدیک کردن یا یکسان سازی نرخ های 
ارز مقصود دولتمردان اقتصادی باشــد به عبارت دیگــر حذف ارز ترجیحی 
۲۸.۵۰۰ تومان مورد نظر باشــد، در واقع دولت چهاردهم دســت به ریسک 
بزرگی زده است و خطر آن کمتر از دســت زدن به افزایش حامل های انرژی 

نیست.
در حال حاضر نرخ ارز در مرکــز مبادله ارزی بالای ۴۹ هــزار دلار و نرخ ارز 
در بازار آزاد حــدود ۵۹ هزار دلار مورد معامله قرار می گیرد. گفته می شــود 
نرخ های فعلی در بازار آزاد بعد از افزایش از مرز ۶۰ هزار تومان در حال حاضر 
با نوسان کمتری روبرو بوده است؛ فقط نرخ نیمایی ارز مدتی است در حدود 

۴۳ هزار تومان تثبیت شده بود.
حال با جهش ۶ هــزار تومان برای هــر دلار به مرز ۵۰ هــزار تومان نزدیک 
می شود. به نظر می رسد اعلام سیاســت جدید ارزی توسط مسئولان ارشد 
اقتصادی و بانک مرکزی ایــن فضا را برای افزایش نــرخ ارز نیمایی باز کرده 
است و احتمالاً این سیاســت در پی اعلام وزیر امور اقتصادی و دارایی برای 

نزدیک کردن نرخ های ارز موجود به یکدیگر اتخاذ شده باشد.
فلســفه وجودی ارز ترجیحی ۲۸.۵۰۰ تومان نتیجه طرح جراحی اقتصادی 
در اوایل اســتقرار دولت ســیزدهم بود. با حذف ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی 
از واردات کالاهــای اساســی، ارز ترجیحی ۲۸.۵۰۰ تومانی که نســبت به 
ارز ترجیحی قبلــی بیش از ۷۰۰ درصد افزایش داده شــده بود برای واردات 
کالاهای اساســی اختصاص یافت. با توجه به ارتباط قیمت کالاهای اساسی 
به تغییرات نرخ ارز، قیمت کالاهای مورد مصرف نظیر گوشت قرمز، گوشت 
ســفید )مرغ و ماهی(، تخم مرغ، روغن، دارو، هزینه های درمان، خوراک دام 
و طیور و ســایر کالاها و خدمات ضروری مردم حــدود ۴۰۰ تا ۷۰۰ درصد 

افزایش یافت.
ارزی که بیش از ۴ دهه برای واردات کالاهای اساسی و ضروری مورد مصرف 
مردم، هر ساله توســط دولت ها در بودجه ســالانه حتی در بدترین شرایط 
درآمدهای ارزی اختصاص داده می شد، از سال ۹۷ تا کنون شاهد دگرگونی 
زیادی از نظــر ماهیت و محتوا با توجــه به حاکمیت تفکر بــازار در برخی از 
دولتمردان و نفوذ خط و خطوط اندیشــه های اقتصاد نئولیبرالی بر گرفته از 
نسخه های منسوخ شده تعدیل اقتصادی بانک جهانی و صندوق بین المللی 
پول بود که سعی خواهم کرد طی یادداشتی تغییرات اندیشه های نئولیبرالی 
در سیاست ها و برنامه های دو نهاد مهم اقتصادی و مالی بین المللی را تحلیل 
و بازگو نمایم و به نظر می آیــد برخی از دولتمــردان و اقتصاددانان طرفدار 
اقتصاد نئولیبرالی هنوز اســیر تئوری های کلاسیک ها بر اساس محفوظات 
دانشگاهی خود هستند و متأســفانه هرگز از تجربه تلخ روند تحولات ارزی و 
اقتصادی کشور در ۲۰ سال گذشته پند نگرفتند و وجود کسری های سنگین 
بودجه در ســال های اخیر، راحت ترین راه را برای جبران کسری های بودجه 
که بر اثر بی انضباطی های مالی و افزایش مداوم هزینه های جاری دولت بروز 
می کند، افزایش نرخ ارز در دســتورکار دولت ها در ابتدای استقرار خود قرار 

می دهند.
گرچه افزایش نرخ ارز ترجیحی، نیمایی و بازار برای دولت قبل درآمد بالایی 
از محل فروش و تســعیر نرخ ارز ایجاد کرد و نیز با افزایــش قیمت کالاها و 
خدمات دولتی درآمد حاصل از آن برای پرداخت یارانه های نقدی ایجاد کرد. 
ولی به علت عدم پایداری و دائمی بودن این درآمدهــا از یک طرف و دائمی 
بودن پرداخت هزینه های جاری از طرف دیگر، هر ساله کسری های سنگین 

بودجه را به دنبال دارد.
دل خوش کردن دولت به این درآمدهای ناپایدار، در واقع فضایی سراب گونه 
است. کسری های بودجه آشکار و پنهان نشــان از واقعیت تلخ و ناامیدکننده 
از اجرای این قبیل سیاست های فریبنده دارد که برای پرداخت یارانه نقدی 
مجبور می شــوند برای کسب درآمد به راه های ســهل الوصول کسب درآمد 
دســت بزنند؛ زیرا خود را بــه درآمدهایی متصل کرده انــد ناپایدار و پس از 
گذشــت یکی دو ســال، دولت مجبور می شــود برای تأمین مالی پرداخت 
خود از ســایر منابع تورم زا اســتفاده نماید و بدهی خود را به بانک مرکزی و 
بانک ها بیشــتر کند؛ یا با فروش دارایی ها و فروش اوراق مالی و برداشــت از 
صندوق های باز نشســتگی با افزایش بدهی خود بتواند قســمتی از کسری 
بودجه را جبران کند. یا با افزایش نرخ ارز، درآمد ریالی ایجاد کند. بیشتر این 
روش های تأمین مالی تورم زا و به بدتر شدن وضعیت اقتصادی کشور منجر 

خواهد شد.
لذا دســتکاری هایی که بدون بررسی محاســبات تأثیرات آن بر متغیرهای 
اقتصادی صورت می گیرد، وضعیت اقتصادی کشــور را به مرزهای بحرانی 
ســوق خواهد داد. حذف ارز ترجیحــی ۴۲۰۰ تومانــی از واردات کالاهای 
اساســی و ضروری کشــور صدمه زیادی به قــدرت خرید مــردم زد. بر اثر 
افزایش نرخ تورم و کاهش ارزش پول ملی باعث شــد بســیاری از معادلات 
پرداخت هــای دولت به مزدبگیــران ثابت بهم خورده و دولــت چاره ای جز 

جبران قدرت خرید حقوق و مزدبگیر اعم از شاغلان و بازنشستگان را ندارد.
هر تصمیمی که باعث بدتر شــدن وضعیت معیشت مردم شود، دولت مقصر 
اصلی این رویداد تلخ بدتر شــدن زندگی این قشر آســیب پذیر است و باید 
جبران نماید در غیر این صورت آسیب های اقتصادی و اجتماعی ضرر و زیان 

فراوانی به کشور وارد خواهد کرد که ممکن است نتوان جبران نمود.
بنابراین حفظ ارز ترجیحــی ۲۸.۵۰۰ تومانی یک الــزام قانونی و ضروری 
برای ثبات قیمت کالاهای اساسی است. گرچه رئیس سابق سازمان برنامه و 
بودجه در توئیت شخصی خود در تاریخ ۲۴ تیر ماه ۱۴۰۳ که پس از انتخابات 
ریاست جمهوری در خصوص شــمول ارز ترجیحی به بسیار زیادی از اقلام 
کالاهای وارداتی انتشــار داد ایجاد ســوالات زیادی در ناظران اقتصادی به 
وجود آورد. با اعلام اینکه، ۴۸۵ قلم از کالاها از سال ۱۴۰۲ تا کنون از شمول 
ارز ترجیحی خارج شــده اســت و اضافه کرد ارز ترجیحی صرفــاً به واردات 
کالاهایی نظیر ذرت، روغن، کنجاله و ســویا اختصاص دارد. این خبر بسیار 
عجیب و دور از موازین قانونی مصوب بــود. مگر قرار بود ۴۸۵ قلم از کالاهای 
وارداتی با ارز ترجیحی وارد کشــور شــود، حالا پس از بیش از یک سال باید 

خروج شمول آنها از ارز ترجیحی اعلام شود؟
این نوع کارها نشــان می دهد، برخی از دســتگاه های اجرایی برای اجرای 
تکالیف خود به قانون توجه ندارند. دســتگاه های نظارتــی هم به موارد مهم 
اجرای قوانین که بار مالی بر آن مترتب است، در حین اجرا اشراف اطلاعاتی 
ندارند. در صورتــی اختصاص ارز ترجیحــی صرفاً بــرای واردات کالاهای 

اساسی بوده است.
باید در پایان اضافه نمایــم، تصمیمات زود هنگام که بعــد از تغییر دولت ها 
در خصوص موضوعات اقتصــادی و ارزی انجام می گیرد، بســیار عجولانه 
و غیرمترقبه اســت. ولی آثار این تصمیمات زودرس تــا مدت ها در اقتصاد 

می ماند.
یکی از موضوعــات مهمی که بعــد از اســتقرار دولت چهاردهم از ســوی 
دولتمردان اقتصادی مطرح می شــود، یکسان ســازی نرخ ارز که لاجرم با 
افزایش قیمت ارز صورت خواهد گرفت و نیــز افزایش قیمت بنزین و قیمت 
سایر کالاها و خدمات دولتی اســت. این تصمیمات در اول شروع کار دولت 
وفاق نه تنها شــجاعانه و مدبرانه نیست، بلکه بســیار متهورانه و خطرآفرین 

است.
همان طور که اجرای طرح جراحی اقتصادی در اوایل تصدی دولت سیزدهم 
شوک ارزی و قیمتی بزرگی برای اقتصاد کشور تولید کرد و هرگز دولت قادر 
نشد سیر افزایشــی قیمت ارز و قیمت کالاها و خدمات بخش های دولتی و 
خصوصی را متوقف کنــد، در صورت اقدام عجولانه بــرای افزایش نرخ ارز یا 
افزایش قیمت بنزین یا حذف ارز ترجیحی در اوایل تصدی دولت جدید، بی 
شک به سرنوشت مشابه شاید شدیدتر در خصوص افزایش نرخ تورم و کاهش 
مجدد ارزش پول ملی و کاهش بیشتر قدرت خرید مردم مواجه خواهد شد. 
باید نرخ ارز بازار آزاد را در بالای ۱۰۰ هزار تومان مشاهده نمائیم و با توجه به 
تأثیرات مستقیم افزایش نرخ ارز بر افزایش ســطح عمومی قیمت ها، شاهد 

افزایش تشدید نرخ تورم بعد از شوک های ارزی و قیمتی خواهیم بود.

یادداشت

خریدار   رئیس مجلس شــورای اسلامی 
با تاکیــد بر ایــن کــه عملکــرد بودجه و 
بی انضباطی ها باید به طور شــفاف و روشن 
به مردم گزارش شود، گفت: این گزارش ها 

نقش بازدارندگی دارد.
 محمدباقرقالیبــاف روز دوشــنبه - دوم 
مهرماه - در بیست  و هشتمین جلسه هیات 
عمومی دیوان محاســبات کشور با تسلیت 
دوباره برای جان باختن برخی از هموطنان 
در حادثه معدن طبس و گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس گفــت: جنگ تحمیلی برای ما 
دفاع مقدس بود، از ایــن جهت مقدس بود 
که هرگز آغاز کننده جنگ نبودیم و در برابر 
تهاجم ناجوانمردانه دفاع کردیم و این دفاع 

مبتنی بر ارزش ها و سنت های الهی بود.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: امروز 
اگر بخواهیــم از ارزش هــای دفاع مقدس 
و تجربــه آن در حوزه سیاســی، اجتماعی، 
امنیتی، محیط زیستی و اقتصادی استفاده 
کنیم، باید همان ارزش هــا را ادامه دهیم. 
چرا که این ارزش هــا مبتنی بر مکتب قرآن 
و اهل بیت پیامبراکرم)ص( است و توجه به 
این ارزش ها ســبب گره گشایی از مشکلات 

می شود.
رئیس قوه مقننه با بیــان اینکه هفته دفاع 
مقدس فرصتی برای ذکر و یاد ارزشــهای 
حقیقی دفــاع مقدس اســت، تصریح کرد: 
اگر این چفیه را به عنوان نماد در هفته دفاع 

مقدس به گردن خود می اندازیم، در دوران 
دفاع مقــدس همین چفیــه ۲۰ کارکرد از 
جمله حفظ جان، آسایش و رفاه رزمندگان 

را بر عهده داشت.
وی ادامــه داد: روزی که جنــگ تحمیلی 
تبدیل بــه دفاع مقدس شــد، حداکثر ابزار 
جنگی در دست ما، آتشی با برد ۱۵ کیلومتر 
بود کــه در حقیقت هیچ اســت. حتی این 
آتش ما هم جیره بندی بــود و در زمان آغاز 
عملیات هم بــرای هر قبضه اســلحه، ۷۰ 
گلوله در نظر می گرفتند. اما امروز به قدرت 
موشکی با برد ۲ هزار کیلومتر و موشک های 
دقیق نقطه زن رسیدیم که این دستاوردها 
ثمره همان ارزش هایی اســت که برای آن 
ایســتادیم و امروز هم مکلف هستیم همین 
نــگاه و باورها را در مســائل مختلف به ویژه 

مسائل اقتصادی مورد توجه قرار دهیم.
قالیباف در ادامه با اشــاره به اهمیت دیوان 
محاســبات کشــور گفت: بودجه ســالانه 
هرچند بودجه دولت گفته می شود، ولی این 
بودجه مردم اســت و هر کدام از تصمیمات 
ما مســئولان و نمایندگان بر زندگی مردم 
و همــه جامعه اثر دارد و دیوان محاســبات 
چشــم و مغــز این موضــوع اســت که به 
حکمرانی ما جهت می دهد و در این صورت 
نقاط قوت و ضعف را تشخیص خواهیم داد 

تا نسب به بهبود آن تلاش کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 

مجلس و دیوان محاســبات وظیفه سختی 
بر عهده دارند، یادآور شد: امروز در موضوع 
مالی شــفافیت لازم وجــود نــدارد و باید 
مردم انحراف از بودجه را متوجه شــوند که 
این موضوع نقش مهمــی در بازندارندگی 
از مســائل دیگر آن خواهد داشــت. البته 
در قانونگذاری باید دقــت کنیم که قوانین 
امکان اجراسازی در دستگاه های دولتی را 

داشته باشد.
وی یادآور شــد: اگر گزارش هــای تحلیلی 
مبتنی بر عدد و رقم که در دیوان محاسبات 
انجام می شــود، ارائه دهیم، این موضوعات 
در تصمیم گیری مســوولان کشور اثر گذار 
است و این گزارش های مفصل با عدد و رقم 
تصمیم گیــری را هدایت می کنــد تا دیگر 

نیازی به چاپ اوراق مالی نباشد.
قالیبــاف با بیــان اینکه تصمیم ســازی و 
تصمیم گیری درست، کشــور را به عدالت 
می رســاند، تصریح کرد: اولویت بندی ها به 
دلیل محدودیت منابع مهم اســت و اگر در 
همین شــرایط منابع را به درستی استفاده 
نکنیم، بخشــی از منابع ما هدر می رود. در 
همیــن موضوع دولــت، مجلــس و دیوان 
محاسبات نقش کلیدی دارند تا از هدر رفت 

منابع بیت المال جلوگیری کنند.
رئیس مجلس شورای اســلامی با اشاره به 
اهمیت برنامــه هفتم توســعه اضافه کرد: 
برنامه ۲۰ ساله کشور ســال آینده به اتمام 

می رسد و تنها ســند حاضر در کشور برنامه 
هفتم توســعه است که این ســند با اجماع 
نظر دولت، مجلس و جامعه نخبگانی کشور 
تدوین شــد و باید تلاش کنیم این برنامه را 
اجرایی کنیم و در این باره دیوان محاسبات 

نقش بسیاری مهم و کلیدی دارد.
وی با بیان اینکه بودجه ای که دولت می دهد 
باید بر اساس اولویت ها انجام شود، تصریح 
کرد: امســال نیز در سال نخســت اجرای 
برنامه هفتم توســعه قرارداریــم و همین 
امســال باید گزارش های دیوان محاسبات 
کشور بر اساس همین برنامه تنظیم شود و 
نظارت لازم را انجام دهد. از طرفی باید منابع 

در حوزه معدن، نفت و دیگر بخش ها کنترل 
شوند و مسئولان دیوان محاسبات شجاعت 
را از مدیران امین و قوی ایــن نهاد نگیرند.
قالیباف با بیان اینکه در برخی مواقع به جای 
دســتگیری از مدیران، مچ گیری می کنیم، 
گفــت: البته بایــد از مدیران قــوی و امین 
حمایت کرد و با مدیــران بی عرضه که بیت 

المال را هدر می دهند، برخورد کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: باید دیــوان محاســبات مدیرانی که 
زحمت کشــیدند و امین و شــجاع بودند، 
معرفی و حمایت کند و در طول انجام کار نیز 
هدایت های لازم را نسبت به آنها انجام دهد.

 رئیس جمهور گفت: حضور در اجلاس ســازمان ملل 
فرصتی برای دفــاع از دیدگاه هــا و مواضع جمهوری 
اسلامی ایران اســت تا در برابر دیدی که به دروغ از ما 
ساخته اند، بگوییم اگر انســانید و وجدان دارید، همه 

انسان ها را درست ببینید.
 دکتر مسعود پزشکیان که برای شــرکت و سخنرانی 
در مجمع عمومی ســازمان ملــل در نیویورک حضور 
دارد، در گفت وگویی با اشــاره به تشدید جنایات رژیم 
صهیونیســتی در غزه و کرانه باختری و احتمال اعلام 

شــمال غزه به عنوان منطقه جنگی، گفت: 
حتی موجودات زنده روی کره زمین هم حق 

حیات دارند. 
روندی که وجــود دارد و آنچه بر ســر مردم 
مظلوم غزه می آیــد و کشــورهایی که ادعا 
حقوق بشــر می کنند بدون توجه به ارزش 
انسانیت، جان انسان ها و حقوق بشر، جنایات 

رژیم صهیونیستی را نمی بینید.
رئیس جمهور اضافه کرد: چرا این مدعیان انسانیت 

و حقوق بشــر، نســبت به وضعیتی که در 
غــزه در حــال روی دادن اســت، فریاد 
نمی زنند؟ خیلی اوقات هم بــا پر رویی از 
جنایت های رژیم صهیونیســتی دفاع هم 
می کنند و دم از حقوق بشــر و انســانیت 
می زنند؛ این ها تناقــض، غیرقابل قبول و 

دروغ است.
وی در تشریح فرصت و هدف حضورش در این نشست، 
اظهار کرد: در این ســفر دنبــال باورهــا، اعتقادات و 

ارزش هایی هســتیم که ســازمان ملل مدعی اســت 
می خواهد برایــش کاری انجام دهــد. می خواهیم در 
این سفر بگوییم اگر راســت می گویید در عمل نشان 

بدهید، نه در شعار.
پزشکیان خاطرنشــان کرد: حضور در اجلاس سازمان 
ملل فرصتی برای حضور و دفــاع از دیدگاه ها و مواضع 
جمهوری اسلامی ایران اســت تا در برابر دیدی که به 
دروغ از ما ســاخته اند، بگوییم اگر انســانید و وجدان 

دارید، همه انسان ها را درست ببینید.

رئیس جمهوری

رئیس جمهور: حضور در اجلاس سازمان ملل، فرصتی برای دفاع از مواضع ایران است

خریدار   وزیر امــور خارجه گفت: وظیفه 
ما در سیاســت خارجی این اســت که اگر 
اختلافــات و تخاصمی بین مــا و برخی از 
کشــورها به خصوص آمریکا به وجود آمده 
اســت، آن را کاملا رصد کرده و تدبیر کنیم 
که چگونه ایــن هزینه ها را برای کشــور و 

مردم کاهش دهیم.
 ســید عباس عراقچی وزیر امــور خارجه 
کشــورمان در گفت وگویــی در خصوص 
رویکردهای سیاســت خارجــی جمهوری 
اســلامی ایران اظهار داشــت: در طول ۴۰ 
سال گذشــته ما همیشــه وزارت خارجه 
پــرکاری را داشــته ایم، اداره سیاســت 
خارجی در ۸ ســال دوران جنگ کار آسانی 
نیســت آن هم جنگی که با شــرایط خاص 
خودش داشــتیم. در ســال های پس از آن 
نیز در دوران مقاومــت و بحث های متعدد 
منطقه ای و جهانی در سیاســت خارجی با 

موضوعات مختلفی رو به رو بودیم.
وی گفــت: ما سیاســت خارجی پــرکار و 
شــلوغی را داریم، از نظر تعداد همسایگانی 
مشــکلات و معضلاتی در مناطق پیرامونی 
ما وجود دارد. در منطقه خلیج فارس، غرب 
آســیا و موضوعاتی که در سطح بین المللی 
وجود دارد جمهوری اسلامی ایران، بازیگر 
اســت و به ایفای نقش می پــردازد و در هر 
کدام از این موضوعات هم رقبا و دشــمنانی 
وجــود دارد.عراقچــی افــزود: بنابرایــن 
سیاســت خارجی جمهوری اسلامی ایران 
بسیار پر مســئله اســت که طبیعتاً کار را 
سخت می کند. شــهید امیرعبداللهیان در 
یکی از ســخت ترین و پرکارترین دوران ها 
وزیر امور خارجه کشــورمان بــود، وقتی 
که موضوع اوکراین شــروع شد یک سری 
تبعات داشــت و بعــد از آن غــزه و طوفان 
الاقصی که دیگر تمام سیاســت خارجی ما 
را به خودش مشــغول کرد تا این اواخر که 
بحث عملیات وعده صــادق و موضوعات از 
این دست را داشتیم. در طول ۳۵ سالی که 
در وزارت امور خارجه مشــغول بودم روزی 
نبوده است که با آرامش کامل به سر کنیم.

وزیر امور خارجه کشــورمان تصریح کرد: 
امروز رژیم اســرائیل در باتــلاق جنگ غزه 
گرفتار شده است. تقریبا نزدیک به یک سال 
اســت که یک ارتش تا دندان مسلح و مجهز 
به پیشرفته ترین ســلاح ها با هدف نابودی 
حماس وارد غزه شــدند و نتوانستند کاری 

از پیش ببرند.
وی گفــت: رژیــم صهیونیســتی هنــوز 
نتوانســته در مقابله با یک گــروه چریکی 
کوچــک موفق شــود و چون نتوانســتند 

به اهداف اعلام شــده خود برسند در حال 
دست و پا زدن هستند. این رفتارهای رژیم 
صهیونیســتی رفتارهای یک آدم درمانده 
است. آنها تصور می کنند با گسترده کردن 
میدان جنگ و کشــاندن پــای دیگران از 
جمله آمریکا و جمهوری اسلامی به جنگ و 
تنش، از بن بســتی که در آن گرفتار شده اند 

خارج می شوند.
عراقچی بیان کــرد: ما هم کاملا هوشــیار 
هستیم و در تله آنها گرفتار نخواهیم شد، به 
نظر من خیلی از حرکات آنها اثر اســتیصال 
اســت. اینکه شــما از قبل مواد منفجره در 
برخی از پیجرهای کوچک کار بگذارید آنها 
را به صورت کور منفجر کنید، اتفاق چندان 
مهمی نیســت، چون خیلی از این پیجرها 
دســت امدادگران و مراکز بهداشتی بوده و 
به نوعی ترور کور محسوب می شود و خیلی 
از مجروح شــدگان از افراد عادی هستند. 
بنابراین شاید بتوان گفت از منظر اطلاعاتی 
اینکه توانســتند پیجرها را ردیابی کنند و 
در آن مواد منفجر کار گذاشــتند کار قابل 
توجهی است، اما در صحنه نبردی که میان 
مقاومت و اســرائیل در حال شــکل گیری 
است این اقدام از ســر استیصال است اینکه 
شما یک تعداد از ســربازان و مردم عادی را 
نابینا کنیــد و جراحتی به آنهــا وارد کنید 

چندان ارزشی ندارد.
وزیر امور خارجه بیان کرد: تبادل پیام میان 
ایران و آمریــکا همواره از طریق ســوئیس 
است و در رســانه ها هم این مطلب را عنوان 
کردند و در واقــع پیغام آنهــا نکته ویژه ای 

نداشــت. ســخنگوی آنها هم این موضوع 
را مطرح کرد که در ایــن عملیات دخالتی 
نداشــته یا حتی اطلاعی هم نداشــتند که 
البته از منظر ما این موضوع پذیرفته شــده 
نیســت.وی گفت: آمریکایی ها تا حد بسیار 
زیادی شــریک این جنایت ها هســتند، با 
پشــتیبانی های تســلیحاتی، اطلاعاتی و 
سیاســی که انجام می دهند. ایــن آمریکا 
اســت که جلــوی قطعنامه های شــورای 
امنیــت را در جنگ غزه گرفته و بســیاری 
دیگر از حمایت های سیاســی کــه از رژیم 
صهیونیســتی انجام می دهنــد، بنابراین 
آمریکا نمی تواند خــودش را از این جنایات 
کنار بکشــد.وزیر امور خارجه در ارتباط با 
تخاصم میان ایران و آمریکا اظهار داشــت: 
حرف من روشــن اســت مــا اختلافاتی با 
آمریکایی ها داریم کــه خیلی از آنها مبنایی 
اســت و امکان رفع این تنش ها و تخاصمی 

که وجود دارد واقعاً ممکن نیست .
وی افــزود: مــا مخالــف سیاســت های 
ســلطه گرانه آمریــکا و حضــور آمریکا در 
خیلی از مناطــق جهان از جملــه منطقه 
خودمان هستیم، ما با خیلی از سیاست های 
آمریکایی ها و زورگویی هــای آنان مخالف 
هســتیم و آنهــا هم بــا روحیه اســتقلال 
طلبانه و عزت طلبانه جمهوری اســلامی و 

سیاست های ما در منطقه مخالف هستند.
رئیس دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: حل 
کامل این اختلافات به نظر من آسان نیست 
یا زمانش اکنون نیست و یا اصولاً امکان پذیر 
نیست، نکته مهم در این میان این است که 

اگر رفع تخاصمات امکان پذیر نیســت ولی 
هزینه هــای آن را می توان کاهــش داد، به 
عبارتی دیگر گرچه تخاصم وجود دارد ولی 
مردم ما هر هزینه و هر فشــاری را به واسطه 

این تخاصم نباید تحمل کنند.

در برجام نه با آمریکایی ها رفیق، نه 
شریک و نه دوست شدیم

وزیــر امورخارجه در ادامه عنوان داشــت: 
ما به عنوان مجریان سیاســت خارجی باید 
راه هایی را اتخاذ و مســیری را بــا ابزارهای 
مختلف دنبــال کنیم کــه هزینه های این 
تخاصم را کاهــش دهیم. اگــر می توانیم 
بعضی اوقات فضای تنفســی ایجاد کنیم و 
اگر می توانیم برخی از حرکت ها را به تاخیر 
بیندازیم و ابعاد یک تهدیــدی را کوچکتر 

کنیم این وظیفه ما است.
وی در ادامــه افزود: وظیفه ما در سیاســت 
خارجی این اســت کــه اگــر اختلافات و 
تخاصمــی بین مــا و برخی از کشــورها به 
خصوص آمریکا به وجود آمــده آن را کاملا 
رصد کنیــم و تدبیر کنیم کــه چگونه این 
هزینه ها را برای کشور و برای مردم کاهش 
دهیم.عراقچــی در ادامه با اشــاره به مدل 
برجام اظهار داشــت: یکــی از نمونه های 
مدیریت تخاصــم کاری بود کــه در برجام 
صورت گرفت. در برجام نه بــا آمریکایی ها 

رفیق، نه شریک و نه دوست شدیم.
وزیــر امورخارجه خاطرنشــان کــرد:  در 
موضوع هســته ای اختلاف داشتیم و تلاش 
کردیم که ایــن اختلاف را حــل کنیم، به 

عبارتی دیگر فرمول اعتمادســازی در برابر 
رفع تحریم ها را در پیــش گرفتیم و موفق 
هم بودیم و دنیا هم از آن استقبال کرد ولی 

آمریکایی ها از این فرمول خارج شدند.
رئیس دســتگاه دیپلماســی تصریح کرد: 
کاری که در برجام صــورت گرفت به نوعی 
مدیریت تخاصم بود، نه ما از برنامه هسته ای 
دست برداشــتیم و نه آنها از سیاست های 
استکباری شان دست برداشتند، ولی تلاش 
شــد هزینه های تخاصم را مدیریت کرده و 
تحریم هایی کــه به خاطر موضــوع برنامه 
هسته ای بر مردم تحمیل شــده بود را رفع 
کنیم.رئیس دســتگاه سیاست خارجی در 
ادامه اظهار داشت: من روزهای بیشتری را 
پس از بازگشت رئیس جمهور در نیویورک 
خواهم مانــد و ملاقات های بیشــتری رو با 
وزرای امــور خارجه کشــورهای مختلف 

خواهم داشت.
عراقچی خاطرنشــان کرد: تــلاش ما این 
هست که دور جدیدی از مذاکرات در حوزه 
هسته ای آغاز شود، ما آمادگی این موضوع 
رو داریم و  اگر طرف های مقابل هم آمادگی 
داشــته باشــند می توانیم در همین سفر 

شروع مجدد مذاکرات را داشته باشیم.
وی افزود: پیام هایی رد و بدل شــده است و 
اعلام آمادگی عمومــی در این زمینه وجود 
دارد ولــی شــرایط بین المللــی کنونی به 
گونه ای هست که شــروع دوباره مذاکرات 
هسته ای سخت تر و پیچیده تر از قبل شده 
اســت.وزیر امورخارجه تصریح کرد: ما باید 
قبول کنیم که نسبت به چهارسال گذشته، 
تحولات عمده ای در صحنه بین المللی رخ 
داده است، مســئله اوکراین و مسئله جنگ 
غزه و بحران اخیر خیلی تاثیرگذار هســت 
و در کنار این موضوعات، مســائل دیگری 
هم وجود دارد که وضعیت حاضر را بســیار 

پیچیده تر از گذشته کرده است، 
عراقچــی در ادامه اظهار داشــت: من قصد 
ورود به جزئیات را نــدارم ولی به طور کلی، 
شرایط آســانی وجود ندارد و ما امیدواریم 
که در این شــرایط ســخت بتوانیم شروع 

مجددی برای مذاکرات داشته باشیم.
رئیس دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: 
در این ســفر من و همکارانم در وزارت امور 
خارجه، همه تجربه و استعداد و انرژی  خود 
را به کار خواهیم گرفت و امیدوار هستیم که 
خداوند هم عنایت کرده و بتوانیم مسیرهای 
جدیدی رو باز کنیم. وی در پاسخ به سوالی 
درباره مجوزات لازم برای شــروع مذاکرات 
عنوان داشــت: دیپلمات ها هیچ وقت بدون 

مجوز حرکت نمی کنند.
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رئیس سازمان فضایی ایران خبر داد
پرتاب ۵ تا ۷ ماهواره به فضا تا پایان ۱۴۰۳

رئیس ســازمان فضایی ایران از پرتــاب ۵ تا ۷ ماهواره بــه فضا تا پایان 
۱۴۰۳ خبــر داد و گفت: در حــال برنامه ریــزی بــرای پرتاب های 

زیرمداری با همکاری هوافضای سپاه در ۱۴۰۳ هستیم.
حســن ســالاریه، با اعلام اینکه پیش بینی ها بر این اســت که تا پایان 
۱۴۰۳ بین ۵ تا ۷ پرتاب داشته باشــیم، اظهار کرد: البته به لحاظ تعداد 

پرتاب ممکن است بعضاً یکی دو مورد جا به جا شود.
رئیس سازمان فضایی ایران افزود: ما پرتاب های متعددی را مانند سال 
۱۴۰۲ در ۱۴۰۳ داریم که این پرتاب ها توسط نیروی هوافضای سپاه، 
وزارت دفاع و ســازمان صنایع هوافضا انجام می شــود و هم از آن ســو 

پرتاب های بین المللی خارجی خواهیم داشت.
سالاریه بیان کرد: امســال ۲ پرتاب خارجی داریم و ماهواره طلوع ۳ و 

ظفر ۲ با پرتابگر خارجی در آذر و دی ماه ۱۴۰۳ پرتاب خواهند شد.
وی ضمن بیان ایــن مطلب که قائم ۱۰۰، ســیمرغ و ســیمرغ بهینه 
پرتاب هایی اســت که برای امســال پیش بینی کرده ایم، گفت: پرتاب 

قائم ۱۰۰ نمونه دیگری داریم که امسال پرتاب می شود.

سالاریه از پرتاب ماهواره بومی کوثر در آبان ماه ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: 
این ماهواره توسط بخش خصوصی ساخته شده است.

رئیس ســازمان فضایــی ایران افــزود: در حــال برنامه ریــزی برای 
پرتاب های زیرمداری در سال ۱۴۰۳ هستیم که با همکاری هوافضای 

سپاه انجام شود.

وزیر راه و شهرسازی:

 متعهد به ساخت  یک میلیون مسکن هستم
وزیر راه و شهرســازی از موافقت بانک مرکزی برای تزریق منابع مالی 
جهت تسهیلات مســکن خبر داد و گفت:متعهد به تامین مسکن یک 

میلیون متقاضی نهضت ملی مسکن هستیم.
 فرزانه صادق با بیان این که تولید مســکن تکلیفی است که از سال های 
قبل شــروع شــده و در دولت چهاردهم نیز نیز ســرلوحه بخشــی از 
مهمترین اقدامات وزارت راه است، اظهار کرد: اگرچه دولت عوض شده، 
اما برای یک میلیون متقاضی که برای مســکن در ســامانه وزارت راه و 
شهرســازی ثبت نام کرده اند و شرایط لازم را داشــته اند، مسکن تهیه 

می کنیم.

وی با بیان این که از این یک میلیون نفر ۷۵۰ هــزار نفر مبالغی را واریز 
کرده اند، افزود:  این تعهد به ما ارث رســیده و باید با جدیت آن را محقق 
کنیم. در بخش مســکن و تعهدی که به مردم داریم، شــوخی نداریم و 

هیچ اهمالی در این خصوص پذیرفته نیست.
وی با انتقاد از ارائه برخی آمارهای غیرواقعی در ظرفیت تولید مسکن؛ 
ادامــه داد: الان نمی توانیم به مــردم بگوییم که آمارها بــا واقعیت ها 
مطابقت ندارند. مردم مقصر نیستند. باید با جدیت به تکالیفی که برای 

ما در مسکن سازی ایجاد شده بویژه در متن برنامه هفتم، بپردازیم.
وی با بیان این که مردم عزیز ما خســته تر و رنجورتر از آن هستند که در 
خصوص مهمترین نیاز آنها یعنی ســرپناه، آمارسازی شود، گفت:عدد 
سازی بس است. همه ما باید حواسمان باشــد که در ازای آمارهایی که 
الان ارائه می دهیم؛ چهار سال دیگر باید پاسخگو باشیم. پس گزارشات 

از وضع موجود، باید واقعی ارائه شود.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: ارزیابی عملکردهای اســتان ها در 
موضوع مسکن و شهرســازی به کلی عوض خواهد شــد و عملکرد هر 
استان با همان استان مقایسه می  شــود. لذا ضروری است هر مدیرکل 
راه و شهرسازی در جلسات بعدی، گزارشــی از روند ساخت مسکن در 
استان خود ارائه دهد تا مشخص شود نسبت به ماه قبل چقدر پیشرفت 
داشته است. مقایسه اســتان ها با یکدیگر در اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن و تولید مسکن در کشــور مقایسه صحیحی نیســت؛ چرا که 
ظرفیت ها و شرایط اســتان ها با یکدیگر متفاوت هستند. بی توجهی به 
همین تفاوت هاست که ســبب ناامیدی و بعضا عددسازی و آمارسازی 

شده است.
صادق با تاکید بر اینکــه ارایه آمارها باید به صورت یکپارچه از ســوی 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی اعلام شود از مدیران 
کل راه و شهرسازی خواست تا مشکلات ملی خود را در این خصوص به 
معاونت مذکور ارایه دهندتا در خصوص حل آنها چاره اندیشــی شود. 
در عین حال لازم اســت با مذاکرات درون استانی، مشکلات موجود در 

سطح استان را راسا رفع نمایند.
وی خطاب به مدیران کل راه و شهرســازی و معاونــان خود در حوزه 
مسکن و شهرسازی گفت: واقعیت ها را بگویید و چالش ها را اعلام کنید 

تا با هم فکری همدیگر در خصوص رفع آنها چاره اندیشی کنیم.
وی با اشاره به اینکه در جلسه ای با رییس کل بانک مرکزی موضوع 
تسهیلات مســکن را مطرح کرده، افزود: خوشــبختانه رقم خوبی 
برای تزریق منابع به بانک مسکن جهت پرداخت تسهیلات مسکن 
تعیین شد که به زودی از ســوی بانک مرکزی پرداخت خواهد شد. 
نمی توانیم با بودجه قطره چکانی ســالانه بــه تعهداتمان در تولید 
مسکن پاســخگو باشــیم و لازم اســت منابع مالی دیگر برای این 

منظور بیابیم.
وی خواستار منطقه بندی استان ها برای حل مشکلات بخش مسکن و 

تسریع در تعهدات وزارت راه و شهرسازی برای تولید مسکن شد.
عضو کابینه دولت چهاردهم با اشاره به این که یکی از چالش های پیش 
روی وزارت راه،کارهای آغاز شده اما بی سرانجام در گذشته است از عدم 
آماده سازی زمین ه ای متقاضیان مسکن به عنوان یکی از این چالش ها 
یاد کرد و افزود: اراضی که قولش را به مردم داده ایم و آماده سازی نشده 
است. نمی  توانیم فقط اراضی را به مردم نشان دهیم و بگوییم این زمین 
شماست! این جواب در شان مردم نیست! باید تلاش کنیم تا به سرعت 
اراضی مذکور توسط سازمان ملی زمین و مســکن و همچنین ادارات 
کل راه و شهرســازی آماده سازی شود تا اراضی در شــان مردم به آنها 

واگذار شود.
وی آماده ســازی اراضی واگذاری به مردم را یکی از معیارهای ارزیابی 

عملکردهای آتی ادارات کل راه و شهرسازی استان ها اعلام کرد.

بازار

خریدار  رییس خانه معــدن ایران معتقد 
اســت در حادثه رخ داده فرد مقصر نیست، 
بلکــه نــگاه و نظــام حکمرانــی در بخش 
معدن است که بایستی شــرایط را دائما به 

روزرسانی کنیم.
حادثه تلخ از دست رفتن جان بیش از پنجاه 
کارگر در معدن ذغال سنگ طبس، بار دیگر 
مســاله ایمنی، حقوق و ســخت و زیان آور 
بودن شــغل معدنکاری را در افکارعمومی 

پررنگ کرده است.
گفته می شــود حادثــه مرگبــار در معدن 
طبس، دوازدهمین حادثه در معادن ایران 
طی ۴ ماه اخیر است و طی این حوادث ده ها 

نفر جان خود را از دست داده اند.
آخرین گزارش ها نشــان می دهد که هنوز 
۱۳ کارگر دیگر محبوس هستند. براساس 
گفته محمدحســن نامی، رئیس ســازمان 
مدیریت بحران کشــور، از روز گذشته تا به 
حال ۴ نفــر را تخلیه کردنــد یعنی ۱۳ نفر 
دیگر مانده که در همیــن ۵۰ متر باقیمانده 

محبوس شده اند.
بنا به اعلام او، هنوز مشــخص نیست در ۵۰ 
متر باقیمانده ریزش معــدن هم رخ داده یا 
نه، مشــخص نیســت چقدر این عملیات 
امداد طول خواهد کشید. اما اگر مجددا گاز 
متانی تولید نشــود در تونل ممکن است تا 

امشب عملیات امداد تمام شود.

دلیل حادثه معدن طبس چه بود؟
بر اساس اعلام رســانه ها شرکت معدنجوی 
طبس شــرکتی که ســهامی خاص است. 
حســن غفــاری از مدیران مالی شــرکت 
معدنجو در طبــس، در گفتگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین دربــاره وضعیــت و تاریخچه 
شــرکت گفت: شــرکت معدنجو در سال 

۱۳۴۵ تاســیس شــده اســت اما فعالیت 
رســمی این شرکت در ســال ۱۳۷۱ کلید 

خورده است.
اما دلیــل حادثه مرگبار معــدن طبس چه 
بود؟ حسن غفاری، از مدیران مالی شرکت 
معدنجو در طبس در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلایــن در خصوص دلایل بــروز این 
حادثه گفته، بررســی ها درباره دلایل بروز 
حادثه در حال انجام اســت و هنوز گزارشی 
رسمی در خصوص این موضوع تهیه نشده 

است.
این نکتــه از ســوی محمدرضــا بهرامن، 
رییس خانــه معدن ایران نیز عنوان شــده 
و او در برنامــه تلویزیونــی گفته اســت: تا 
زمانی که دسترســی کامل به آن بخشی که 

معدنکاران در آن منطقه محبوس شــده اند 
نداشته باشیم، همه این افراد خارج نشوند و 
همچنین مطالعات کاملی از منطقه نداشته 
باشــیم، نمی توانیم در این زمینه اظهارنظر 

کنیم.
بهرامن با اشــاره به این که تجمیع یک باره 
گاز باعث این حادثه شده است، عنوان کرده؛ 
از نظر مهندسی، گازی که در منطقه تجمیع 
شده بود، حاصل مدت زمانی بود که معدن 
تعطیل بوده، تجمع این گاز از لایه های ۳۰ 
ســانتی ذغال در بالا قرار گرفته که همین 
امر موجب این اتفاق شــده اســت. قاعدتا 
شناسایی آن به این سادگی نبوده و تجمیع 

گاز یک باره باعث این عمل شده است.
محمدعلــی آخوندی مدیــرکل مدیریت 

بحران اســتانداری خراســان جنوبی هم 
در خصوص حادثه گفته اســت: متاسفانه 
حادثه تلخی ســاعت ۲۱ شــب سی و یکم 
شــهریور به دلیل تصاعد آنــی گاز متان در 
محل یکی از تونل های معدن زغال ســنگ 
شــرکت معدنجو رخ داد که موجب انفجار 
شــد. در زمان حادثه انفجــار ۶۹ کارگر در 
بلوک ســی و بی این معدن زغال سنگ در 

طبس مشغول کار بودند.
مدیــرکل مدیریت بحــران اســتانداری 
خراســان جنوبی با بیان اینکــه انفجار در 
معدن به صورت آتش ســوزی یــا تخریب 
دیواره های شــدید نبــوده، تصریح کرده؛ 
تصاعد گاز متــان در تونل ها موجب خفگی 

نیروها در معدن زغال سنگ شده است.

معدنکاری شغل سخت و زیان آور 
است؟

در این میــان، غفــاری، از مدیــران مالی 
شــرکت معدن جوی طبس متذکر شــده 
که معدن کاری طبق قوانین جاری شــغلی 
ســخت و زیان آور اســت.وی در خصوص 
نحــوه فعالیــت کارگران در معــدن ذغال 
ســنگ معدنجو عنوان کرده؛ قراردادهای 
کارگران سالانه بســته می شود و با توجه به 
قوانین جاری کارگران معدن بیســت ساله 
بازنشست می شوند البته حق بیمه ۳۰ سال 

توسط شرکت پرداخت می شود.
 وی در پاسخ به این سوال که کارگران معدن 
به طور متوســط چقدر حقوق می گیرند؟ 
گفته؛ طبــق بخشــنامه ابلاغــی حقوق 
وزارت تعاون، کار ور فــاه اجتماعی حقوق 
کارگران معدن محاســبه می شود. حقوق 
کارگران ســاده معدن از حدود ۱۲ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان شــروع می شود و حقوق 
کارگران متبحر و حرفــه ای به حدود ۲۰ تا 

۲۵ میلیون تومان هم می رسد.
به گفته ی وی، کارگــران معدن یک هفته 

کار می کنند و یک هفته تعطیل هستند.

انتظار برای روشن شدن دلایل حادثه 
در معدن

حالا برخی دلیــل این اتفــاق را به تحریم 
نســبت داده اند و همتی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی نیز در نوشتاری در شبکه ی ایکس 
بر این مساله تاکید دارد. با این حال بسیاری 
نیز عــدم رعایت ایمنی در معــادن را عامل 

مهم این دست اتفاقات می خوانند. 
ســران ســه قوه بر پیگیری موضوع تاکید 
دارند و شمارش معکوس برای روشن شدن 

دلایل این حادثه ادامه دارد.  

 معــاون تجــارت و خدمــات وزارت صنعــت، معدن 
و تجارت بــا تاکید بر اینکه جلوی تندیس فروشــی ها 
گرفته می شود، گفت: این سیاســت در وزارت صمت 
و دســتگاه های متولی زیر نظر کمیســیون ملی برند 
پیگیری شده و برندسازی شــرکت ها ارزیابی و تایید 

صلاحیت می شود.
»علیرضا شــاه میرزایی« در نشســت »رتبــه بندی، 
اعتباربخشی و ساماندهی حوزه برند« در محل سازمان 
مدیریت صنعتی اظهار داشت: سیاست وزارت صمت 
در دوره جدید، ساماندهی برندهاست که در این زمینه 
کمیسیون برند که زیر نظر ســازمان مدیریت صنعتی 

است برنامه های مختلف را دنبال می کند.
وی افزود: کمیســیون ملــی برند که زیــر نظر وزارت 
صنعت، معدن تجارت اســت، طبق قانــون رفع موانع 
تولید شــاخص ها و تایید صلاحیت برند شــرکت ها 
را تایید می کند و بر این اســاس با حمایت از کســب و 

کارها، تبلیغات و برندسازی انجام می شود.
معاون تجــارت و خدمــات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ادامه داد: زمانی که تبلیغات 
صنعتــی و کســب و کارها ادامــه پیدا کند 
برندهای ایرانی ایجاد می شــوند، اما گاهی 
برندهایی تبلیغ می شــود که ایرانی نیستند 
یا گاهی برند ایرانی است ولی شرکت با روش 

های متقلبانه رزومــه ایجــاد و از روش های تندیس 
فروشی استفاده می کند.وی با بیان اینکه همه فرایند 
برندسازی به بخش خصوصی سپرده شده است، گفت: 
رویدادهای تبلیغاتی توسط بخش خصوصی و تشکل 
ها برگزار می شــود و ســازمان مدیریت صنعتی فقط 

نقش تایید شاخص ها و برندها را بر عهده دارد.
شــاه میرزایی تاکید کرد: باید در بهبود فضای کسب و 
کار اقدام جدی انجام دهیم و بایــد تجارت عادلانه به 
جای تجارت زیرزمینی تقویت شود؛ از این رو در حوزه 

برندســازی نیاز به برنامه ریــزی و فرهنگ 
ســازی داریم.وی با تاکید بر اینکه تندیس 
فروشــی به کســب و کارها صدمه وارد می 
کند، گفت: ایــن اقــدام راه را برای رشــد 
کســب و کارها می بندد و با ایجاد اعتماد به 
نفس کاذب از رشد شــرکت ها و رقابت آنها 
در عرصه های ملی و بیــن المللی می کاهد.

معاون تجارت و خدمات وزارت صمت افزود: کسانی که 
تندیس فروشی می کنند با دریافت پول شرکت هایی 
را برتر اعلام می کند، این در حالی است که شرکت های 

برتر راضی به پرداخت این پول ها نیستند.
وی عنوان کرد: در کشــور صنعت تبلیغات کسب و کار 
بزرگی اســت و برندهای خوبی داریم کــه باید تقویت 
شود. در سایر کشــورها بر روی برند ملی کار می کنند، 
بخشــی از برندهای کلی توســط نهادهــای متولی از 
جمله میراث فرهنگی و گردشگری است و سایر برندها 

توسط شرکت های بخش خصوصی است.
شاه میرزایی با اشــاره به اینکه باید در کسب و کارهای 
مختلف برندســازی را انجام دهیم، گفت: کمتر از ۱۰ 
درصد برندها در کشور تقلبی است و باید برای ارزیابی 
برندها، پول کثیفی جابه جا نشود. باید همه بخش های 
تبلیغاتی کمک کنند تا ارزیابی ها دقیق انجام شود که 
سازمان مدیریت صنعتی بر اساس شاخص ها ارزیابی 

ها را تایید صلاحیت می کند.
وی با بیان اینکه باید فرهنگ برندســازی و مارکتینگ 
را در کشور ایجاد کنیم، گفت: در مرحله نخست باید به 
شکل علمی برندسازی را پیاده سازیم کنیم و در مرحله 

بعدی در موضوع جرم انگاری برند را مطرح کنیم.
معاون تجــارت و خدمــات وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت ابراز داشــت: همچنین انحصار تبلیغاتی منجر 
به بسته شدن راه های تبلیغاتی می شــود و این امر از 

سوی شورای رقابت پیگیری می شود.

تندیس

وشی ها گرفته می شود معاون وزیر صمت:جلوی تندیس فر

تولید فــولاد در ۵ ماهه امســال با افــت ۵.۴ درصدی 
مواجه شــده که عمده دلیل این کاهش تولید ناشی از 

محدودیت های برقی است.
 محدودیت هــای برقی در فصل گرم ســال صنایع را با 
دشــواری های زیادی مواجه کرد؛ از جمله این صنایع 
باید به صنعت فولاد اشــاره کرد که در ۵ ماهه امســال 
با افت تولید مواجه شــده اســت. آنطور که فعالان این 
صنعت می گویند عمده دلیل کاهش تولید فولاد دقیقاً 

به قطعی های گاه و بیگاه برق برمی گردد.

بر همین اساس، بررسی آخرین آمار مربوط 
به صنعت فولادســازی نشــان می دهد که 
در ۵ ماه نخســت ســال جاری، ۴ میلیون و 
۹۱۹ هزار تن مقاطع طویل فولادی شــامل 
تیرآهن، میلگرد، نبشــی، ناودانی و ســایر 
مقاطع تولید شده که نســبت به ۵ میلیون و 
۴۰۴ هزار تن تولیدی طی ۵ ماهه نخســت 

پارسال، کاهش ۹ درصدی را تجربه کرده است.
در این بازه زمانــی ۴ میلیون و ۲۴۹ هــزار تن مقاطع 

تخت فولادی تولید شده که نسبت به مدت 
مشابه پارســال که ۴ میلیون و ۲۱ هزار تن 
تولید شــده بود، ۵.۷ درصد رشــد را تجربه 
کرده اســت.در مجموع طی ۵ ماهه امسال 
۹ میلیــون و ۱۶۸ هــزار تــن محصــولات 
فولادی تولید شده که نسبت به مدت مشابه 
پارسال )۹ میلیون و ۴۲۵ هزار تن( افت ۲.۷ 
درصدی را نشان می دهد.همچنین در بخش مربوط به 
شمش فولاد )فولاد میانی شامل اسلب و بیلت و بلوم( 

نیز شــاهد تولید ۱۲ میلیون و ۱۶۸ هزار تن محصول 
بوده ایم که نسبت به مدت مشابه پارسال )۱۲ میلیون 

و ۸۶۹ هزار تن( افت ۵.۴ درصدی یافته است.
تولید آهن اسفنجی و کنسانتره سنگ آهن اما افزایش 
یافته و به ترتیب رشــدهای ۱۱.۶ درصد و ۹.۶ درصد 

برای این محصولات ثبت شده است.
تولید گندله ســنگ آهن نیز با کاهــش ۲ درصدی از 
۲۷ میلیون و ۶۳۰ هزار تن در ۵ ماهه پارســال به ۲۷ 

میلیون و ۷ هزار تن در ۵ ماهه امسال رسیده است.

فولاد

 تولید کاهش یافت؛ زهر بی برقی بر تن فولاد

وزیر اقتصاد:

نظارت در بیمه مرکزی ضعیف است
خریدار  وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
گفت: امروز نظارت در بیمه مرکزی ضعیف 
شده است و ما نیازمند اصلاح در معیارهای 

توانگری بیمه ای هستیم.
عبدالناصــر همتــی در آییــن تکریم و 
معارفه رئیس کل بیمــه مرکزی در ابتدا 
به حادثه معدنچیان طبس اشــاره کرد و 
گفت: حادثــه رخ داده بــرای معدنچیان 
در طبس فاجعه بدی بــود. امروز زندگی 
کارگران تحت فشــار است. ارزش افزوده 
اقتصادی کشور به واسطه کاسبان تحریم 
در حال خروج از کشــور اســت و در این 
میان زندگی کارگران هیــچ نفعی از این 
موضــوع نمی برنــد و امیدوارم شــرایط 
اقتصادی کشــور به ویژه کارگــران بهتر 

شود.
وی در ادامــه در رابطــه بــا وضعیــت 
فعلــی صنعــت بیمــه در کشــور گفت: 
بــازار و صنعت بیمــه متاثــر از وضعیت 
اقتصادی کشــور است و در شــرایطی که 
رشــد اقتصادی کشور بالا نیســت نباید 
انتظار رشــد بالا از صنعت بیمه داشــت 
چرا کــه رفاه اقتصــادی مــردم منجر به 

افزایش بیمه ها می شــود وقتی شــرایط 
زندگی سخت باشــد مردم تنها به سمت 

بیمه های اجباری می روند. 
وزیــر اقتصاد خاطرنشــان کرد: مــا امروز 
نیازمند رشــد اقتصادی بالا هستیم و طبق 
قانون برنامه هفتم توســعه باید به رشــد ۸ 
درصدی برســیم با این حال امروز منابع ما 
تامین کننده رشــد اقتصاد هشت درصدی 

نیست.
همتی در ادامه به شاخص ضریب نفوذ بیمه 
اشــاره کرد و گفت: امروز ضریب نفوذ بیمه 
تازه به عملکرد ۷ الی ۸ سال پیش بازگشته 
اســت و این به خاطر وضعیــت اقتصادی 

است. 

نظارت بیمه مرکزی ضعیف است 
وی به وظیفه نظارتی بیمه مرکزی اشــاره 
کرد و گفت: امروز نظــارت در بیمه مرکزی 
ضعیف اســت. در ســال های اخیر انتظار 
می رفت که حــوزه نظارتــی بیمه مرکزی 
تقویت شــود اما آنچه از شــواهد پیداست 
این اســت که امروز وضعیت نظارتی بیمه 

مرکزی مطلوب نیست. 

نباید با تخلفات مماشات کرد
وزیر اقتصاد اظهار کرد: دغدغه اصلی بیمه 
مرکزی باید نظارت باشــد و در این راســتا 
نباید هیچ مماشــاتی نســبت به تخلفات 
صــورت بگیــرد. بیمــه مرکــزی در امور 
بیمه ها نباید دخالت کند بــا این حال باید 
در عملکرد آنها نظارت داشــته باشــد در 
همه جای دنیا نظــارت بیمه های مرکزی 
به صــورت آنلایــن و به روز شــده صورت 

می گیرد. 

لزوم اصلاح در معیارهای توانگری 
همتی همچنین بــه موضــوع معیارهای 
توانگری در صنعت بیمه اشاره کرد و گفت: 
امروز نیازمند اصلاح در معیارهای توانگری 
در حوزه بیمه هستیم و صنعت بیمه کشور 
باید بــه اســتانداردهای جهانــی و به روز 

نزدیک شود. 
وی در رابطــه بــا بهــره وری و توانگــری 
شــرکت های بیمه ای گفت: ۲۰ سال پیش 
من به همکاران خود گفتم کــه بیمه ایران 
باید خصوصی شــود که بــا مخالفت های 
بســیاری همراه بود. ما نباید رقابت را با نرخ 

شــکنی ادامه دهیم. در آن زمان سهم بیمه 
ایران از صنعت بیمه کشــور ۵۰ درصد اما 

امروز به ۱۸ درصد رسیده است.

نباید تعداد شرکت های بیمه ای را 
بیش از این افزایش داد

وزیر امور اقتصادی و دارایی بیان داشــت: 
امروز نباید تعــداد شــرکت های بیمه ای 
بیش از این افزایش یابد. اینکه هر روز تعداد 
شــرکت های بیمه ای زیاد می شود موضوع 
مطلــوب و خوشــایندی نیســت و حتی 
پیشــنهاد می کنم برخی از شــرکت های 
بیمه ای با یکدیگر ادغام شوند. امروز شرایط 
به گونه ای پیش رفته که برخی با تاســیس 

یک شــرکت بیمه ای و بورســی کردن آن 
قصد کسب سود را داشته و از وظایف اصلی 

حرفه بیمه دور شده اند.
همتــی در ادامه گفــت: از رئیــس جدید 
بیمه مرکــزی انتظار داریم که به مســائل 
بیمه به صورت فنی و تخصصــی نگاه کند. 
همچنین از آقای استاد هاشمی نیز به خاطر 
تلاش هایی که در ســال های اخیر در بیمه 

مرکزی داشتند تشکر می کنم. 
وی در پایان رابطه با موضوع منحل شــدن 
پژوهشکده بیمه مرکزی و انتقال آن به یکی 
از دانشگاه ها گفت این موضوع را بررسی و در 
دستور کار قرار می دهیم تا مشکل آن نیز به 

زودی برطرف شود.
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سردار حسینی خبر داد
وی جانبازان  ح شماره گذاری خودر  تداوم طر

و معلولان از درب منزل
رئیــس پلیس راهــور فراجا از تداوم طــرح شــماره گذاری خودروی 

جانبازان و معلولان از درب منزل خبر داد.
 از ســال گذشــته، پلیس راهور با هدف ارائه خدمات ویژه به گروه های 
جانبازان، معلولین، سالمندان و خانواده های شهدا و ایثارگران، طرحی 

جدید را آغاز کرد.
 این طرح که به منظور تسهیل فرآیند شــماره گذاری خودرو برای این 
افراد اجرا می شــود، امکان انجام صفر تا صد نقل و انتقال خودرو از درب 

منازل را فراهم می کند.
این خدمت جدید، به ویژه برای افرادی که به دلیل شــرایط جســمی 
یا کهنســالی قادر به مراجعه حضوری به مراکز شــماره گذاری خودرو 

نیستند، تحولی بزرگ محسوب می شود.
برای بهره مندی از این خدمت، افراد می توانند با مراجعه به سامانه سخا 
اقدام به دریافت نوبت کنند. با اجرای این طــرح، دیگر نیازی به حضور 
در مراکز شماره گذاری خودرو نیست و تمامی مراحل در محل زندگی 

افراد انجام می شود.
سردار ســید تیمور حســینی، رئیس پلیس راهور فراجا در گفت وگو با 
خبرنگار مهر در این باره گفت: ما باید خدمات مناســبی را به گروه های 

هدف از جمله جانبازان، معلولین و سالمندان ارائه دهیم.
وی با تاکید بــر اهمیت این موضوع افزود: ارائه خدمــات به این گروه از 

جمله وظایف برجسته و مهم پلیس است.
ســردار حســینی ادامه داد: تلاش ما این اســت که با ارائه خدمات 
خاص و ویژه به این اقشــار، از جمله خدماتی مانند شــماره گذاری 
خودرو از درب منازل، شــرایط بهتری را برای ایــن عزیزان فراهم 
کنیم و اطمینان حاصل کنیم که این خدمات به بهترین شــکل ممکن 

ارائه می شود.
سردار حسینی این اقدامات را بخشی از تعهد پلیس به جامعه دانست و 

بر ادامه و گسترش این خدمات تاکید کرد.

ویی و سموم را از کجا   اطلاعات دار
دریافت کنیم؟

سرپرســت گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی فراورده های 
ســلامت ســازمان غذا و دارو در خصوص خدماتی که در مراکز اطلاع 

رسانی داروها و سموم ارائه می شود، توضیح داد.
 دکتر راضیه کشاورز ملکی با اشــاره به اینکه کارشناسان مراکز اطلاع 
رسانی داروها و سموم از میان داروسازان و پزشکان عمومی و متخصص 
پس از طی دوره های آموزشی انتخاب می شوند، گفت: در این مراکز به 
ســوالات راجع به موضوعاتی از قبیل موارد مصرف و عوارض ناخواسته 
ناشی از دارو، مصرف داروها در دوران بارداری و شیردهی، مقدار مصرف 
- احتیاط و منع مصرف داروها، تداخلات اثــر داروها با یکدیگر و با مواد 
خوراکی و نتایج آزمایشــگاهی موارد ذیل به صورت تلفنی پاسخ داده 

می شود.

بنابــر اعــلام ســازمان غــذا و دارو، وی همچنیــن اطلاعــات 
ســم شناســی و مســمومیت ها، اقدامــات اولیــه در برخــورد 
مســمومیت های ناشــی از دارو، مواد شــیمیایی، شــوینده های 
خانگی، گازهای ســمی، گزش حیوانات ســمی، گیاهان ســمی، 
مواد مخــدر و محــرک، موادنفتی، فلزات ســنگین، ســموم دفع 
آفــات، اطلاعات تخصصــی در زمینــه مســمومیت های گروهی، 
مسمومیت های شــغلی و آلودگی های محیط با ســموم را از جمله 
موضوعاتی عنوان کرد که در مراکز اطلاع رســانی داروها و سموم به 

انها پاسخ داده می شود.
کشــاورز ملکی با معرفی شــماره ۱۹۰ )داخلــی ۲-۳( از  مخاطبان 
خواســت اطلاعات مورد نیاز خــود را روزانــه از ســاعت ۸ الی ۲۰ از 

کارشناسان این مراکز دریافت کنند.

ویس دانش آموزان استثنایی  »رایگان« شدن سر
سراسر کشور

به گفته رئیس ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی، سرویس  رفت و 
آمد دانش آموزان استثنایی در سراسر کشور »رایگان« است.

 حجت الله الماســی گفت: با حمایــت دولت، برای اولین بار ســرویس 
دانش آموزان مدارس استثنایی به صورت رایگان انجام می شود.

وی با بیان اینکه در شــهر تهران امســال برای دومین سال توسط 
شــهرداری تهران ســرویس دانش آموزان اســتثنایی رایگان شد 
افزود: در سراســر کشــور با حمایت هایی که دولــت و البته کمک 
خیرین و کمک شــهرداریها انجام شده، ۱۰۰ درصد سرویس ها رایگان 

شده است.

مدیرعامل شرکت خاکریز آب خبر داد
 احداث کانال هدایت آب های سطحی

 در غرب پایتخت
مدیرعامــل شــرکت خاکریــز آب درباره احــداث مجــرای هدایت 
آبهای ســطحی الهیه غرب- ازگی گفــت: این پروژه بــا هدف کنترل 
ســیلاب هایی با دوره بازگشــت ۵۰ ســاله در حوضه های آبریز درون 
شهری و برون شهری غرب پایتخت شامل بالادست بزرگراه های شهید 

خرازی، شهید همدانی و شهید فهمیده اجرا شده است.
حمید نجاری اصل  در خصــوص آخرین وضعیــت اجرایی مجرای 
الهیه- ازگی به عنــوان یکــی از مهمترین مجــاری هدایت آبهای 
ســطحی تهران گفت: عملیات اجرایی این کانال از آبان ماه ســال 

۱۴۰۲ آغاز شده است. 
پیشرفت چشمگیر عملیات اجرایی پروژه در بخش خیابان فرهیختگان 
و پوسته بزرگراه شهید همدانی رقم خورده و متعاقب تکمیل این بخش 
از کانال در پاییز امســال، لوله گذاری در خیابان کرمانشــاه تا حوضچه 

تعدیل سیلاب در دستور کار قرار می گیرد.
وی در پاســخ به پرسشــی در خصوص اهــداف و ضرورت های اجرای 
پــروژه، توضیــح داد: مجــرای الهیه غــرب- ازگی، با هــدف کنترل 
ســیلاب هایی با دوره بازگشــت ۵۰ ســاله در حوضه های آبریز درون 
شــهری و برون شــهری غرب پایتخت شــامل بخش های بالادست 
بزرگراه های شهید خرازی، شــهید همدانی و شهید فهمیده به مرحله 

اجرا رسیده است.
به گفته نجاری اصل، طول کلی این پروژه ۲۲۱۶ متر و پیشــرفت کلی 

عملیات اجرای آن به مرز ۳۸ درصد رسیده است.

دیوار

مدیر مطالعــات خدمات شــهری و محیط زیســت 
مرکز مطالعات و برنامه ریزی شــهر تهران جزئیاتی از 
آرامستان جدید تهران و مطالعات انجام شده برای این 

آرامستان را تشریح کرد.
فرهاد خســروانی، در تشــریح طرح جامــع ارتقای 
عملکرد آرامســتان بهشــت حضرت زهرا )س( گفت: 
این پروژه شــامل ۵ فصل اســت که در فصــل اول به 
مطالعات پایه پرداخته شــده و ابعاد مختلف سازمان 
مورد بررســی قــرار گرفت و ایــن ابعاد شــامل ابعاد 
کالبدی، حمل و نقل، زیســت محیطــی، اقتصادی، 

مدیریتی و فقهی می شود.
خســروانی ادامه داد: فصول میانی به بحث چشم انداز 
و اهداف کلی طرح اختصــاص دارد. فصول آخر، منتج 

از چشم انداز ۲۰ ســاله ای است که برای این 
سازمان ترسیم شــده و طی آن به راهبردها، 
سیاســت ها و برنامه های اقدام می رسد که 
در نهایت پروژه های اجرایی برای ســازمان 

طراحی و تدوین شد.
وی افــزود: در طــرح ارتقــای عملکــرد 
آرامســتان، ۹ هدف کلی برای آرامســتان 

بهشت حضرت زهرا)س( در نظر گرفته شده که منتج 
به ۲۹ راهبرد و ۶۲ سیاست شده است.

 همچنین ۱۵۲ برنامه اقدام و ۳۰ پــروژه عملیاتی نیز 
تعریف شده است.

 مدیر مطالعات خدمات شــهری و محیط زیست مرکز 
مطالعات و برنامه ریزی شــهر تهران با اشاره به فعالیت 

بیش از ۵۰ ساله آرامســتان بهشت حضرت 
زهرا )س( و اندک ظرفیــت باقی مانده از آن 
گفت: باتوجه به اینکه روزانه حدود ۱۸۰ نفر 
متوفی داریم، ظرفیت فعلی این آرامســتان 
تا ســال آینــده تکمیل خواهد شــد و برای 
۵۰ ســال آینده نیاز به ۷ میلیون قبر جدید 

خواهیم داشت.
 وی در تشریح جزئیات آرامســتان جدید تهران اظهار 
کرد: مکان جدیدی که برای ســاخت آرامســتان در 
نظر گرفته  شــده، با مســاحتی حدود ۲۰۰ هکتار، در 
جنوب شرقی و در حریم شــهر تهران قرار دارد. طبق 
مطالعات و بررسی های انجام شــده، با توجه به برخی 
محدودیت های جزئی در قســمت هایی از مســاحت 

مذکور، تنها بخشــی از ایــن زمین کــه از جنبه های 
مختلف زیست  محیطی، مکانی و حمل  و نقلی، به  ویژه 
اتوبوسرانی مناسب است، برای آرامستان در نظر گرفته 
شده است. این بخش حدود یک هفتم ظرفیت تدفین 

آرامستان بهشت زهرا)س( را دارد.
مدیر مطالعات خدمات شــهری و محیط زیست مرکز 
مطالعات و برنامه ریزی شــهر تهران در پایان گفت: با 
توجه بــه اینکه مالکیت ایــن زمین به دســت اوقاف 
اســت، با پیگیری های انجام شــده توســط معاونت 
خدمات شــهری و محیط زیســت و ســازمان بهشت 
زهرا)س(، امیدواریم وضعیــت مالکیت و مکان یابی به 
زودی تثبیت شــود تا بتوانیم با تمامــی ظرفیت ها به 

خدمت رسانی ادامه دهیم.

آرامستان

خریدار  معاون آمــوزش ابتدایی وزارت 
آموزش و پــرورش با بیان اینکــه از جهت 
کلاس های درس خصوصاً در دوره ابتدایی، 
همه کلاس ها بــا معلم ســال تحصیلی را 
شروع کردند و مشکل خاصی نداریم گفت: 
وقتی که به شــرایط مطلوب فکــر کنیم و 
بخواهیم تراکم کمتری در کلاس های درس 
داشته باشیم قطعاً به معلم نیاز داریم که در 
ســال های آینده با همکاری سازمان های 
بیرونی و توجه بــه اســتانداردها، امیدوار 
هســتیم بتوانیم تعداد بیشــتری از افراد 

شایسته را جذب کنیم.
رضوان حکیم زاده بــا بیان اینکــه برنامه 
وزارت آموزش و پرورش در ســال تحصیلی 
جدید بر ســه محور ارتقاء عدالــت، بهبود 
کیفیت و ایجــاد تعلق و هویت بخشــی به 
دانش آموزان تنظیم شده است گفت: تلاش 
حداکثری بــرای جذب دانش آمــوزان در 
کلاس های درس خصوصاً در دوره ابتدایی، 
شناسایی ســریع بازماندگان از تحصیل و 
تنظیم برنامه هایی بــرای ارتقای کیفیت، 

بسیار مهم است.
وی با بیان اینکــه با اقداماتی کــه از ماه ها 
قبل شروع شده روز گذشــته شاهد به صدا 
درآمدن زنگ مهر در سراســر کشور بدون 
چالش خاصی بودیم افزود: وضعیت توزیع 
نیروی انسانی و ســاماندهی نیروی انسانی 
هم به شــکلی بود که دانش آمــوزان از روز 
اول سر کلاس ها حاضر شدند و کلاس های 

درسش را با معلمان شروع کردند.
معاون آموزش ابتدایــی وزارت آموزش 
و پرورش با بیــان اینکه وقتی که صحبت 
از ارتقای عدالت آموزشــی می کنیم باید 
به موارد متعددی توجه داشــته باشــیم 
ادامه داد: اولین مورد افزایش دسترســی 
دانش آموزان اســت، برای ما جذب همه 
کودکان مهم اســت و دلمان می خواهد 
که حتی یک کودک هم بیرون از مدرسه 
نباشد، در این باره ســامانه ای وجود دارد 
که با تطبیق آمار دانش آموزان ثبت نامی 
با دانش آمــوزان واجب التعلیــم که در 
مدارس حضور ندارند نسبت به شناسایی 

آن ها اقدام می کنیم.
حکیــم زاده با بیــان اینکه امســال قبل از 
شروع مهر ســعی کردیم که در مرحله اول 
علی رغم اینکــه هنوز ممکن اســت همه 

آمارها به ســامانه اصلی منتقل نشده باشد 
لیســت را از ثبت احوال گرفته و تطبیق را 
انجام دادیم و در حال بررســی با اســتان ها 
هستیم گفت: بحث دسترسی دانش آموزان 
و جذب حداکثری یکــی از برنامه های مهم 
وزارتخانه در راستای عدالت آموزشی است.

وی با بیان اینکه یکی از مــوارد مهم دیگر 
در راستای عدالت آموزشــی این است که 
دانش آموزان در هر کجای ایــران بتوانند 
در کلاس های درس بــا معلمانی کار کنند 
که آموزش های لازم را دیده باشــند افزود: 
بسیاری از معلمان فارغ التحصیل دانشگاه 
فرهنگیان هســتند؛ برنامه مدونی تنظیم 
شــده تا بتوانیم برای توانمندسازی سایر 
معلمان که به هــر دلیلی آموزش های لازم 
را قبــلا ندیده انــد این آموزش هــا را ارائه 
دهیم تا کلاس های درس پربارتری داشته 

باشیم.
معاون آمــوزش ابتدایــی وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه برنامه مشخصی برای 
مدیران مدارس داریم ادامــه داد: از دید ما 
مدیران مدارس راهبران اصلی آموزشــی و 
تربیتی هســتند که هدایت امور را بر عهده 
دارند بنابرایــن یک برنامه ویــژه برای این 
عزیزان با مشــارکت خود آن ها در دســتور 

کار است.

حکیــم زاده با بیان اینکــه در دوره ابتدایی 
به صورت خاص راهبــران آموزش تربیتی 
داریــم که مســئولیت کیفیت بخشــی به 
مدارس چند پایه روســتایی و عشــایری را 
دارند گفت: ممکن اســت بــه دلیل کمبود 
امکانات و شرایط دشــواری که این مناطق 
دارنــد کمتر بتوانیــم از امکانــات و منابع 
یادگیری که در مراکز شــهری وجود دارد 
اســتفاده کنیم، این افراد که جزو بهترین 
معلمــان با تجربه هســتند با رشــته های 
مرتبط، کلاس به کلاس، کانکس به کانکس 
حضــور پیدا می کننــد و ســعی می کنند 
چالش ها را شناســایی و به معلمان کمک 
کنند و احیانا اگر دانش آموزان دچار مشکل 

هستند آنها را دریابند.
وی به اهمیت بحث فضای مدارس پرداخت 
و افــزود: اقدامات خیلی خوبــی در جهت 
بهبود فضای مــدارس و آماده ســازی آنها 
انجام شده اســت؛ نگاه ما در وزارت آموزش 
و پرورش طبق صحبت وزیــر اولویت دادن 
به مناطق محروم است، اگر امکاناتی وجود 
دارد با اولویت این مناطق درنظر داریم و در 
دستور کار وزارتخانه اســت که در راستای 
ارتقای عدالت آموزشــی و بهبــود کیفیت 
یادگیری باشــند که جدا از هم نیســتند و 
مناطق کمتر برخــوردار را در کانون توجه 

همه برنامه ها قرار دهیم.
معاون آمــوزش ابتدایــی وزارت آموزش 
و پــرورش ادامــه داد: با کارگــروه ویژه ای 
که برای این کار تشــکیل شــده و جلسات 
شــبانه روزی و بررســی وضعیت مناطق و 
حتی مدارس به صورت نقطــه ای اقدامات 

متعددی انجام شده است.

رفع مشکلات نیروهای خرید خدمات
حکیــم زاده درباره کمبود نیروی انســانی 
گفت: اصلاح بخشنامه بازنشستگان توسط 
وزیــر و دعوت از بازنشســتگان به شــکل 
داوطلبانه کمــک بزرگی بود؛ بســیاری از 
این افراد داوطلبانه اعــلام تمایل کردند که 
همکاری داشته باشــند. برخی از نیروهای 
خرید خدمات کــه وضعیت نامشــخصی 
داشــتند با رایزنی هــای وزیــر آموزش و 
پرورش با ســازمان امور اداری استخدامی و 
همکاری مجلس مشکلشــان برطرف شد و 

در کنار ما هستند.
وی در گفت وگویی رادیویی بــا بیان اینکه 
از جهــت کلاس هــای درس خصوصــاً در 
دوره ابتدایی همه کلاس ها با معلم، ســال 
تحصیلی را شــروع کردند و مشکل خاصی 
نداریم افزود: وقتی که به شــرایط مطلوب 
فکر کنیــم و بخواهیم تراکــم کمتری در 

کلاس های درس داشــته باشیم خب قطعاً 
به معلم نیاز داریم که در ســال های آینده با 
همکاری ســازمان های بیرونــی و توجه به 
استانداردها، امیدوار هستیم بتوانیم تعداد 
بیشــتری از افراد را که شایســته هستند 

جذب کنیم.
معاون آمــوزش ابتدایــی وزارت آموزش 
و پرورش با بیان اینکه اگــر مجوزهایی که 
سازمان امور اداری اســتخدامی به آموزش 
و پرورش می دهد تناسبی با تراکم مطلوب 
نداشته باشد و صرفاً به میانگین دانش آموز 
توجه کنند، اشــکالاتی پیش می آید ادامه 
داد: نکتــه ای که همیشــه وزارت آموزش 
پرورش تاکید داشــته این است که به دلیل 
ماموریت اصلی که جذب حداکثری است، 
مجبــور هســتیم در مناطق روســتایی و 
عشــایری حتی مدارس یک نفره داشــته 
باشــیم؛ ما هزاران کلاس داریم که زیر پنج 
نفر دانش آموز دارنــد اما قطعا این کلاس ها 
در مکان هــای خود برگزار می شــوند و اگر 
فرمولی را که در مصوبه ۸۸۶ گفته شــده و 
اجتناب از محاســبه میانگین برای تعیین 
تعــداد نیروی مــورد نیاز بــرای آموزش و 
پرورش اســت را رعایت نکنیــم، حتما در 

محاسبات اشتباه خواهد شد.
حکیــم زاده بــا بیــان اینکه در گذشــته 
خیلی سعی شده که ســازمان امور اداری 
اســتخدامی مطابق قانون مصوب شورای 
عالی بــرآورد نیروی انســانی را داشــته 
باشــد گفت: عملًا دانــش آموزانی که در 
یک کلاس زیــر ۵ نفر هســتند باید حتما 
یک معلم داشته باشــند و دانش آموزانی 
هم که تعداد آن ها زیاد اســت باید در یک 
تراکم مطلــوب درس بخوانند، روی کاغذ 
با همدیگر جمع می شــوند اما در واقعیت 
دو کلاس مجزا هســتند که یکــی از این 
کلاس ها قطعــاً تراکم بالای اســتاندارد 
خواهد داشــت لذا در یادگیــری و ایجاد 
فرصت ها و زمان عادلانــه آموزش اختلال 
ایجاد می شــود؛ بنابراین امیدوار هستیم 
که این بار ســازمان امور اداری استخدامی 
دقیقا با در نظر گرفتن مصوبات قانونی بالا 
دســتی که برای همه لازم الاجراست و با 
همکاری وزارت آموزش و پرورش بر اساس 
اســتانداردهای مطلوب، نیروی انســانی 

مورد نیاز را برآورد کند.

خریدار   اســتاندار خراسان جنوبی گفت: 
تاکنون شمار فوتی های حادثه معدن زغال 
ســنگ طبس به ۳۸ نفر رســیده و ۱۴ نفر 

دیگر در بلوک C محبوس هستند.
جواد قناعت در حاشــیه معدن حادثه دیده 
طبس در جمع خبرنگاران ضمن تســلیت 
به مردم ایران به ویژه خانواده های داغدیده 
این حادثه افزود: بعــد از وقوع حادثه معدن 
طبس در شامگاه شنبه همه امکانات استان 
بسیج شد تا عملیات امدادی در ۲ بلوک B و 

C با سرعت انجام شود.
وی گفــت: در بلــوک B تعــداد ۴۷ نفر از 
کارگــران محبوس شــده بودنــد که ۳۰ 
نفر فــوت و پیکر آنها به بیرون منتقل شــد 
همچنین ۱۷ نفر مصدوم شــدند که اکنون 

۱۰ نفر بستری و مابقی ترخیص شده اند.
استاندار خراســان جنوبی اظهار کرد: بعد 
از اتمــام عملیــات امدادی در بلــوک B از 
دیروز همــه تمرکز گروه امــداد و نجات بر 
بلوک C گذاشــته شــد، در این معدن ۲۲ 
کارگر مشغول به کار بودند که تا این لحظه 
اجساد هشت نفر به بیرون منتقل و ۱۴ نفر 

همچنان محبوس هستند.
وی با بیان اینکه عملیــات امداد و نجات در 
این معدن همچنان ادامه دارد گفت: هشت 
گروه تخصصی پنج نفره HSE معادن زغال 
ســنگ که در این زمینه آموزش دیده اند، 

مشغول انجام عملیات امدادی هستند.
قناعت تصریح کــرد: تراکم گاز در مســیر 
تونل بلــوک C به خصــوص انتهای معدن 
بســیار بالاســت که این موضوع عملیات 
امدادی و تخلیه را مقداری با کندی مواجه 
کرده امــا به صورت مســتمر در حال انجام 

است تا به کارگاه برسند.
وی اضافه کرد: اکنــون نایب رئیس مجلس 
و هیات همراه، اعضای کمیسیون صنایع و 
معادن، وزیر صنعــت، معدن و تجارت، وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در منطقه حضور 

دارند و جلسات متعددی برگزار شده است.
اســتاندار خراســان جنوبی گفت: ســتاد 
مدیریت بحران در خصــوص حادثه معدن 
طبس نیز شب گذشته با حضور وزیر کشور 
و ســایر وزرا در محل فرمانداری شهرستان 

برگزار و موضوعات متعددی مطرح شد.

وی افــزود: تصمیم گرفته شــد گروه های 
کارشناســی بــا افــراد فنــی و تخصصی 
از وزارتخانه هــای صمــت، کار و ســایر 
مجموعه ها تشکیل و ابعاد حادثه را بررسی 
کنند لذا اعلام علت حادثه توسط این گروه 

اعلام خواهد شد.
قناعت گفت: امیدواریم در ســاعات آینده 
پیکر سایر جان باختگان از معدن به بیرون 
منتقل شود و وضعیت این بلوک مشخص و 

از حال بحران خارج شویم.
حادثه انفجــار ۲ معدن شــرکت معدنجو 
طبس حوالی ســاعت ۲۱ شامگاه شنبه ۳۱ 
شهریور رخ داد و تصاعد آنی گاز متان سبب 
شد ۶۹ کارگر در این معادن محبوس شوند.

با آغاز عملیــات امدادی توســط تیم های 
تخصصــی HSE معدن، در وهله نخســت 
تعــداد ۱۳ کارگر که جان خود را از دســت 
داده بودنــد به بیــرون منتقل شــدند و با 
ادامه عملیات، این تعــداد به ۳۰ فوتی و ۱۷ 

مصدوم در بلوک نخست رسید.
عملیات امــدادی بلوک دوم نیــز عصر روز 
گذشته در دســتور کار قرار گرفت و مرحله 

به مرحله با تخلیه گاز پیــش رفت و تا پایان 
شب تعداد فوتی های معادن با اعلام رسمی 

پزشکی قانونی به ۳۱ نفر رسید.
با توجه به غلظــت گاز در تونل ها که موجب 
انفجــار در عمــق ۲۵۰ متری بــه صورت 
ارتفاعی و ۷۰۰ متری بــه صورت مورب در 
معدن شــده، عملیات امــدادی همچنان 
در حال انجام اســت و مدیــرکل مدیریت 
بحران استانداری خراســان جنوبی صبح 
امروز اعلام کرد که تعداد فوتی ها به ۳۵ نفر 

رسید.
بنا بر اعــلام تیــم تخصصی امــدادی، از 

ورودی تونل معدن بلوک C تا محل حبس 
معدنچیان هزار متر فاصله اســت که تا شب 
گذشــته تیم ها بــه ۴۰۰ متــری کارگران 
رســیده بودند و بامداد امروز پیکر بی جان 
چهار کارگر از این معدن بــه بیرون منتقل 
شد.شرکت معدنجو طبس با دارا بودن هزار 
و ۷۰۰ کارگر، ۲۷ ســال سابقه فعالیت دارد 
و قبل از این هیچ حادثه ای که منجر به فوت 

کارگران شود در این معادن رخ نداده است.
طبــس در ۲۷۰ کیلومتری غــرب بیرجند 
است و بیشــترین معادن زغال سنگ کشور 

را دارد.

خریدار   ســخنگوی ســازمان مدیریت بحران کشور 
گفت: خبر کمبود لجستیک و ســردخانه برای پوشش 
حادثه طبس صحت نــدارد و در این زمینــه از ظرفیت 

استان خراسان جنوبی و یزد در حال استفاده هستیم.
حســین ظفری با بیان اینکه از ۱۶ مصدوم این حادثه، ۶ 

نفر از بیمارستان مرخص شده اند درباره وضعیت تونل ها 
افزود: شب گذشته، کار جســتجو روی کانال B به اتمام 

رسید که چهار پیکر از آن کشف شد. 
همچنین کانال C  دارای دو تونل است که کار تونل اول 
به پایان رســیده اما غلظت گاز هنــوز در تونل دوم زیاد 

است که این مسئله کار جســتجو و نجات را پیچیده تر 
کرده است.

سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشــور ادامه داد: در 
حال حاضر اکیپ های فنی و تخصصــی معادن در حال 
تخلیه گازهای متان هستند تا عملیات جستجو در تونل 

بعدی نیز تکمیل شود.
ظفری گفت: متاسفانه تعدادی از کارگران هنوز در تونل 
دوم کانال C محبوس هســتند که امیدواریم حالشــان 
خوب باشد اما بر اساس شــرایط به نظر می رسد احتمال 

افزایش شمار فوتی ها وجود داشته باشد.

جزئیاتی از آرامستان جدید تهران

سخنگوی سازمان مدیریت بحران کشور: کمبود تجهیزات برای پوشش حادثه  طبس نداریم
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جایگزینی »سیناترا« یا »خانه«؛

»زندگی عیسی« اسکورسیزی به تعویق افتاد
ســاخت »زندگی عیســی« به کارگردانی مارتین اسکورسیزی فعلا 
به تعویق افتاده و حالا این ســوال مطرح شــده که پــروژه بعدی وی 

»سیناترا« است یا »خانه«؟
 به نقل از ورلد آف ریل، در حالی که گفته می شود مارتین اسکورسیزی 
قصد ندارد امسال به سراغ ســاخت فیلم »زندگی عیسی« با بازی اندرو 
گارفیلد برود، این ســوال مطرح اســت که پس از ســاخت فیلم هایی 
پرکار و عظیمی ماننــد »ایرلندی« و »قاتلان مــاه کامل« فیلم بعدی 

اسکورسیزی چه خواهد بود.
قرار بود تولید »زندگی عیسی« در ماه اکتبر امسال آغاز شود، اما گفته 

می شود نظر سازنده فیلم تغییر کرده است.
اسکورسیزی به تازگی با جنیفر لارنس و لئوناردو دی کاپریو در کلگری 
ملاقات کرده و این جایی اســت کــه لارنس در حال حاضر مشــغول 
فیلمبرداری فیلم »بمیر، عشق من« به کارگردانی لین رمزی است که 
اسکورسیزی نیز تهیه کننده آن است. از آنجا که گزارش شده لارنس و 
دی کاپریو هر ۲ برای ایفای نقش در فیلم »سیناترا« انتخاب شده اند، با 
این حال ساخت این فیلم هم محتمل نیست زیرا بیش از یک دهه است 
که بنیاد خانواده سیناترا اسکورسیزی را از ساختن فیلم زندگینامه ای 
درباره این خواننده منع کرده اســت.به نظر نمی رسد اسکورسیزی در 
قانع کردن آنها موفق بوده باشــد، ولی از آنجا کــه دی کاپریو در حال 
حاضر هیچ پروژه دیگری ندارد و لارنس فیلمبرداری فیلم جدیدش را 
در نوامبر به پایان می رساند، به نظر می رسد آنها بازیگران مناسبی برای 

آغاز فیلم بعدی اسکورسیزی باشند.
اما این کارگردان ســال ۲۰۱۷ پروژه ســیناترا را کنار گذاشــت و در 
مصاحبه ای با نشریه »تورنتو سان« گفت: ما نمی توانیم این کار را انجام 

دهیم. فکر کنم بالاخره تمام شد. بنیاد سیناترا موافقت نکرد.
به این ترتیب فیلم اقتباسی »خانه« از مریلین رابینسون مطرح می شود 
که اسکورسیزی با تاد فیلد و کنت جونز در ساخت آن همکاری می کند 
تا سه گانه ای بر اساس این رمان تحسین شــده بسازد. خلاصه داستان 
درباره جک، پســر ناخلف کشیش بوتون اســت که پس از بیست سال 
دوری به خانه آمده اســت. او که در جوانی باهوش و حیله گر بود، اکنون 
یک الکلی است که به اندازه ۲ دهه راز دارد و اگرچه محبوب ترین فرزند 

پدرش است، همیشه با پدر سنتی خود در تضاد است.
درباره فیلم اقتباسی اسکورسیزی/ دی کاپریو از »شرط بندی« دیوید 
گرن هم که چند بار خبر ســاخته شــدنش مطرح شــده، نام برده می 
شــود ولی به نظر نمی رســد این فیلم فعلا در صدر فهرست پروژه های 
اسکورسیزی جای داشته باشــد، زیرا او چندی پیش حتی اعتراف کرد 
که به دلیل ماهیت فیزیکی خســته کننده ای که ساخت چنین فیلمی 

دارد، او تنها می تواند کارگردان فیلم باشد.

همه اینها در حالی مطرح می شــود که به تازگی اسکورسیزی گفت به 
دلیل سنش، ساختن فیلم های بزرگ با ملحقات پرکار را کنار گذاشته 

است.

همزمان با آغاز سال تحصیلی
 زنگ افتتاح »فقط خودم« در حوزه هنری

 نواخته شد
نمایش »فقط خــودم« بــه کارگردانی محمــد جهانپــا اجرایش را 
در تماشــاخانه مهر حوزه هنری تهران با حضور کــودکان و نوجوانان 
پایتخت آغاز کرد.به نقــل از روابط عمومی مرکز امیــد )حوزه هنری 
کودک و نوجوان(، نمایش »فقط خودم« به نویسندگی مهدی سیم ریز 
و کارگردانی محمد جهانپا نمایشــی با مخاطب کودک و نوجوان بالای 
شــش ســال اســت که از یکم مهر همزمان با آغاز ســال تحصیلی در 
تماشــاخانه مهر حوزه هنری تهران و با حضور کــودکان و نوجوانان به 

مدت ۱۵ شب روی صحنه می رود.
این نمایش داســتان کودکی تک فرزند به نام سارا است که علاقه ای به 
داشــتن خواهر و برادر ندارد اما با طی یک اتفــاق وارد دنیای جادویی 
و رنگارنگ مورچه ها شــده و با آنها همســفر می شــود و پی به روابط 

ارزشمند خواهر و برادری می برد.
تهیه کننده این نمایش ســجاد عباسی اســت و این اثر با حمایت مرکز 

امید )حوزه هنری کودک و نوجوان( تولید شده است.

جهانپا کارگردان نمایش درباره این اثر نمایشــی گفت: این نمایش بر 
اساس آلبوم موســیقیایی آرمان مهربان که برای حوزه هنری تدارک 
دیده شــده بود، شــکل گرفت. گروه تئاتری ما در مشــهد ســال ها با 
اجراهــای بزرگ و پربازیگر فعال اســت امــا این بار تصمیــم گرفتیم 
برای کودکان شش تا ۱۲ ســال کار تولید کنیم چراکه دلواپس آینده 
فرزندانی هستیم که در ســنین بالا دیگر خواهر و برادری ندارند و دچار 
معضل جمعیت نوجوان و کــودک در آینده خواهیم بــود. نکته دیگر 
بچه ها عموما به همراه پدر و مادرشــان به دیدن ایــن نمایش می آیند 
و حتما این تأثیر روی خانواده ها نیز گذاشــته خواهد شد. شاید دنیای 
تنهایی تک فرزندها شکسته شــود و آنها شاد شده و در آینده با خواهر و 

برادرهایی کمک و پشتیبان داشته باشند.
این کارگردان گفت که این نمایش را ۱۵ روز در تهران و سپس در مشهد 
اجرا می کنند و طبیعتا اگر اســتان های دیگر هم درخواســت داشته 

باشند، اجرایش را ادامه می دهند.
پس از اجرای ایــن نمایش در شــب اول عوامل و بازیگــران با گریم  و 
لباس های کودکانه بــا کودکان و نوجوانان عکس یــادگاری گرفتند و 
شعر خواندند.نازیلا نوروزی، اسدالله ســرداریان، نیما پسندیده، ایمان 
ســیدی، مهرآنا عبدالهیان و مهتا حیدری بازیگرانی هستند که در این 
اثر نمایشــی در جایگاه بازیگر روی صحنه می روند و یســنا اسماعیلی 
نیز، دیگر بازیگر این اثر اســت که برای نخستین بار حضور روی صحنه 
نمایش را تجربه می کند.مهدی شریفی طراح صحنه، محبوبه  سلطانی 
طراح لباس، رکسانا صادقی طراح گریم، آرمان مهربان آهنگساز، ناهید 
غفوری و یزدان منیریان مدیر صحنه، نازیلا نوروزی دستیار کارگردان، 
علی نوروزیان عکاس، ســحر پری رخ تصویرســاز، ســروش حیدری 

گرافیک و صالح غلامی مسئول روابط عمومی اثر این نمایش هستند.

قاب

حمید لولایی بازیگر ســینما و تلویزیون به خواســت 
مردم برای همکاری بــا عطاران و دلیــل اینکه چرا او 

دیگر به تلویزیون نمی آید، اشاره کرد.
حمید لولایی بازیگر ســریال های طنــز درباره روند 
ســاخت مجموعه های کمدی در ســال های اخیر در 
تلویزیون بیان کرد: نگاه به کارهای طنز با گذشته فرق 
کرده است، نیت این نیســت که دنبال طنز نباشند اما 

نمی خواهند این کارها به سمت بدآموزی برود.
وی ادامــه داد: الان در ســینماها کمدی هایی داریم 
که یا در حال حرکات موزون هســتند یا کمدی هایی 
داریم که نمی توانم جزئیاتش را بگویم. درحالی که ما 
کمدی هایی در سینما داشتیم که مثل »اجاره نشین 
ها« ماندگار شدند. ســینمای طنز الان شبیه کارهای 

فیلمفارسی قدیمی است.
بازیگر »زیر آســمان شــهر« یادآور شد: در 
تلویزیون مدیران دوست دارند طنزها سالم 
تر باشــد و این ابتدای کار و با تغییرات برخی 
مدیران سخت تر اســت و باید آزمون و خطا 
داشــته باشــد. با این حال ما دوست داریم 
مردم با خانواده هایشان بنشــینند کارها را 

ببینند و همه یک سریال را دوست داشته باشند.
وی اضافه کرد: اینطور نباشــد که من گاهی می بینم 
مردم در کامنــت ها و نظرهایی کــه در فضای مجازی 
می گذارنــد، می گویند فلان کار کمدی در ســینما یا 
شــبکه نمایش خانگی به شــکلی بود که نتوانستیم با 
خانواده آن را ببینیم.این بازیگر درباره همکاری با رضا 

عطاران در ســریال ها و اینکه چقدر امکان 
دارد ایــن همــکاری دوباره شــکل بگیرد؟ 
گفت: من خاطرم هست از او دعوت شده بود 
و مشکلی هم نداشت. یکی دو سال پیش هم 
می خواست سریالی در شبکه نمایش خانگی 
بســازد و قرار بــود در آن ســریال همکاری 
کنیم. اما او موقعیتی در ســینما پیدا کرد که 
در ۳۰ یا ۴۰ جلسه فیلمی می ســازد و تمام می شود و 
برای خودش هم بهتر اســت، من هم بودم شاید فقط 
همین مدیــوم را ترجیح می دادم. اینگونه نیســت که 

خلاصه او تلویزیون را دوست نداشته باشد.
بازیگر »ترش و شــیرین« با اشــاره به اینکه مردم او را 
با ســریال های عطاران به یاد می آورنــد، اظهار کرد: 

اتفاقاً همه هم می گویند کاش دوبــاره با هم کار کنید 
ولی خب مردم نمی دانند جمع شــدن ایــن تیم کنار 
هم سخت اســت. از طرفی من هم دیگر نمی توانم آن 
نقش ها را بازی کنم نمی توانم مثلًا فرزند ۳ ساله داشته 

باشم بلکه باید نوه ام ۳ ساله باشد.
وی در ادامه درباره فصل دوم ســریال »چرخ گردون« 
و اینکه چقدر کیفیت طنز آن نســبت بــه فصل قبل 
بیشتر شده است، توضیح داد: بار طنز سریال در فصل 
دوم بیشتر شــده و اصولی تر و منطقی تر شده است و 

امیدوارم مخاطب هم بیشتر استقبال کند.
لولایی در پایان گفت: قصه این ســریال در یک پارک 
اتفاق می افتد، نقش های مختلفی در این پارک داریم 

و داستان های متفاوتی هم رخ می دهد.

»آنیتــا، گمشــده در اخبار« در ســه رقابــت مطرح 
سینمایی حضور پیدا می کند.

 به نقل از روابط عمومی، مســتند انیمیشــن »آنیتا، 
گمشــده در اخبار« ســاخته بهزاد نعلبندی در ســه 
جشنواره جهانی پذیرفته شــده و در بخش مسابقه با 

آثاری از کشورهای مختلف رقابت می کند.
جشنواره دارمشــتات آلمان از ۸ تا ۱۱ مهر، جشنواره 
کولدیلرا آمریکا از ۵ تا ۱۰ مهر و جشــنواره فیلم کوتاه 

کائوشــیانگ تایــوان از ۱۵ تا ۲۵ مهــر ۱۴۰۳ برگزار 
می شــوند و مقصد آینده »آنیتا، گمشــده در اخبار« 
هســتند.این فیلم در ماه های مرداد و شهریور ۱۴۰۳ 
در چهل و ششمین جشنواره فیلم فضای باز ویترشتاد 
آلمان و ششــمین جشــنواره فیلم انیمــا داک لودز 

لهستان نیز حضور داشته است.
این فیلم ۱۷ دقیقه ای ســاخته جدید بهزاد نعلبندی 
اســت که ســاخته قبلی او با عنوان »کاغذ پاره ها« در 

جشنواره های سینمایی جهان و ایران حضور داشت و 
جوایزی کسب کرد.

در خلاصه داستان فیلم آمده است: »در ۵ آبان ۱۳۹۹، 
یک قایق بادی ســواحل دانکرک فرانســه را ترک می 
کند تا ۱۹ مهاجر غیرقانونی را به انگلســتان برساند اما 
پس از چند دقیقه واژگون می شــود. هفت مهاجر در 
کانال مانش غرق می شــوند، پنج نفر آنها یک خانواده 
کرد-ایرانی به نام ایران نژاد بودند که در آرزوی زندگی 

بهتر به این سفر ســخت رفته بودند و این فیلم در مورد 
آن خانواده است.«

عوامل فیلــم انیمیشــن »آنیتا، گمشــده در اخبار« 
عبارتند از طراح صدا: انسیه ملکی، آهنگساز: مصطفی 
محمودی، نویســنده، کارگردان، تدوینگــر، انیماتور 
و تهیه کننــده: بهزاد نعلبندی، مدیــر روابط عمومی: 
نغمه دانــش آشــتیانی، پخش بین المللی: شــرکت 

مستقل های ایرانی با مدیریت محمد اطبایی.

چهره

آنیتا، گمشده در اخبار

خریدار   ســینمای ایران در تابســتان 
امســال با افزایش اکران موفــق به جذب 
حدود ۷ میلیون و ۵۰۰ هزار مخاطب شــد 
که این آمار اگرچه رشــد ۶۶ درصدی را در 
مقایسه با مدت زمان مشــابه سال گذشته 
رقــم زده اما به واســطه تعطیــلات محرم 
و صفر، کاهــش ۴۶درصــدی مخاطب را 

به نسبت بهار امسال شاهد بوده است.
ســینماهای کشــور طی ۳ ماه تابستانی، 
فراتر از انتظــار ظاهر شــدند و درحالی که 
تنها حدود ۲۰ روز عــادی را تجربه کردند، 
موفق شدند تا با جذب ۷ میلیون و ۴۲۳ هزار 
مخاطب، به گیشــه ۴۱۱ میلیــارد تومانی 
برسند. این آمار در شــرایطی به دست آمد 
که حدود ۲۱۳ هزار ســانس برای فیلم های 

روی پرده تعریف شد.
ایــن آمــار از آن لحــاظ برای ســینمای 
تابستانی قابل قبول اســت که ۲ ماه از این 
مدت، با ماه های محرم و صفر در تلاقی بود 
و طی ۱ ماه دیگر نیز مناســبت هایی سبب 
تعطیلات سینماها شــد. بنابراین با در نظر 
گرفتن ایــن مختصــات، می توانیم میزان 

استقبال از سینماها را خوب ارزیابی کنیم.
البته بایــد به یک حقیقت نیز اشــاره کنیم 
که درصد نمایش فیلم هــای پرمخاطب در 
تابستان، بســیار بالا بود و اگر این فیلم ها، 
در یک حیات نرمال نمایش داده می شدند، 
بســیار بیشــتر از آن چیزی که امــروز به 
دست آوردند، گیشه داشتند. نتیجه آن که 
سینمای ایران در تابســتان، با دست کاملا 
پر به چنین آماری رســید و اگر این فیلم ها 
در فصل گرم نمایش داده نمی شدند، قطعا 

چنین فروشی حاصل نمی شد.
این ترافیک فیلم های پرمخاطب سبب شد 
تا آثار پراقبالی چون پــول و پارتی، مفت بر، 
قیف، یــادگار جنوب، ملاقات بــا جادوگر 
و ســاعت ۶ صبح در رقابت فیلم های روی 
پرده نظیر تگزاس ۳، خجالت نکش ۲، مست 
عشق، تمساح خونی و حتی سال گربه، یک 
فیلم سوزی گسترده به راه بیاندازد و دست 

مخاطب دوســتدار کمدی برای تماشــای 
فیلم، باز باشد.

در چنین شرایطی بود که ســینمای ایران 
توانست از این فرصت تابستانی، نهایت بهره 
را به عمل آورده و مخاطبــان فصلی خود را 
از ۷ میلیون نفر عبور دهد تــا این آمار، ۶۶ 
درصد بیشتر از تابستان سال گذشته باشد. 
البته این آمار نشــان می دهد که سینمای 
ایران در فصل تابســتان، ۴۶ درصد کمتر از 
بهار امســال موفق به جذب مخاطب شده 

است.
در تیرماه، ۲ میلیون و ۲۵ هزار نفر به سینما 
رفتند که این تعداد مخاطب، گیشــه ۱۱۸ 
میلیاردی را برای سینماها رقم زدند. تعداد 
مخاطبان مردادماه بــه ۳ میلیون و ۶۳ هزار 
نفر رســید و گیشــه نیز رقم ۱۶۰ میلیارد 
تومان را دید. این آمار برای شــهریورماه، به 
۲ میلیون و ۳۴۵ هزار مخاطب و گیشه ۱۳۳ 

میلیارد تومانی رسید.
بهتریــن عملکرد اکران تابســتانی به فیلم 

تگزاس ۳ اختصاص دارد که موفق شــد تا 
با جــذب ۲ میلیون و ۵۴۰ هــزار نفر، ۱۳۸ 

میلیارد و ۲۰۰ میلیون بفروشد.
پول و پارتــی بــا ۱ میلیــون و ۴۳۹ هزار 
مخاطب، ۷۸ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان 
فروخت و به رتبــه دوم جدول پرمخاطب ها 

رسید.
خجالت نکش ۲ نیز با ۱ میلیون و ۱۲۹ هزار 
مخاطب، گیشــه ۶۰ میلیارد و ۲۰۰ مییون 

تومانی را محقق کرد.
رتبه چهارم در اختیار کمدی قیف با ۱۶ روز 
نمایش قرار دارد که بــا ۳۲۱ هزار مخاطب، 

۱۸ میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان فروخت.
مست عشق توانســت اقتدار بهاری خود را 
به تابستان بکشــاند و با ۲۶۹ هزار مخاطب، 
به گیشه ۱۶ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومانی 

برسد.
مفت بر که از ۱۵ شهریور به روی پرده رفت 
توانســت با ۲۱۹ هزار مخاطب و فروش ۱۲ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیــون تومانی اش، در رده 

ششم جدول قرار بگیرد.
یادگار جنوب نیز ۱۹۹ هزار مخاطب داشت 
و بــه فــروش ۱۲ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون 

تومانی رسید.
ملاقات با جادوگر نیز توانســت ۱۸۳ هزار 
مخاطب جذب کند و ۱۰ میلیــارد و ۹۰۰ 

میلیون تومان بفروشد.
تمساح خونی که از ۱۶ اسفند به روی پرده 
بود، در زمره ۱۰ فیلم پرمخاطب تابســتان 
قرار گرفت و با ۱۶۴ هزار مخاطب و گیشــه 

۱۰ میلیارد تومانی در رده نهم قرار گرفت.
دهمین فیلــم این جــدول، بــه قلب رقه 
اختصاص دارد که توانســت با جذب ۱۳۶ 
هزار مخاطب، به گیشــه ۷ میلیارد و ۴۰۰ 

میلیون تومانی برسد.

6ماه مهم و پرامید برای سینمای ایران
ســینمای ایران توانست به ســلامت، ۶ماه 
ابتدایی امســال را ســپری کند. در بازه ای 
که ۳ ماه از ۶ آن با ماه هــای رمضان، محرم 

و صفر در تلاقی بود و ۳ مــاه دیگر نیز متاثر 
از اتفاق هایی چون شــهادت ائمه و حادثه 
بالگرد رئیس جمهور همراه شد، توانست با 
جذب ۱۶ میلیــون و ۱۰۰ هزار مخاطب، به 
گیشــه ۹۰۸ میلیارد تومانی برسد که قطعا 
جلوتر از تحلیل ها اســت و برآیند گیشــه 
۲۰۰۰ میلیاردی امســال را نزدیک تر کرده 

است.
برای ۶ماه دوم امســال، چشــم انداز بسیار 
روشــنی در انتظار ســینمای ایران است. 
ناوگان اکران کشــور از یازدهــم مهرماه، با 
فیلم هایی قدرتمند تعویض می شود ضمن 
اینکه اکــران چند فیلــم پرمخاطب ادامه 
می یابد تا با چنین رویکــردی، به احتمال 
فــراوان، در فصــل پائیز، شــاهد بهترین 
عملکرد فصلی ســینمای ایران طی امسال 

باشیم.
 برای فصل زمســتان نیز به نظر می رســد 
که اتفاق های خوبی در راه باشــد و تا پایان 
جشــنواره، ســینما حیات نرمالی خواهد 
داشــت. فصل مرده اکران که همواره پس 
از پایان جشــنواره تا انتهای سال است نیز 
امسال به واســطه اکران فیلم های رمضانی 
و نوروزی از اواســط اســفندماه، این نوید 
را می دهد که در آخرین ماه ســال نیز باید 

شاهد استقبال مخاطبان سینما باشیم.
اگــر برنامه ریزی هوشــمندانه ای که برای 
اکــران فیلم هــای پرمخاطــب کمــدی 
)زودپر از ۱۱ مهر، صبحانه بــا زرافه ها از ۳ 
آبان و هفتاد ســی احتمالا از آذرماه( برای 
گونه هــای اجتماعــی، کــودک و... نیز در 
نظر گرفته شود، ســینمای ایران به راحتی 
این پتانســیل را خواهد داشــت تا با گذر از 
۳۳ میلیون مخاطب و گیشه فراتر از ۲۰۰۰ 
میلیارد تومانــی، رکورد ۲۴ ســاله تعداد 
مخاطبان را شکســته و بیــش از هر زمان 
دیگری، امیــد را به بدنه فعــالان این حوزه 
نظیر ســینماداران، تهیه کنندگان، دفاتر 
پخش و البته صنوف مختلف سینما تزریق 

کند.

ون شده است ح کرد؛کمدی های الان حرکات موز حمید لولایی مطر

رقابت »آنیتا، گمشده در اخبار« در سه جشنواره جهانی

ناصر حسینی مهر:

 آقای وزیر تئاتر را دریابید

خریدار  ناصــر حســینی مهر قصد دارد 
بعد از ۸ ســال دوری از صحنه تئاتر نمایش 
»مرگ دانتون« را با حضور ۲۰ بازیگر جوان 
روی صحنه ببرد اما بــه دلیل نبود حمایت 
مناسب دولتی، وضعیت تولید و اجرای این 

اثر مشخص نیست.
ناصر حســینی مهر مــدرس و کارگردان 
با ســابقه تئاتر ایران درباره شــرایط این 
روزهــای خــود و احتمال اجــرای اثری 
نمایشی، گفت: الان ۶۸ ســاله هستم و از 
۱۵ ســالگی در تئاتر نفس می کشم و چه 
در ایران و چه در زندگی بیش از ۲۰ ساله ام 
در اروپــا، حتی یک ماه هــم دور از صحنه 
تئاتر نبودم اما بعد از اجرای نمایش »بوف 

کور« در ســال ۹۶ حدود ۸ سال است که 
وادار به خانه نشینی شــده ام. بعد از این ۸ 
سال خانه نشینی اجباری، تصمیم گرفتم 
نمایش تازه ای را روی صحنــه ببرم. از این 
رو نمایشــنامه »مرگ دانتون« اثر بوشنر 
را که اثری پر پرسوناژ و بســیار مشهور در 
ادبیــات دراماتیک جهان اســت، انتخاب 
کردم تا بــا ۲۰ بازیگر جــوان روی صحنه 

ببرم.
وی یادآور شــد: بعد از ۳ مــاه گپ وگفت با 
مدیریت جدید اداره کل هنرهای نمایشــی 
تولید و اجرای »مرگ دانتــون« بی نتیجه 
ماند. وقتی متوجه شدم حمایت مالی دولت 
از چنیــن نمایشــی حتی به قــدر نیمی از 

حقوق کارگران هم نیست، مقداری دلسرد 
شــدم. فکر کردم در چنین شرایطی چطور 
می توان از یــک کار صحنه ای بــا کیفیت 

صحبت کرد.
حسینی مهر تأکید کرد: احساس می کنم ما 
اهالی تئاتر و مدیــران دولتی حرف یکدیگر 
را نمی فهمیم و درک نمی کنیم و متأسفانه 
روبه روی هم هســتیم تا در کنــار هم. این 
صحبت ها برای من دردناک اســت اما لازم 

است گفته شود.
وی در ادامه ســخنان خود خطاب به وزیر 
ارشــاد گفت: به عنــوان یــک کارگردان 
تئاتــر معتقدم نظــام تئاتری مــا به جای 
نهادینه کــردن ایــن رشــته و گروه ها، به 
طرف یک ورطه خطرنــاک حرکت می کند 
که همــراه بــا دعــوت از تهیه کننده ها و 
تشــویق صاحبان ثــروت تئاتر اســت و ما 
را به طرف تجاری شــدن و تئاتــر تفننی و 
وابســتگی به دلال ها ســوق می دهد نه به 
طرف تئاتــر هنرمندانه. معتقــدم اداره و 
سیاســتگذاری های کلان تئاتر یک کشور 
به طور حتم نیاز به متخصصــان با تجربه و 
مدیریت فرهنگــی کارآمــد دارد نه صرفا 
معتمد و مهربان. آقای وزیر، تئاتر را دریابید، 

با تأکید می گویم تئاتر ما به بیراهه می رود، 
و مســبب آن کسی نیســت جز دولت های 
وقــت و سیاســت گذاری های نادرســت 
آن هــا در بایدهــا و نبایدهــا، در خطوط 
قرمز و ممیزی هــا، در تخصیص بودجه ای 
اندک برای تئاتر، در کنارکشــیدن شــان 
از معضــلات اقتصادی اجراهــا و گروه های 
تئاتــری، در فــرش قرمز پهن کــردن زیر 
پــای تهیه کنندگانی که در ســینما ارتزاق 
می کننــد و اکنون با ســلیقه های بازاری و 
تجاری تئاتر ما را به گیشه و سوداگری تنزل 
می دهنــد و مهمتر از همه شــرکت ندادن 
هنرمندان باتجربه در مدیریت تئاتر کشور. 
باور کنید ما هنرمندان تئاتر بهتر از ممیزان 
شــما می دانیم که هنر نباید به ســاحت و 
مقام انســان و ارزش های اجتماعی تعرض 

و توهین کند.
این هنرمند با ســابقه تئاتر متذکر شــد: 
هنــر نمایش یک هنــر گــران و پرهزینه 
اســت که بدون بودجه های دولتی امکان 
نهادینه شدن ندارد وگرنه سر از سوداگری 
و ستاره سازی و آثار ســخیفی در می آورد 
که امــروزه متأســفانه به وفور شــاهد آن 
هستیم. نقش شهرداری ها هم در حمایت 

از تئاتر خیلی مهم است. ساخت سالن های 
تئاتــر و حمایت از اهالی نمایــش کمتر از 
ساختن بزرگراه و مترو نیست که از طریق 
مالیات و سرمایه ملی تأمین می شود. تئاتر 
برخلاف ســینما اگر زیــر حمایت دولتی 
نباشــد راهش به طرف یک هنر خصوصی 

کج خواهد شد.
حســینی مهر تصریح کرد: قصد داشــتم 
با انتشــار فراخوان ۲۰ بازیگر جوان را برای 
حضور در نمایش »مــرگ دانتون« انتخاب 
و آموزش های لازم را بــه آن ها منتقل کنم 
اما دلسرد شده ام. نمی توانم این بار با دست 
خالی این جوانان را ســر تمرین بیاوریم و با 
دســت خالی بعد از اجرای نمایــش روانه 
خانه های شان کنم که به هیچ وجه عادلانه 

نیست.
وی در پایــان ســخنان خود تأکیــد کرد: 
باید دســت جوانان و هنرمنــدان از نقاط 
مختلــف کشــور را بگیریــم. دکتــر علی 
رفیعی با برگزاری ورک شــاپ رایگان برای 
علاقه مندان به تئاتر در خــارج از پایتخت 
کار شایســته ای انجام داده است. مدیران و 
مســئولان اجازه بدهند ما هم راه ایشان را 

ادامه دهیم.
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میدان

خریــدار  در فاصلــه حــدود ۵ مــاه 
تــا برگــزاری انتخابــات هیات رئیســه 
فدراسیون فوتبال، تنور انتخابات در حال 

داغ تر شدن است.
هیات رئیسه فدراسیون فوتبال به روزهای 
پایانی فعالیت خود نزدیک می شــود؛ البته 
که بروز حواشــی مختلف در طول یک سال 
اخیر باعث شــده تــا ســاختار مدیریتی 
فدراســیون تکمیــل نباشــد و در مقطع 
کنونی، کرســی نایب رئیســی زنان و البته 
کرسی متعلق به خداداد افشاریان، خالی و 
بلاتصدی هســتند و مهدی محمدنبی هم 
به دلیل بیماری قلبی در بیمارســتان است 
و مهدی تاج هــم به تازگــی عمل جراحی 
انجام داده و شــرایط ویژه ای برای مدیریت 

فدراسیون فوتبال دارد.
اعضای مجمع فدراســیون خــود را برای 
برپایی یک انتخابات مهــم آماده کنند؛ هر 
چند که هنوز جزئیات برگزاری انتخابات از 
سوی هدایت ممبینی، دبیرکل فدراسیون 
فوتبال اعلام نشــده اما طبــق قانون، دوره 
فعالیت اعضای هیات رئیســه کنونی دهم 
اســفندماه به پایان می رســد و طی ۵ ماه 
پیش رو، انتخابات هیات رئیســه باید انجام 

شود.
 البتــه کــه در دوره اخیر، یــک انتخابات 
میان دوره ای هم برای هیات رئیســه برگزار 
شــد که مهدی تــاج به کرســی مدیریت 
فدراسیون بازگشت و جانشین شهاب الدین 

عزیزی خادم شد.
مســئولان فدراســیون فوتبــال ســعی 
داشــته اند تا در روزهای گذشته واکنشی 
به فعل وانفعــالات انتخاباتی نداشــته اند 
اما آن طــور که به نظــر می رســد، تنور 
رقابت بــرای انتخابــات اســفندماه در 
حال داغ شــدن اســت و اگر اتفاق خاصی 
رخ ندهد، به مانند انتخابــات دوره قبلی 
کــه در ســال ۱۳۹۹ برگزار شــد، بازهم 
یک انتخابات چالشــی در راه اســت. در 
دوره قبــل، مصطفــی آجورلــو در کنار 

شــهاب الدین عزیزی خــادم، کیومــرث 
هاشــمی و علــی کریمــی کاندیداهای 
ریاست فدراســیون بودند که عزیزی خادم 
و هاشمی به دور دوم رفتند و شهاب الدین 
عزیزی خــادم به عنــوان رئیــس جدید 

فدراسیون فوتبال انتخاب شد.

عزیزی خادم برای بازگشت آماده 
می شود!

شــهاب الدین عزیزی خادم دوره کوتاهی 
در نقــش رئیــس فدراســیون فوتبال 
مشــغول به فعالیت بود؛ چرا کــه بعد از 
حدود ۱۱ ماه فعالیــت در قامت رئیس، از 
سوی اعضای هیات رئیسه عزل موقت شد 
و بعد از آن، حکم صادره از ســوی کمیته 
اخلاق علیه او زمینه ســاز عــدم حضور 
عزیزی خادم در مجمع شد تا او به شکلی 
عجیب از ســاختار مدیریتی فدراسیون 

کنار برود! 

پیگیری هــای بیشــتر نشــان می دهد که 
در کنــار تلاش هــای حقوقی انجام شــده 
شــهاب الدین عزیزی خــادم بــرای اثبات 
غیرقانونی بــودن دوره فعلــی مدیریــت 
فدراســیون، او بــا توجــه به پایــان دوره 
محرومیــت اش بــه دنبــال بازگشــت به 
ساختمان سئول اســت و اگر اتفاق خاصی 
رخ ندهد، عزیزی خادم یکی از کاندیداهای 
انتخابات پیش روی ریاســت فدراســیون 

فوتبال خواهد بود!

هاشمی و رویای رسیدن به کرسی 
ریاست فوتبال؟

کیومرث هاشــمی کــه به تازگی مراســم 
تودیع در نقش وزیــر ورزش وجوانان انجام 
شــد و جای خود را به احمــد دنیامالی داد، 
دیگــر گزینه مطرح شــده برای ریاســت 
فدراســیون فوتبــال اســت. هاشــمی 
البتــه تجربه فعالیــت در فدراســیون در 

دوره فعالیــت کمیتــه انتقالــی را دارد اما 
زمزمه هــای پرشــماری دربــاره احتمال 
ورود دوباره او به عرصه انتخابات ریاســت 
فدراســیون وجود دارد. هاشــمی در دوره 
قبلی انتخابات در اســفندماه ۱۳۹۹ رقابت 
تنگاتنگی با کیومرث هاشــمی داشــت و با 
توجه به تمایل عزیزی خادم به ورود دوباره 
به عرصــه مدیریت فوتبــال، دوئل تکراری 
عزیزی خادم-هاشمی در انتخابات پیش رو 
دور از ذهن نیســت! تلاش های هاشمی در 
دوره فعالیت اش در نقش وزیــر برای ورود 
تکنولوژی )VAR( و دیدار اخیر او با جیانی 
اینفانتینو در حاشــیه برگــزاری المپیک 
۲۰۲۴ پاریــس، شــایعات پیرامون حضور 
احتمالی او در انتخابات اسفندماه را تقویت 

کرده است.

و شاید دوباره تاج!
مهدی تــاج در شــرایطی به ســاختمان 

ســئول بازگشــت و دوباره در قامت رئیس 
فدراســیون مشــغول به فعالیت است که 
در طــول ۳-۲ ســال اخیر، تــاج روزهای 
پرفرازونشــیبی را در فدراســیون فوتبال 
گذرانده و آینــده کاری اش در فوتبال ایران 

نامشخص است. 
با توجه بــه شــرایط جســمانی او و البته 
تشکیل پرونده های پرشــمار علیه برخی از 
مدیران فدراســیون، حضور یا عدم حضور 
مهدی تــاج در انتخابات پیــش رو نامعلوم 
اســت اما با توجه به رأیی که تــاج در بدنه 
سیســتم مدیریت فوتبــال دارد، احتمال 
ریاست دوباره او بر فدراســیون در صورت 
ورود احتمالی به انتخابات شــهریورماه دور 

از ذهن نیست!

نام خطیر و آجورلو هم روی میز است
علی خطیر که به تازگی در نقش مدیرعامل 
باشگاه نســاجی فعالیت خود را آغاز کرده، 
یکی از چهره های خبرســاز عرصه مدیریت 
فوتبــال ایران محســوب می شــود. بعد از 
پایان غیرمنتظــره دوره مدیرعاملی خطیر 
در اســتقلال، زمزمه ها درباره احتمال ورود 
او به انتخابات ریاست فدراسیون آغاز شد و 
با وجود آنکه علی خطیر در باشــگاه شمالی 
مشغول شــده، همچنان از او به عنوان یکی 
از گزینه های احتمالــی حضور در انتخابات 

پیش رو یاد می شود.
 ضمن آنکه مصطفی آجورلــو، مدیرعامل 
ســابق اســتقلال هم کــه بعــد از پایان 
فعالیــت اش در جمع آبی پوشــان از عرصه 
مدیریت فوتبال دور شــده، دیگر چهره ای 
اســت که از او به عنوان یکی از کاندیداهای 
احتمالی انتخابات اسفندماه یاد می شود که 
باید دید سرانجام گمانه زنی های انجام شده، 
کدام چهره ها با یکدیگر در انتخابات پیش رو 
رقابت می کنند و ســرانجام اعضای مجمع 
فدراســیون فوتبال به چه کســی در قامت 
رئیس فدراسیون اعتماد می کنند و ساختار 

هیات رئیسه چگونه چینش خواهد شد.

با وجــود قوانین وضع شــده در زمینه اســتفاده از 
بازیکن خارجی، به نظر می رســد که شرایط به سود 
فولادی ها تغییر کرده و ســهمیه آن ها افزایش یافته 

است.
مســئولان فدراســیون فوتبال و مدیران سازمان 
لیــگ پیــش از شــروع فصل گذشــته به ســراغ 
احیای قانون ســقف بودجــه رفتنــد و همچنین 
دســتورالعملی برای فعالیــت نقل وانتقالاتی تیم ها 

تنظیم شد.
 یکی از مهم ترین مفــاد این دســتورالعمل مرتبط با 
موضوع بازیکنان خارجی بود؛ به طوری که طبق قانون 
وضع شــده، هر باشــگاه امکان جذب )۱+۵( بازیکن 
خارجی را داشت؛ مشروط بر آنکه بازیکنان خارجی در 
۶۰ درصد »دقایق« مسابقات آن تیم در فصل گذشته 

به میدان بروند.
تیم های سرشناسی از جمله پرســپولیس، سپاهان و 
فولاد در مســیر رعایت این قانون ناموفق بودند و بعد 
از اعتراضات واصله، مدل اجرایی شدن این قانون برای 
فصل جدید لیگ برتر تغییر کرد؛ به طوری که بازیکنان 

خارجی باید در ۶۰ درصد »تعداد« بازی های 
تیم خود به میدان برونــد و در صورت نقض 
قانون، یک ســهمیه بازیکــن خارجی برای 

فصل آتی از بین می رود. 
در فصل گذشته، فولاد از حیث شمار بازیکن 
خارجی رکورددار بودو سرخ پوشان اهوازی 
در طــول لیگ بیست وســوم بــا ۷ بازیکن 

خارجی همکاری داشتند!
کریســتوفر کنت، موســی کولیبالی، جفرسون باهیا، 
لوکاس کاندیــدو، گادوین منشــا، لوســیانو پریرا و 
ابراهیم حصار بازیکنان خارجی فولاد در فصل گذشته 
محسوب می شوند که منشا در نیم فصل نخست نامش 
در فهرســت فولاد حضور داشــت و در نیم فصل دوم، 
با وجود آنکــه او همچنان تحت قرارداد باشــگاه فولاد 
بود، این مهاجــم نیجریه ای جای خــود را به ابراهیم 
حصار داد. جالب آنکه از میــان بازیکنان تحت قرارداد 
باشگاه فولاد، فقط ۳ بازیکن توانستند قانون وضع شده 
را رعایــت کننــد و همین مســئله بــرای فولادی ها 

دردسرساز شد.

کریســتوفر کنــت، دروازه بان اتریشــی 
فصل گذشــته فولاد که در فصــل جدید 
موردتوجه یحیی گل محمدی قرار نگرفت 
و قراردادش فســخ شــد در کنار موســی 
کولیبالی و جفرســون باهیــا، بازیکنانی 
بودند کــه در ۶۰ درصد دقایــق بازی های 
فــولاد در لیگ بیست وســوم بــه میدان 
رفتند اما بازیکنانی نظیر لــوکاس کاندیدو، ابراهیم 
حصــار، گادوین منشــا و لوســیانو پریــرا موفق به 
رعایت این قانون نشــدند و همین مسئله باعث شد 
تا سرخ پوشان اهوازی ۴ ســهمیه خود را طبق قانون 

از دست بدهند!
مدیران باشــگاه فولاد بعــد از کش وقوس های فراوان 
موفق شــدند با بازیکنانــی مانند کریســتوفر کنت، 
جفرســون باهیا، گادوین منشــا، لــوکاس کاندیدو و 
ابراهیم حصار که مدنظر یحیــی گل محمدی نبودند، 

برای قطع همکاری به توافق برسند.
 با این وجود، به نظر می رسید با کسر ۴ سهمیه بازیکن 
خارجی، فولادی هــا در فصل جدید کار خــود را با ۲ 

سهمیه پیش ببرند اما بازخوانی شرایط کنونی فهرست 
فولاد نشان می دهد که سرخ پوشان اهوازی به صورت 
چراغ خاموش توانسته اند به سوی احیای سهمیه های 

خود بروند!
فولادی ها در بازار تابستانه با اوتکیر یوسوپوف به توافق 
رســیدند و دروازه بان شــماره یک تیم ملی ازبکستان 
به عضویت فولاد در آمد و همچنین موســی کولیبالی 
و لوســیانو پریرا هــم در جمع سرخ پوشــان اهوازی 
باقی مانده اند تا در سکوت سازمان لیگ، علامت سوال 
مهمی دربــاره چگونگی احیای یک ســهمیه بازیکن 

خارجی فولاد به وجود آید. 
در این میان، گفته می شــود که یحیــی گل محمدی 
به دنبال جذب یــک مدافع چپ خارجــی هم در بین 
بازیکنــان آزاد حاضر در بازار نقل وانتقالات اســت که 
در صورت محقق شدن خواســته گل محمدی، شمار 
بازیکنان خارجی فولاد به عدد ۴ خواهد رســید! باید 
دید با توجه به شــائبه های به وجود آمده، سازمان لیگ 
چگونه فرآیند احیای سهمیه بازیکن خارجی فولاد را 

شفاف سازی خواهد کرد!

فوتبال

سکوت جنجالی سازمان لیگ و احیای چراغ خاموش سهمیه های خارجی فولاد؛ بخشش دسته جمعی؟

جام جهانی فوتسال - ازبکستان

لیبی از ایـران و فرانسه شکایت کرد
خریدار  دیــدار تیم های ملی فوتســال 
ایران و فرانسه در جام جهانی با حاشیه های 
زیادی رو به رو شــد و برخی افراد و کشورها 
خواســتار ورود فیفا به این موضوع شــدند 
چرا که آنها اعتقاد دارند دو تیم خودشــان 

نبودند!
 تیم های ملی فوتســال ایران و فرانســه در 
دور ســوم رقابت های جــام جهانی ۲۰۲۴ 
فوتسال ازبکســتان یکشــنبه یک مهر به 
مصاف هم رفتند و تیم ملی ایران با نتیجه ۴ 
بر یک به برتری رسید و با کسب ۹ امتیاز به 
عنوان صدرنشــین راهی مرحله یک هشتم 

نهایی شد.
این دیدار در شــرایطی برگزار شد که هر دو 
تیم پیش از بازی ۶ امتیازی بودند و ایران با 
تفاضل گل بهتر در صدر جدول قرار داشت. 
تیم صدرنشین در مرحله یک هشتم نهایی 
باید بــه مصاف مراکش و ســپس به مصاف 
برنده دیدار برزیل و کاســتاریکا می رفت و 
تیم دوم هم ابتدا با تایلند و در صورت صعود 
به یک چهارم نهایی بــا برنده دیدار پاراگوئه 
و افغانستان رو به رو می شد. نتیجه تساوی 
هم موجب می شــد ایران اول و فرانسه دوم 

شود.
این مساله موجب شده بود در نیمه اول، هر 
دو تیم به وضوح نه تنها تلاشی برای گلزنی 
نداشته باشند بلکه تمایل داشته باشند گل 

بخورند تا بلکه در سمت ســاده جدول قرار 
بگیرند و نتیجه آن هم یک نیمه سرشــار از 

اشتباه و بدون موقعیت گل را شاهد بودیم.
اما در نیمــه دوم و از آنجا که فرانســوی ها 
کاملًا انتخــاب کرده بودند کــه در بدترین 
حالت به تساوی راضی هســتند تیم ایران 
حملات خود را شــروع کرد و گل اول ایران 
هم در شــرایطی به ثمر رســید که به نظر 
می رسید دروازه بان فرانسه نه تنها تمایلی 
به مهار توپ ندارد بلکه با کشیدن پای خود 
از مقابل توپ، راه را بــرای گل اول ایران باز 

کرد.

واکنش ها به این دیدار؛ از نقد تا تحریم
این مســاله با واکنش های بســیار زیادی 
مواجه شــد و بســیاری از کارشناســان و 
رســانه ها بــه آن پرداختند تــا جایی که 
صحبت هایی مبنی بر پیش کشــیدن پای 

فیفا به این پرونده مطرح شده است.
برخی از کاربران در شــبکه های اجتماعی، 
این دیــدار را برای فوتســال »شــرم آور« 

توصیف کردند.
اما برخی هــم پا را از این فراتر گذاشــتند و 
معتقدند فیفا باید در این دیدار مداخله کند 
و تحقیقات لازم را به عمل بیاورد. زیرا آنچه 
که در این دیدار مشــاهده شد به دور از روح 

ورزش و روح فوتسال بود.

برخی هــم معتقدند این دو تیم مســتحق 
تحریم از سوی فیفا هستند. 

در این میان برخی از کشــورها هم شکایت 
خود را نســبت به این دیدار بــه فیفا اعلام 
کردند و بــه نظر می رســد در ســاعات و 
روزهای آینده شاهد ورود دیگر کشورها به 

این مساله باشیم.
پایــگاه خبــری »zerozero« اعلام کرده 
اســت که لیبی به شــکل رســمی به فیفا 
شــکایت کرده اســت و خواســتار انجام 
تحقیقات در خصوص این بازی شــده است 
و از این بازی با عنوان »رســوایی« یاد کرده 

است.
رســانه »todavida« هم در واکنش به این 
دیدار نوشــته اســت که آنچه در این بازی 
دیدیم مانع از آن می شــود که فوتسال را در 

میان رشته های المپیکی ببینیم.

واکنش فوتسال پلنت
سایت مطرح فوتســال پلنت هم در واکنش 
به این دیدار نوشت: واقعاً متاسف هستیم اما 
مجبوریم بگوییم که »بی بازی« در بخارا به 
پایان رسید. فوتســال در این بازی شکست 
خورده اســت. گل های نیمه دوم نمی تواند 
نمای کلی به جای مانده از این مســابقه را 
پاک کند. ما این انتظار را نداشتیم، ما برای 

ورزش خود لیاقت بیشتری قائلیم.

دو نگاه و دو رویکرد
آنچه از ســوی تیم ملی ایــران و تیم ملی 
فرانســه در این دیدار مشاهده شد می تواند 
قابل توجیه باشــد. از دو منظــر می توان به 

اتفاقات این دیدار واکنش نشان داد.
نخست آنکه برای رسیدن به هدفی بزرگ، 
انتخاب مســیر ســاده امری معقول به نظر 
می رسد و این چیزی بود که ایران و فرانسه 

در این دیدار انتخاب کردند.
نگاه دیگر این اســت که تیمــی که هدفی 
بزرگ را در ســر می پروراند باید شجاعت و 
شــهامت کافی برای رویارویی با هر حریفی 

را داشته باشد.
موضوعی که باید در ایــن خصوص مطرح 
کرد این است که در این دیدار، فرانسه حتی 
با نتیجه تساوی هم به هدف خود می رسید 

و از همان ثانیه ابتدایــی بازی تا ثانیه پایانی 
بازی نشان داد چیزی جز تساوی یا شکست 
نمی خواهــد و تحت هیچ شــرایطی حاضر 
نیست دست به بازی تهاجمی بزند حتی اگر 
دروازه بان تیم ایران جلو کشــیده باشد و با 
اشــتباه توپ را به حریف بدهد و فضا برای 

رسیدن به گل کاملًا باز باشد.
اما ســوالی که باید از کادر فنــی تیم ملی 
پرســید این اســت چرا پس از چند دقیقه 
که از شروع نیمه اول گذشت و فرانسوی ها 
هدف خود را با ســبک بازی خود به خوبی 
نشــان دادند باز هم تیم ایــران بازی اولیه 
خود را ادامــه داد و در بازی فرانســوی ها 
شرکت کرد؟ مگر نه این است که در همان 
ابتدای بازی پایان بــازی قابل پیش بینی 

بود؟

ترین های هفته پنجم؛ آسوده قبل از داربی
برد مقتدرانه پرســپولیس در هفتــه ماقبل داربی پایتخــت در کنار 
پیروزی ارزشــمند ملوان مقابل شــمس آذر باعث شــد تا این دو تیم 

بیشترین سهم را در ترین های هفته داشته باشند.
هفته پنجم لیگ برتر فوتبال ایران در واپسین روزهای تابستان کارش 
را آغاز کرد و در نخســتین روز فصل پاییز به نقطه پایان خود رســید. 
در هفته ای که گذشت، داربی اســتان های کرمان و اصفهان برگزار شد 
که هیچ کدام شان برنده نداشــت و هر دو دیدار با نتیجه تساوی خاتمه 
یافتند. اولین برد پرســپولیس در تهران در فصل جدید لیگ برتر باعث 
شد تا سرخ پوشان بیش از پیش به کورس مدعیان نزدیک شوند و قطع 
نوار بردهای ســریالی ســپاهان در کنار تداوم حضور ملوان در کورس 
مدعیان از جمله دیگر اتفاقات ویژه هفته پنجم بود که زمینه ساز حضور 

پررنگ نمایندگان این ۳ تیم در جمع ترین های هفته شد.

تیم هفته: پرسپولیس تهران
شــاگردان خوان کارلوس گاریدو در اولین هفته ای که رســماً از امتیاز 
میزبانی خود در فصل جدید در تهران بهــره می بردند، نمایش برتری 
مقابل آلومینیوم اراک داشــتند و موفق شــدند این تیــم را با ۲ گل از 
پیش بردارند. البته که پرسپولیســی ها ۲ گل دیگر هم به ثمر رساندند 
که گل هایشان از سوی )VAR( رد شــد. نمایش هماهنگ و تهاجمی 
سرخ ها باعث شد تا بیشترین امید گل پرســپولیس در فصل جدید در 
نبرد با آلومینیوم به ثبت برسد و سرخ پوشان در آستانه داربی پایتخت، 

عنوان برترین تیم هفته پنجم را از آن خود کردند.

مربی هفته: مازیار زارع )ملوان بندرانزلی(
ملوانی ها هفته تلخی را پشــت سر گذاشتند و ســوگوار از دست دادن 
هوادار خود بودند اما با این وجود، شــاگردان مازیار زارع توانستند بعد 
از شکست مقابل ســپاهان در اصفهان، برد ارزشــمند و ۲گله ای را در 
خانه برابر شمس آذر به دســت آورند تا ملوان یکی از ۴ تیم برتر جدول 
رده بنــدی در پایان هفته پنجم باشــد. مازیار زارع به روند درخشــان 
خود در لیگ بیســت وچهارم ادامه داد و ثبت سومین برد پیاپی خانگی 
انزلی چی هــا در فصل جدیــد و حفظ رکورد ۱۰۰ درصــد پیروزی در 
مسابقات خانگی باعث شد تا زارع با شایستگی عنوان برترین سرمربی 

هفته را از آن خود کند.

پاس گل هفته: محمدرضا مسلمی پور )چادرملو اردکان(
هفته پنجم بــا ثبت ۱۶ گل در ۸ مســابقه به پایان رســید و به صورت 
میانگین هر مسابقه، ۲ گل زده را داشت اما با این وجود، باتوجه به شمار 
بالای پنالتی ها در هفته اخیر و البته اشــتباهات مدافعان، انتخاب پاس 
گل هفته کار دشــواری بود. مرور گل های هفته پنجم نشــان می دهد 
که محمدرضا مسلمی جاوید، مدافع ۲۴ ساله چادرملو می تواند عنوان 
برترین گل ســاز هفته را از آن خود کند؛ چرا که او به عنوان یار تعویضی 
وارد ترکیب تیم اردکانی شــد و با تیزهوشی و سماجت توانست توپ را 
به گونســالوس گیلرمه برســاند و راه را برای گلزنی یار برزیلی تازه وارد 

چادرملو هموار کرد.

گل هفته: محمدرضا رضایی )ملوان بندرانزلی(
پیروزی شــیرین ملوان مقابل شــمس آذر قزوین با یک گل خارق العاده 
شروع شد. یک گل استثنایی از محمدرضا رضایی که می تواند گل فصل 
هم باشد. رضایی در پشت محوطه شــمس آذر صاحب توپ شد و با یک 
ضربه مهارنشدنی پای راست یکی از زیباترین گل های چند وقت اخیر را 

به ثمر رساند تا بدون هیچ حرف وحدیثی عنوان گل برتر هفته به او برسد.

بازیکن هفته: محمدرضا رضایی )ملوان بندرانزلی(
محمدرضا رضایــی نه تنها برترین گل هفتــه را زد بلکه برترین بازیکن 
هفته بود. مدافع متمایل به چپ ملوانی ها در جدال با تیم ســابق خود، 
کولاک کرد و هر ۲ گل ملوان مقابل شــمس آذر را به ثمر رساند و جالب  
آنکه در فاز دفاعی هم ۱۸ عملکرد دفاعی موفق داشت تا برترین نمایش 
دوران فوتبالــی خود را برابر دیدگان ســعید دقیقی، ســرمربی فصل 
گذشــته خود و البته شمس آذر، تیم قبلی اش داشــته باشد. در چنین 
شــرایطی رضایی توانســت در میان بازیکنان حاضــر در هفته پنجم 
بالاترین نمره را هم کســب کند تا در اتفاقی جالب توجه، هم عنوان گل 

هفته را از آن خود کند و هم به عنوان برترین بازیکن هفته معرفی شود.

موقعیت از دست رفته هفته: جواد آقایی پور-صالح حردانی 
)سپاهان اصفهان(

ســپاهانی ها می توانســتند پنجمین برد پیاپی خود در فصل جدید را 
شب گذشته در داربی استان اصفهان به دست آورند اما آن ها به تساوی 
برابر ذوب آهــن رضایت دادنــد؛ آن هم در حالی که پیــش از ثبت گل 
تســاوی ذوبی ها، در دقیقه ۸۱، موقعیتی ایده آل و اســثتنایی از سوی 
محمدمهدی محبی روی دروازه ذوب آهن خلق شد اما جواد آقایی پور 
و صالح حردانی در موقعیت ۲ به تک، نتوانســتند از فرصت ایجاد شده 
بهره ببرند و به شکلی ناباورانه موقعیت به وجود آمده را از دست دادند تا 

فرصت رسیدن به گل دوم از تیم سپاهان گرفته شود!

برد تاریخی سپاهانی ها مقابل فدراسیون 
)CAS( فوتبال در دادگاه

بعد از طرح شــکایت علیه حکم صادره از سوی فدراســیون فوتبال در 
دادگاه )CAS(، باشــگاه سپاهان توانســت برد حقوقی ارزشمندی را 

به دست آورد.
 رقابت های باشــگاهی فوتبال ایران در فصل گذشــته در شــرایطی 
پیگیری شد که بدون شک یکی از مهم ترین حواشی لیگ بیست وسوم 
مرتبط با وضع دوباره قانون سقف بودجه بود؛ جایی که تیم هایی نظیر 
سپاهان و پرسپولیس با چالش کسر امتیاز مواجه شدند و حتی جرایم 
سنگینی هم علیه آن ها وضع شد اما در ادامه راه، امتیازات کسر شده به 
حساب شان بازگشــت! در این میان، بیشترین جریمه متحمل باشگاه 
سپاهان شــد که آن ها به کســر ۴ امتیاز و پرداخت ۴۰ میلیارد تومان 
جریمــه و البته اصلاح قــرارداد بازیکنان جدیدالــورود خود محکوم 

شدند.
سپاهانی ها در حالی با کسر امتیاز انجام شده وارد شرایط بحرانی شدند 
و روزهای پرماجرایی را پشــت سر گذاشــتند که از همان روز نخست، 
وعده مدیران باشگاه اصفهانی، پیگیری حقوقی مسئله بود؛ به طوری که 
بلافاصله بعد از صدور حکم کمیته انضباطی و بررسی آن توسط کمیته 
استیناف، طلایی پوشــان به میزان جریمه نقدی اعمال شده اعتراض 
کردند که مراجع قضایی ذی صلاح فدراســیون فوتبال اعتراض آن ها 
پذیرفته نشــد و ســپاهانی ها شــکایت خود را به دادگاه عالی ورزش 

)CAS( بردند تا در این دادگاه پیگیر احقاق حق خود باشند.



 اصفهان-مریم مومنی  هم زمان با برگزاری 
جشن شــکوفه ها و آغاز ســال تحصیلی جدید 
بــرای دانش آمــوزان کلاس اولــی، در آیین 
نمادینی که در محل کمیته امداد شهرســتان 
مبارکه و با حضور قائم مقــام کمیته امداد امام 
خمینی )ره( اســتان اصفهــان، رئیس کمیته 
امــداد شهرســتان مبارکه و رئیس توســعه و 
تکامــل منطقه ای فــولاد مبارکــه و جمعی از 
دانش آمــوزان مددجــوی تحت پوشــش این 
کمیته برگزار شد از ۷ هزار بســته لوازم تحریر 
تهیه شــده از ســوی فــولاد مبارکــه بــرای 
دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد استان 
در مقاطع مختلف تحصیلی، تعداد ۲ هزار بسته 
به دانش آمــوزان تحت پوشــش کمیته امداد، 
بهزیستی و اقشــار کم درآمد شهرستان مبارکه 

اهدا شد.
غلامرضا پوربافرانــی، رئیس واحد توســعه و 
تکامل منطقــه ای فولاد مبارکــه، در این آیین 
گفت: فولاد مبارکه در راســتای مسئولیت های 
اجتماعی خــود، توســعه و آبادانــی منطقه و 
به طورکلــی کشــور را یکی از ســرفصل های 
اساســی اقدامات خود در این حــوزه قرار داده 

است.
وی با بیان اینکه طی دو سال اخیر، رویکرد فولاد 
مبارکه در حوزه مســئولیت اجتماعی با تحول 
کلی مواجه بوده و با همکاری مســئولان استان 
و منطقه و خــودِ مردم، به خصــوص در مناطق 
کم برخوردارتــر، از انجام اقدامــات جزیره ای و 
قطره چکانی به ســمت توسعه، اشــتغال زایی 

و درآمدزایــی پایدار تغییر کرده اســت، گفت: 
به همیــن منظور فــولاد مبارکــه به گونه ای 
برنامه ریزی کرده که با استفاده از ظرفیت های 
موجود در همان مناطق شــرایط رســیدن به 

درآمدزایی و اشتغال زایی پایدار را تسهیل کند.
رئیس واحد توســعه و تکامل منطقه ای فولاد 
مبارکه، در خصوص اهدای بسته های فرهنگی 
به دانش آموزان تحت پوشــش کمیته امداد نیز 
گفت: چند سالی اســت که طی تفاهم نامه های 
مختلفــی که بــا مســئولین محتــرم کمیته 
امداد اســتان و منطقه مبارکه به امضا رسیده، 
اقدامات مفیدی در حــوزه تأمین لوازم التحریر 
دانش آموزان کم برخوردار و نیازمند انجام شده 
اســت. علاوه بر این فولاد مبارکه همچنین طی 
تفاهم نامه های دیگر احداث منازل مســکونی، 
تهیه جهیزیه و تأمین اقلام ضــروری، تکمیل 
پروژه هــای نیمه تمــام، برگــزاری اردوهای 
فرهنگــی و زیارتــی، برگزاری جشــنواره ها و 
حمایت از نخبگان تحت پوشــش کمیته امداد 
را هم در دســتور کار خود قــرار داده و اقدامات 

مفیدی در این زمینه انجام داده است.
نبی اله الــه دادی، قائم مقام کمیتــه امداد امام 
خمینــی )ره( اســتان اصفهان نیــز در آیین 
گفت: در حال حاضــر ۴۰ هزار دانش آموز تحت 
حمایت کمیته امداد در حال تحصیل هســتند 
که به طور مشخص ۲ هزار بســته لوازم التحریر 
در شهرســتان مبارکه بیــن مددجویان تحت 
پوشش کمیته امداد، بهزیستی و دانش آموزان 

کم بضاعت در حال توزیع است.
وی با اشاره با ســایر همکاری های فولاد مبارکه 

با کمیته امداد تصریح کرد: عــلاوه بر اقدامات 
این شــرکت که در حوزه تســهیل فرایند ادامه 
تحصیل فرزنــدان کم بضاعت، خوشــبختانه 
با مســاعدت و هم افزایی فــولاد مبارکه حدود 
۵۰ واحد مسکونی نیز در شــهر مجلسی برای 
مددجویانی که به هیچ عنوان امــکان خانه دار 
شدن را نداشــتند در دســت تکمیل است که 
ان شــاءالله تا پایان بهمن ماه ســال جاری این 
منازل بــا امکانــات و تجهیزات کامــل به این 

مددجویان تحویل خواهد شد.
وی از طرح »قرض ماندگار« با مســاعدت مالی 
فولاد مبارکه و آورده کمیته امداد به عنوان یکی 
دیگر از اقدامات مؤثر برای کمک به خانواده های 
مددجو و کم بضاعت نام برد و گفت: با اســتفاده 
از این طرح به طور پیوســته و در فواصل زمانی 
مشخص، ســرمایه ای به صندوق امداد ولایت 
وارد و بــه همین صــورت به ســایر نیازمندان 
تحویل می گردد و مجدداً این قرض به صندوق 
برای تحویل بــه مددجوی دیگر عــودت داده 
می شــود. مهدی علیزاده، رئیس کمیته امداد 
امام خمینی )ره( شهرســتان مبارکه نیز در این 
آیین گفت: باتوجه به آغاز سال تحصیلی جدید 
شــرکت فولاد مبارکه همانند ســال های قبل 
یاری رســان دانش آموزان تحت پوشش کمیته 

امداد استان و شهرستان مبارکه بوده است.
وی افــزود: ازآنجاکــه ۱۲۸۷ دانش آموز تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی شهرستان 
مبارکه هســتند، بــا همیاری فــولاد مبارکه، 
طی دو روز گذشــته، لوازم التحریــر موردنیاز 
دانش آموزان مقاطع مختلــف تحصیلی تحت 

پوشش این کمیته تهیه  شــده و در حال توزیع 
اســت. علیزاده با بیان اینکه در همین راستا ۲ 
هزار بســته لوازم تحریر از فــولاد مبارکه برای 
توزیع بین دانش آموزان نیازمند تحویل گرفته 
شــده اســت، تصریح کرد: علاوه بر این ۱۲۸۷ 
بســته، مابقی بســته ها نیز بین دانش آموزان 
تحت پوشش سازمان بهزیســتی و کم بضاعت 
شهرستان توزیع گردیده تا مطمئن باشیم هیچ 

دانش آموزی از نعمت تحصیل جانمانده باشد.
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( شهرستان 
مبارکه در بخش دیگری از ســخنان خود گفت: 
فولاد مبارکــه در تمامی زمینه ها یاری رســان 
کمیته امــداد و مددجویان تحت پوشــش این 
نهاد بوده است. در زمان شــیوع ویروس کرونا، 
دانش آموزانــی که قــرار بــود از طریق فضای 

مجازی به تحصیل خود ادامه دهند و بســیاری 
از آن ها امکان خرید گوشــی یا تبلت موردنظر 
را نداشــتند، از ســوی کمیته امداد اســتان و 
شهرستان مبارکه شناسایی شــدند و از طرف 
فولاد مبارکــه مورد حمایت قــرار گرفتند و در 
آن شرایط سخت با گوشــی ها و تبلت هایی که 
فولاد مبارکه در اختیار آن ها قــرارداد از ادامه 
تحصیل بازنماندند. در حال حاضر خشــنودیم 
از اینکــه اعلام کنیــم در شهرســتان مبارکه 
تعداد انگشت شــماری دانش آمــوز بازمانده از 
تحصیل شناسایی شده اند که از ابتدای مهرماه 
امسال برای ادامه تحصیل آماده اند. به طورکلی 
خوشــبختانه هیچ دانش آموزی در شهرستان 
مبارکــه نداریم که امــکان ادامــه تحصیل را 

نداشته باشد.

گرگان-مهنازمحمدزمانی سخنگوی رزمایش آموزشی 
منطقه شمال شرق کشور از برگزاری رزمایش تمرینی - آموزشی 
با رویکرد چند منظــوره اختلال در ســامانه های آب و برق در 

محدوده شهر گرگان خبر داد.
ابوالفضل رحیمی گفت: این مانور در صنعت آب و برق و در سطح 
یک عملیاتی و با حضور استان های یاری رسان خراسان شمالی، 
خراسان رضوی و سمنان در مهر ماه به میزبانی استان گلستان 
برگزار خواهد شــد.  وی ادامه داد: مخاطره های متعدد با منشأ 
طبیعی یا انسانی به ســرعت قادرند زندگی انسان را دگرگون 
کنندو  بر این اســاس، لزوم رعایت تمهیدات پیشگیرانه برای 
مصون نگه داشتن انسان ها و تاسیســات زیربنایی از خطر های 
احتمالی از جمله مواردی است که باید مورد توجه قرار گیرد. این 
مقام مسئول افزود: شناخت شیوه های نیل به پایداری، از طریق 
الگو های مختلف کاهش آسیب پذیری در برنامه ریزی و مدیریت 
بحران و پدافند غیرعامل وارد شده تا شــرایط مطلوبی را برای 
کاهش موثرتر خطر ها در سطوح مختلف ایجاد کند. وی با بیان 

اینکه برگزاری چنین رزمایش هایی به مدیریت سوانح طبیعی، 
کمک زیادی می کنــد، افزود: اهمیت این موضــوع آنجا درک 
می شود که وابستگی بسیاری از زیرســاخت ها و فعالیت ها در 
کشور منوط به آب و برق است و به طور کلی، لزوم پایداری تامین 
آنها یک اصل حیاتی و ضروری است. رحیمی بیان کرد: استان 
گلستان در معرض تهدید های متعدد اســت و لازم است برای 
مدیریت بحران و پدافند غیرعامل، توانایی دستگاه های اجرایی 
آن همواره برای شرایط اضطراری در بالاترین سطح ممکن حفظ 
شــود. بهترین راه تقویت آمادگی در برابر تهدیدات، چه از نوع 
طبیعی و چه خرابکارانه، برگزاری چنین رزمایش هایی است و 
اجرای آنها می تواند تداوم و پایداری خدمت رســانی در صنعت 
آب و برق را بیمه کند. سخنگوی این رزمایش به انواع تهدید های 
پیش بینی شده در این رزمایش اشاره کرد و گفت: در این رزمایش 
برای رویارویی با تهدید هایی مانند خطر های سیل و طوفان و ... 
که بروز آنها می تواند آسیب های جدی به تاسیسات شرکت های 

آب و برق وارد کند، برنامه ریزی شده است.

 شیراز-چراغی اســتاندار فــارس خواســتار هم افزایی 
دستگاه ها برای گسترش زیرســاخت های حوزه بهداشت و 

درمان شد. 
محمدهــادی ایمانیه ، در حاشــیه بازدید از پیشــرفت های 
عمرانی پروژه بیمارســتان خیریه حضرت رسول اعظم)ص( 
شیراز گفت: بسیاری از زیرســاخت های مهم استان به همت 
نیکوکاران و خیرین گرانقدر توســعه یافتــه و نقش آن ها در 

پیشرفت و بالندگی استان چشمگیر است.
وی در بازدید از مراحل ساخت بیمارســتان مجتمع خیریه 
تخصصی و فوق تخصصی حضرت رسول اعظم )ص( با اشاره 
به اهمیت فعالیت های خداپسندانه افزود: یکی از ویژگی های 
استان فارس را حضور بانوان خیر در عرصه سلامت است و هر 
زمان که کلنگی در کار خیر بر زمین زده شــده یا پروژه ای در 
این زمینه افتتاح شده است، سایر نیکوکاران هم برای پیشبرد 

پروژه اعلام آمادگی کرده اند.
ایمانیــه در ادامــه از مدیریت شــهری شــیراز خواســت 
مساعدت های لازم را در راستای پیشرفت و بهره برداری از این 

پروژه در دستور کار قرار دهند.
استاندار فارس بر ضرورت رفع مشکلات املاک از زمین های 
اهدایی توســط خیرین تأکید کرد و با ارائه پیشنهادی افزود: 
ســاخت هر بخش از این مجتمع درمانی توســط هر یک از 

نیکوکار می تواند راهگشا باشد.
وی در ادامه قول مســاعدی برای تامین مصالح ســاختمانی 
از کارخانجات اســتان برای ساخت این بیمارســتان داد و بر 
ضرورت بهره گیری از ظرفیت خیرین مقیم خارج از کشــور 

تاکید کرد.
تعیین تکلیــف زمین هــای اهدایی نیکــوکاران و همکاری 
شــهرداری شــیراز جهت تبلیغــات محیطی این پــروژه از 
موضوعات دیگری بود که اســتاندار فارس به آن ها اشاره کرد 
و خواستار هم افزایی برای بهره برداری ســریعتر از این پروژه 

عام المنفعه شد.
در ادامه این مراســم، مدیرعامل مجتمــع درمانی حضرت 
رسول اعظم )ص( با بیان اینکه یکی از مشکلات شیراز توزیع 
ناعادلانه و نامتوازن زیرســاخت های درمانی و بیمارســتانی 
بود، گفت: بر همین اســاس، تصمیم گرفته شد یک مجموعه 
بیمارستانی بزرگ در منطقه شرق شیراز به نام مجتمع خیریه 

تخصصی و فوق تخصصی حضرت رسول اعظم )ص( ساخته 
شود.

جواد شاه محمدی تصریح کرد: با تلاش مجمع خیرین تامین 
سلامت فارس، اعضای موسس و هیئت مدیره موسسه خیریه 
حضرت رســول اعظم)ص(، مســئولان وقت دانشگاه علوم 
پزشکی  شیراز و همراهی شهرداری، زمینی به مساحت سه و 
دو دهم هکتار در اختیار این مجموعه قرار گرفت و کلنگ این 

مجموعه به زمین زده شد.
وی بیان کرد: تا ابتدای سال ۱۴۰۳ حدود ۱۴ هزار متر از سازه 
بیمارستان با حمایت خیرین با اعتباری معادل ۲۰۰ میلیارد 

تومان به قیمت روز ساخته شده است.
شاه محمدی با اشــاره به انعقاد قرارداد بازطراحی نقشه های 
بیمارســتان خبر از آغاز عملیات دیوارکشــی و تاسیســات 
بیمارستان همزمان با تکمیل سازه در آینده نزدیک خبر داد و 
گفت: با برنامه ریزی های انجام شده ظرف ۱۳ ماه آینده، سازه 

کل بیمارستان تکمیل خواهد شود.
مدیرعامل بیمارستان حضرت رســول اعظم )ص( بیان کرد: 
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده این بیمارستان ظرف ۳ 
سال آینده با همت خیرین و با مبلغی بالغ بر ۳۵ میلیون دلار 

به بهره برداری خواهد رسید.
وی گفت: با توجه به وســعت طرح، این بیمارستان در دو فاز 
مورد بهره برداری قرار می گیرد که در فاز اول، طبقه زیرزمین، 
همکف و بلوک چهار ساخته خواهد شــد و در فاز دوم، مابقی 

طبقات بلوک یک، دو و سه به بهره  برداری خواهد رسید.

گلستان

فارس

سخنگوی رزمایش آموزشی منطقه شمال شرق کشور خبرداد:

و در گلستان برگزاری رزمایش مدیریت بحران و پدافند غیر عامل وزارت نیر

استاندار خواستارشد؛

  هم افزایی دستگاه ها برای گسترش زیرساخت های حوزه بهداشت
 و درمان در فارس 

ســاری-امیری فر مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای مازندران از ثبــت بیش از ۳۲ میلیــون تردد در 
شش ماه اول امســال در محور های مواصلاتی استان خبر 

داد.
حســن جهانیان مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
مازندران گفت: برابر آمار بدست آمده از ۱۱۲ سامانه تردد 
شماری منصوب درمحور های استان مازندران طی شش 
ماه نخست امسال بیش از ۳۲ میلیون از انواع وسایل نقلیه 
در محور های مواصلاتی اســتان در حال تردد بوده که این 
میزان در مقایسه با مدت مشابه سال قبل بیش از ۲ درصد 

افزایش یافته است.
او افزود: تردد در محور های مواصلاتی استان با استان های 
مجاور در شــهریور ماه ســال جاری در مقایســه با مدت 
مشابه سال گذشــته بیش از ۸ درصد افزایش داشته و در 

حدود ۷ میلیون تردد رسیده است.
جهانیان گفت: پــر تردد ترین محور های اســتان رفت و 
برگشت محور های ساری به قائمشهر، بابل به آمل، آمل- 

محمود آباد در طی شهریور ماه امسال بوده است.
گفتنی اســت پرترددترین ســاعات روز نیز معمولا بین 

ساعات ۱۷ الی ۱۸ بوده است.

کرج-ترنم مظفری  رئیس سازمان پسماند شهرداری 
کرج گفت: با راه اندازی ۵ دستگاه بی خطرساز در قالب یک 
کارگاه در مرکز دفــن زباله حلقه دره روزانــه ۱۰ تن زباله 

عفونی بی خطر خواهند شد.
محمدرضا قربانی رئیس ســازمان پسماند شهرداری کرج 
اظهار داشــت: در آینده نزدیک ۵ دســتگاه بی خطرسازی 
در قالب یــک کارگاه در حلقه دره کرج فعال خواهد شــد. 
بنابرایــن روزانه معادل ۱۰ تــن زباله عفونی توســط این 
دســتگاه ها بی خطر می شــود.رئیس ســازمان پسماند 
شهرداری کرج با تاکید بر ارتقاء ظرفیت این کارگاه، افزود: 

برنامه ریزی ها در راستای افزایش توان دستگاه های مذکور 
در حال انجام است.

این مقام مســئول با اشــاره به جمعیت در حــال افزایش 
کلان شهر کرج ادامه داد: میزان تولید زباله در مرکز استان 
به واسطه افزایش جمعیت در حال افزایش است و برنامه ها 
باید به شــکلی پیش برود تا شــاهد کنترل، ســاماندهی، 
تفکیک و بی خطرسازی درست پسماند تولیدی شهروندان 
باشیم. وی ادامه داد: مسئله آموزشی و لزوم فرهنگ سازی 
در این میان از ملزومات بوده و باید مورد توجه ویژه سازمان 

مدیریت پسماند و سازمان فرهنگی قرار بگیرد.

مازندران البرز

 ثبت بیش از ۳۲ میلیون تردد بین استانی
 در محور های مواصلاتی مازندران

 راه اندازی ۵ دستگاه
 بی خطر سازی پسماندهای عفونی

 با مساعدت فولاد مبارکه انجام شد؛

   توزیع 2 هزار بسته لوازم تحریر بین دانش آموزان  شهرستان مبارکه

همزمان با افزایش تولید؛

توسعه ظرفیت فرآورشی اولویت جدید شرکت 
وندان است نفت و گاز ار

اهواز -محمد مجدم مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان توسعه ظرفیت 
فرآورشــی را اولویت جدید این شرکت دانســت و گفت: افزایش طرح ضربتی 
فرآورشی گامی مهم در جهت افزایش تولید اروندان در آینده نزدیک خواهد بود.

به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی شــرکت نفت و گاز اروندان، 
روز یکشنبه یکم مهرماه ۱۴۰۳ جلسه بررسی تولید با حضور مدیرعامل،  مدیران 

و روئسای این شرکت در دفتر مرکزی خرمشهر برگزار شد.
در این جلسه درخصوص راهکارهای افزایش تولید، چالش های آن و همچنین 
بررسی طرح ها و مطالعات لازم به منظور بالا بردن ظرفیت تولید در کلیه میادین 

و به ویژه میدان آزادگان جنوبی بحث و تصمیماتی اتخاذ شد.
عبدالله عذاری اهوازی مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان با بیان اینکه افق 
تولید نفت این شرکت بیش از یک میلیون بشــکه در روز است، گفت: به همین 
منظور ضروری است که هر چه سریع تر طرح های افزایش ظرفیت کارخانه های 
نمک زدایی و بهره برداری مطالعه و اقدامات لازم نســبت بــه اجرای آن ها انجام 

شود.
وی افزود: با اضافه شــدن یک ردیف از واحد CTEP به خط تولید این شــرکت 
تا پایان ســال، تا حدودی این مشکل برطرف می شــود؛ ولی با توجه به اهمیت 
برداشت حداکثر از میادین مشترک آزادگان که در اختیار این شرکت است باید 
چندین طرح دیگر از جمله خرید واحد پیش ســاخته اسکید مونتد مدنظر قرار 

گیرد و مطالعات لازم در دستور کار باشد.
در ادامه جلسه، مدیران و روســای این شرکت به بررســی راهکارهای افزایش 
تولید، بهبود فرآیندها و طرح موانع تولید بــه منظور رفع آن ها مواردی را مطرح 

کردند و در این خصوص تصمیم گیری شد.
شرکت نفت و گاز اروندان که یکی از شــرکت های تابعه شرکت ملی نفت ایران 
محسوب می شــود، با هدف افزایش تولید و بهره برداری بهینه از منابع نفتی در 

مناطق جنوب و جنوب غرب کشور فعالیت می کند.
با توجه به اهمیت افزایش تولید نفت در اقتصاد کشور، شرکت نفت و گاز اروندان 
با مصمم اســت با اتخاذ تدابیر لازم در افزایش طرح های توسعه ای، به این هدف 

دست یابد.

وژه توسعه و افزایش  پیشرفت 88 درصدی پر
ظرفیت پست  132/20کیلوولت دهلران یک

کرمانشاه -حسنا فخارزاده  پروژه توسعه و افزایش ظرفیت پست ۲۰/۱۳۲ 
کیلوولت دهلران یک با ۸۸ درصد پیشرفت فیزیکی تا قبل از پیک بار سال ۱۴۰۴ 

به مدار می آید.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت بــرق منطقه ای غــرب، الفتــی نیا مدیر 
عامل شــرکت برق غرب بیان کــرد پروژه توســعه و افزایش ظرفیت پســت 
۲۰/۱۳۲کیلوولت دهلران یک، که یکی از پروژه های مهم و حیاتی شرکت برق 
منطقه ای غرب می باشــد و نقش مهمی در تامین برق پایدار اســتان ایلام ایفا 

خواهد نمود در آینده ای نزدیک برقدار خواهد شد.
شایان ذکر اســت: با اجرای این پروژه ظرفیت کلی پســت از )۱۵+ ۳۰×۲ ( مگا 
ولت آمپر به )۳۰ ×۳( مگا ولت آمپر و ظرفیت بانک خــازن از) ۷/۲×۲ ( به) ۷/۲ 
×۴( افزایــش خواهد یافت.همچنیــن در این پروژه یک دســتگاه فیدر ترانس 
۱۳۲ کیلوولت، ۵ دســتگاه فیدر ۲۰ کیلوولت، یک دســتگاه فیدر بانک خازنی 
، یک دستگاه ترانســفورماتور ۳۰ مگاولت آمپر به جای ترانس ۱۵مگاولت آمپر 
قدیمی و دو مجموعــه بانک خازنی به ظرفیت ۷/۲ مــگاوار در بخش تجهیزات 

نصب خواهد شد.
باید خاطر نشان کرد که عملیات ساختمانی این پروژه به صورت ۱۰۰ درصد به 

اتمام رسیده است.
مدیر عامل شــرکت برق منطقه ای غرب،ارزش ریالی روز ایــن پروژه را بیش از 

۱۱۰۰ میلیارد ریال برآورد نمود.

 برگزاری بیش از 30 ویژه برنامه
به مناسبت هفته گردشگری در کردستان

ســنندج-فاطمه ملایــی مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی کردســتان از برگزاری بیش از ۳۰ ویژه برنامه به مناسبت هفته 

گردشگری در استان خبر داد.
 منصور مهرزاد گفت: ویژه برنامه های گرامیداشت روز جهانی و هفته گردشگری 

از پنجم مهر آغاز و تا ۱۲ مهرماه سال جاری در استان ادامه خواهد داشت.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی کردســتان اظهار کرد: 
تقدیر از فعالان گردشــگری کردســتان، برگزاری نشســت های تخصصی و 
کارگاه های آموزشــی صنعت گردشــگری با محوریت گردشــگری آگاهانه، 
آموزش و معرفی مباحث گردشگری متناسب با سنین دانش آموزان در استان و 
اجرای موسیقی سنتی و نوا های محلی از جمله برنامه های هفته گردشگری در 

کردستان است.
وی افزود: افتتاح پروژه های گردشــگری، اجرای تور های تاریخی و فرهنگی به 
منزله فرهنگ سازی در حوزه گردشگری، بازدید از موزه ها و آثارتاریخی استان، 
برگزاری مسابقه نقاشی با موضوع گردشگری و صلح، برگزاری جشنواره استانی 
گردو و پاکسازی تفریحگاه های منتخب از دیگر برنامه هایی است که به مناسبت 

روز جهانی و هفته گردشگری در کردستان برگزار می شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان

 ۲هزار و ۲۰۰ فقره انشعاب فرسوده
 در استان البرز بازسازی شد

کرج-ترنم مظفری  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان البرز از 
تعویض و بازسازی ۲ هزار و ۲۰۰ فقره انشعاب فرسوده از ابتدای سال جاری 

تاپایان مرداد ماه خبر داد.
حمیدرضا نامداری بــا اعلام این خبر، بیــان کرد: باتوجه بــه برنامه ریزی 
صورت پذیرفته جهت تحقق بودجه مصوب در خصوص بازسازی انشعابات 
و نوسازی کنتورهای معیوب و فرسوده سطح استان البرز، ظرف مدت زمان 
پنج ماه ابتدای ســال ۱۴۰۳ ، شــاهد پیشــرفت ۴۴درصدی طرح مذکور 
هســتیم.وی افزود: اجرای عملیات تعویض و بازســازی ۴ هزار و ۹۰۰ فقره 
انشعاب فرسوده در بودجه مصوب ســال ۱۴۰۳ شرکت پیش بینی گردیده 
که طبق زمان بندی تعیین شــده ، شاهد پیشــرفت طرح طبق برنامه می 
باشیم.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان البرز در خاتمه بیان کرد: 
تعداد ۳۵۶ هزار کنتور معیوب و فرسوده در سراســر کشور در سال ۱۴۰۲ 
تعویض و نوســازی شــده که ســهم آبفا البرز از این رقم ۷هزار ۴۲۷ مورد، 
معادل ۱۱۹ درصد بودجه مصوب نوسازی انشعابات فرسوده استان در سال 

مذکور بوده است. 

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ناظر عالی شرکت های توزیع برق:
ظرفیت تولید انرژی های تجدیدپذیر کشور تا 
پایان برنامه هفتم به ۳۰ هزار مگاوات می رسد

 ناظر عالی شــرکت های توزیع برق با بیان اینکــه اکنون ظرفیت تولید 
انرژی های تجدیدپذیر کشور به یک هزار و ۲۰۰ مگاوات رسیده است، 
گفت:  مطابق برنامه ریزی های انجام شده، انتظار می رود تا پایان برنامه 

هفتم توسعه ظرفیت تجدیدپذیرهای کشور به ۳۰ هزار مگاوات برسد.
»سید سعید میرشریفی« افزود: عملی شدن این برنامه نقش موثری در 

رفع ناترازی برق کشور خواهد داشت.
ناظر عالی شــرکت های توزیع برق، درباره اهمیت توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر در ایران و جهان خاطرنشان کرد: یکی از روش های مهمی 
که می توان با استمداد از آن بدون واردشــدن آسیب به محیط زیست 
نســبت به رفع ناترازی بــرق در فصل گرم ســال اقدام کرد، توســعه 

انرژی های تجدیدپذیر است.
میرشریفی گفت: ایران دارای مناطق بسیار وسیع در معرض نور شدید 
خورشــید و باد ماندگار اســت و برای تولید انرژی تجدیدپذیر شرایط 
ایده آلی دارد و باتوجه به پراکندگی ذاتی تولید برق با این روش، توسعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر می تواند در رفع ناتــرازی کنونی و تأمین برق 
پایدار شــبکه به ویژه در مراکز تولیدی صنعتی، کشــاورزی و غیره در 

کشور نقش بسزایی داشته باشد.
وی بیان داشت: در ۲ دهه اخیر تولید انرژی برق از منابع تجدیدپذیر در 
جهان با بیشترین رشد در سبد متنوع تولید نیروگاهی همراه بوده است 
و افزایش تولید بــا این روش فقط در ســال ۲۰۲۲ در دنیا، حدود چهار 

برابر کل تولید برق در ایران بوده است.
ناظر عالــی شــرکت های توزیع بــرق، صرفه جویــی در مصرف آب، 
جلوگیری از افزایش گرمــای زمین و کاهش آلاینده هــای جوی را از 
جمله مزایای توســعه انرژی های تجدیدپذیر دانســت و افزود: مطابق 
سند انرژی اتحادیه اروپا تا ســال ۲۰۳۰ میلادی ۳۴ درصد از کل سبد 
انرژی و ۵۰ درصد از ســبد انرژی برق جهان را انرژی های تجدیدپذیر 

تشکیل خواهد داد.
میرشریفی با بیان اینکه طبق سند توســعه انرژی اتحادیه اروپا، از سال 
۲۰۶۰ به بعد ســهم تولید کربن در اروپا صفر درصد اســت، ادامه داد: 
براین اساس سهم انرژی های بادی، خورشــیدی، زمین گرمایی، آبی، 
اقیانوسی و زیست توده در تامین انرژی برق جهان افزایش چشمگیری 

پیدا می کند.
وی با اشاره به هدفگذاری بلندمدت اروپایی ها برای احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیــر در کنار صنایــع انرژی بر، گفت: از کشــورهای ســوئد، 
دانمارک، قبرس، اتریش و یونان می توان به عنوان پیشــتازان توسعه 

انرژی های تجدیدپذیر در قاره اروپا یاد کرد.

مدیرعامل توانیر:
ج مصرف را پشت سر گذاشتیم دوره او

مدیرعامل توانیر گفت: بــا کاهش دمای هــوا دوره اوج مصرف برق را 
پشت سر گذاشته ایم اما این به معنای پایان ناترازی برق نیست، چراکه 
همچنان با مشکل ناترازی روبرو هستیم و لازم است مشترکان به ویژه 
مشــترکان پرمصرف و بالای ۲.۵ و ۴ برابر الگو به موضوع مصرف بهینه 

توجه داشته باشند.
مصطفی رجبی مشهدی، با اشاره به وضعیت تامین برق در کشور، اظهار 
کرد: درحال حاضر میزان مصرف برق نسبت به زمان پیک کاهش یافته 

اما موضوع ناترازی برق کماکان پا برجا است.

وی اظهار کرد: درحال حاضر نیروگاه ها وارد دوره تعمیرات شده اند و به 
همین منظور تعمیرات نیروگاهی برخی از واحدها از مدار خارج شــده 
اند که همین مســاله موجب شــده تا ظرفیت تولید برق کشور کاهش 
یابد.مدیرعامل توانیر درخصوص برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
تعمیــرات نیروگاهی، گفت: طبــق برنامه ریزی صــورت گرفته مقرر 
شــده تا خردادماه ســال آینده ۱۰۹ هزار مگاوات برنامه تعمیراتی در 
نیروگاه های حرارتی صورت بگیرد که ایــن موضوع رکورد جدیدی در 

زمینه تعمیرات نیروگاه ها است.
رجبی مشهدی با تاکید بر اینکه برنامه های افزایش تولید برق و آمادگی 
برای تابستان ســال آینده استارت خورده اســت، گفت: همچنان باید 
سیاســت های مدیریت مصــرف را دنبــال کنیم، توســعه پنل های 
خورشــیدی و برخورد با مشترکان پرمصرف در دســتور کار قرار دارد 
در حوزه تجدیدپذیرها در فاز اولیه حــدود ۱۰ هزار مگاوات پیش بینی 
و قرارداد این نیروگاه ها منعقد شــده و فقط تامین مالــی آنها از طریق 

صندوق توسعه ملی در دست پیگیری است.
وی با تاکید بــر اینکه در بخش ارتقا توان نیروگاه هــا نیز برنامه ها کلید 
خورده اســت، گفت: احداث حدود ۷۳۰۰ مگاوات نیروگاه بخار برای 
تکمیل نیروگاه هــای گازی و تبدیــل آن ها به نیروگاه های ســیکل 
ترکیبی در دست اقدام اســت. در حوزه هوشمندسازی نیز پیش بینی 
شــده تا حدود ۹ میلیون کنتور هوشــمند با اولویــت پرمصرف ها در 

دستور کار قرار گیرد.
به گفتــه مدیرعامل توانیــر خرید کنتورهــای هوشــمند از طریق 
سامانه های ساتب و برق من برای هر یک از مشترکان امکان پذیر است و 

مشترک پول را به طور مستقیم به کنتورساز پرداخت می کند.

سال آبی با ۲۵۲.۷ میلیمتر بارش به پایان رسید
 ســال آبی ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ در حالی پایان یافت که مجموع بارش های 

کشور به ۲۵۲.۷ میلیمتر رسید.
 سال آبی در هر سال از ابتدای مهر آغاز می شــود و تا آخر شهریور سال 
بعد ادامه دارد. مجموع بارش های طول سال وضعیت منابع آبی کشور 

را نشان می دهد.
در سال آبی که پشت سر گذاشتیم، در ابتدا سال مطلوبی از نظر بارشی 

به نظر نمی رسید، اما در ادامه سال وضعیت بارش ها بهبود پیدا کرد.
گرچه وضعیت بارش ها در این ســال بهبود نشــان می داد، اما به گفته 
»فیروز قاســم زاده« ســخنگوی صنعت آب، وجود سال های متمادی 
خشک ســبب شــده اثر این بارش ها بر منابع آبی کشــور آن چنان که 
بایدوشــاید نباشــد و از این نظر همچنان در برخی استان ها وضعیت 

بارشی مطلوب نبود.
تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و داده های آب کشور نشان می دهد که 
مجموع بارش ها در ســال آبی ابتدای مهر ۱۴۰۲ تا آخر شهریور ۱۴۰۳ 
به ۲۵۲.۷ میلیمتر رسیده است. این میزان بارش در مقایسه با ۲۴۷.۸ 
میلیمتر دوره بلندمدت، رشــد ۲ درصدی دارد. همچنین در مقایسه با 
سال آبی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ که ۲۱۲.۹ میلیمتر بارش رخ داده بود، از رشد 
۱۹ درصدی برخوردار شــده است.۱۰ استان کشــور در سال آبی تازه 
گذشته نسبت به دوره بلندمدت همچنان با کاهش بارش درگیر بوده و 

سال آبی را با این وضعیت پشت سر گذاشته اند.

رئیس کل بانک مرکزی:
شبکه بانکی برای کمک به خانواده  معدنکاران 

درگذشته اقدام کنند
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در پیامی جان باختن جمعی 
از کارگران معدن ذغال سنگ طبس را تســلیت گفت و با خانواده های 

داغدار این عزیزان ابراز همدردی نمود.
به نقل از بانــک مرکزی محمدرضا فرزین رئیــس کل بانک مرکزی در 
پیامــی جان باختن جمعی از کارگــران معدن ذغال ســنگ طبس را 

تسلیت گفت و با خانواده های داغدار این عزیزان ابراز همدردی نمود.
متن پیام رئیس کل بانک مرکزی

حادثه جان باختــن ده ها تن از کارگران معدن ذغال ســنگ طبس در 
خراسان جنوبی، ضایعه ای بســیار دردناک و تأثر برانگیز را برای تمام 
مردم کشورمان رقم زد و دل هم میهنان عزیز از این مصیبت تلخ به درد 
آمد. از صمیم قلب به خانواده های داغدار این حادثه تسلیت می گویم و 

خود را شریک غم آنان می دانم.
اینجانب از طرف شــبکه بانکــی نیز ضمن تســلیت و همــدردی با 
خانواده های داغدار معــدن معدنجوی طبس، این غــم جانگداز را به 
مردم شریف خراســان جنوبی و عموم مردم ایران تسلیت عرض نموده 
و تاکید می کنم شــبکه بانکی آمادگی دارد برای کمــک به بهبود آلام 
خانواده ها و وابســتگان این مصیبت در کنار وزارت خانه های مسؤول و 

پیگیری کننده، اقدامات لازم را انجام دهد.

جشنواره قرعه کشی حساب های قر ض الحسنه 
بانک گردشگری تمدید شد 

دوره قرعه کشــی جشــنواره حســاب های 
قرض الحســنه بانک گردشــگری تا ۲۰ مهر 
تمدید شد و مراسم قرعه کشــی روز ۳۰ مهر 

۱۴۰۳ برگزار خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی بانک گردشــگری، 
بانــک گردشــگری در راســتای اهــداف و 
سیاســت های کلان خود مبنی بر اشــاعه و 
ترویج ســنت نیکو و پسندیده قرض الحســنه و ایجاد بستر و زمینه ای 
مساعد برای مشارکت عموم هموطنان در این امر خیر و معنوی، نسبت 
به برگزاری جشــنواره قرعه کشی حساب های ســپرده قرض الحسنه 

پس انداز ریالی در این بانک اقدام کرده است.
با توجه به استقبال مشتریان بانک گردشگری برای شرکت در این دوره 
قرعه کشی و برای فراهم شدن فرصت مناسب جهت شرکت در این امر 
خداپسندانه، مهلت شرکت در قرعه کشــی تا ۲۰ مهر ۱۴۰۳ تمدید و 

مراسم قرعه کشی در تاریخ ۳۰ مهر ۱۴۰۳ برگزار خواهد شد.
بر اســاس این گزارش، حداقل موجودی حســاب های قرض الحسنه 
برای شرکت در جشنواره قرعه کشی بانک گردشگری مبلغ دو میلیون 
ریال اســت. در این دوره از قرعه کشــی حســاب های قرض الحسنه 
بانک گردشــگری هر دو میلیون ریال موجودی روزانه در سپرده های 
قرض الحســنه برابر یک امتیاز اســت. دوره محاســبه امتیازات برای 
شرکت در قرعه کشی و اعطای جوایز از ۱۲ مهر ۱۴۰۲ تا ۲۰ مهر ۱۴۰۳ 

است.
یکــی از ویژگی های مهم جشــنواره امســال نحوه محاســبه امتیاز 
ســپرده های قرض الحسنه در ســامانه توبانک اســت که امتیاز آن به 
صورت ۲ برابری محاسبه خواهد شد. در این طرح مشتریانی که نسبت 
به افتتاح حســاب از طریق اپلیکیشــن توبانک اقدام کرده اند از امتیاز 
۲ برابــری بهره مند خواهند شــد.در این دوره با هدف افزایش ســطح 
مشارکت مشتریان در جشــنواره قرعه کشی سپرده های قرض الحسنه 
پس انداز در ســال ۱۴۰۳، علاوه بر جوایز اعلام شــده طی قرعه کشی 
مجــزا ۲۰۰ فقره جایزه حق تقــدم دریافت تســهیلات حداکثر ۵۰۰ 
میلیون ریالی، ۲۴ ماهه، با نرخ ۲۳ درصد و بــدون نیاز به ایجاد معدل 

حساب به مشتریان بانک گردشگری اعطا می شود.
۵۰ جایزه نقدی به ارزش ۲۵۰۰ میلیون ریال، ۵۰ کمک هزینه ســفر 
حج عمره، ۵۰ کمک هزینه ســفر بــه دور ایران، ۵۰ ســکه تمام بهار 
آزادی، ۵۰ شــمش طلای ۱۰ گرمی، ۷۰ نیم سکه بهار آزادی، ۸۰ ربع 
ســکه بهار آزادی، ۲۰۰ کمــک هزینه خرید صنایع دســتی و هزاران 

جوایز دیگر در این دوره قرعه کشی اهدا خواهد شد.
گفتنی اســت، امکان افتتاح حســاب هم به صورت حضوری از طریق 
شــعب بانک گردشــگری و هم به صــورت غیرحضــوری و آنلاین از 
طریق اپلیکیشن TOBANK به نشــانی وب سایت tobank.ir برای 

مشتریان فراهم شده است.

منابع انسانی؛ سرمایه بی بدیل صنعت بیمه
معاون سرمایه انسانی و پشتیبانی بیمه سینا،مهم ترین سرمایه صنعت 
بیمه را منابع انسانی دانست و افزود: هرچه برای توسعه، تعالی و آموزش 

منابع انسانی هزینه شود، سرمایه گذاری است.
حسین گونه پی در تشریح اقدامات انجام شده در بخش منابع انسانی در 
دوره جدید اظهار داشت: با توجه به نگرش عمیق مدیریت محترم عامل 
به مسئله منابع انسانی و تاکید ایشــان، مقوله آموزش به طور جدی در 

دو بخش شبکه فروش و کارکنان در دستور کار قرار گرفت.
معاون سرمایه انسانی و پشــتیبانی بیمه سینا با اشاره به اثربخش بودن 
آموزش نمایندگان در ماههای اخیر افزود: خوشبختانه آموزش مستمر 
موجب جهش خوبی در فعالیت نمایندگان شــده و به طور کلی هرچه 
برای آموزش نمایندگان و کارکنان هزینه شــود نوعی سرمایه گذاری 

است که نتایج مطلوب آن به تدریج مشخص خواهد شد.
وی با بیان اینکه دوره های آموزشی مختلف برای کارکنان در رسته های 
مختلف شغلی نیز در حال برگزاری است، افزود: یکی از برنامه های مهم 
ما توجه به موضوع جانشین پروری در شرکت است که در این بخش هم 
یک پکیج آموزشــی تهیه شــده تا ضمن تقویت دانش فنی و مدیریتی 
همکاران، بتوانیم از ظرفیت مدیریتی آنها در ســالهای آتی اســتفاده 

کنیم.
گونه پی با اشاره به آغاز اصلاح ســاختار سازمانی و شرح شغل همکاران 
گفت: ساختار ســازمانی بر اســاس اهداف و برنامه  های جدید در حال 
به روزرسانی است و شرح شغل کارکنان واحدهای ستادی نیز متناسب 

با آن اصلاح خواهد شد.
وی همچنین بــه موضوع رفاهیات کارکنان نیز اشــاره کــرد و گفت: 
طبق برنامه ریــزی انجام شــده، رفاهیات با رویکــرد خانواده محوری 
و در نظر گرفتن همه موارد از جمله فعالیتهای ورزشــی، ســفر، تامین 
اقلام ضروری و ســایر موارد در حال پیگیری است و به فراخور زمان در 
اختیار همکاران قرار خواهد گرفت.معاون ســرمایه انسانی و پشتیبانی 
بیمه سینا در تشــریح اقدامات این معاونت در بخش پشتیبانی گفت: 
حوزه پشــتیبانی طیف وســیعی از فعالیت ها از قبیل تجهیز شــعب، 
ساختمان ها، خودروها، خرید اقلام مختلف و غیره را شامل می شود که 

با برنامه ریزی صورت گرفته در حال پیگیری است.
وی افزود: ساماندهی املاک شــعب از جمله مواردی است که با هدف 
اســتفاده بهینه و صرفه جویــی در منابع در حال انجام اســت و برنامه 

مشخصی در این زمینه وجود دارد که اجرای آن آغاز شده است.
گونه پی برنامه بازدید ســرزده از شــعب را از مهمترین برنامه های این 
معاونت دانســت و گفت: در این بازدیدها که با همراهــی مدیر منابع 
انســانی صورت می گیرد، ضمن بررسی وضعیت ظاهری، عملکرد فنی 
و امکانات شــعبه پای صحبت تک تک همکاران می نشینیم و مشکلات 
شغلی و حتی شخصی همکاران را بررســی و تا حد امکان برای رفع آن 

تلاش می کنیم .
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کاهش رشد اقتصادی، علامتی خطرناک برای ایران

تحریم؛ مهم ترین چالش رشد اقتصادی

 نیلوفر عباس زاده  عضو هیأت علمی دانشکده 
اقتصــاد دانشــگاه خوارزمی گفــت: مهم ترین 
چالش های دولت برای تحقق رشــد ۸ درصدی، 
مواجهه با جهان غرب، تحریم هــا و جلوگیری از 
مکانیزم ماشــه در مهر ۱۴۰۴ است. تامین منابع 
مالی، مقابلــه با فضای ضد رقابت اقتصاد و شــبه 
دولتی ها، نحوه بهره مندی از سرمایه های انسانی 
و ارتقای سرمایه های اجتماعی از دیگر چالش ها 

هستند.
 در پی صحبت های رییس جمهور در حوزه  رشد 
۸ درصــدی اقتصاد و لزوم به وقوع پیوســتن آن، 
ســوالات و ابهاماتی درباره روند به نتیجه رسیدن 

این امر مهم پیش می آید.
در همین خصوص وحید شــقاقی شهری، عضو 
هیأت علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه خوارزمی، 
به خبرنگار اقتصاد آنلاین گفت: در تمام کشورها 
سرمایه های مادی و مواد خام مثل نفت و معدن، 
سرمایه های انســانی و سرمایه های اجتماعی سه 

مؤلفه رشد اقتصادی هستند.
 متاسفانه اقتصاد ایران در ۵۰ سال گذشته، صرفا 
متکی بر سرمایه های فیزیکی و مادی بوده است. 
اما همین سرمایه ها، دارای اشکالات و ضعف هایی 
هستند. درواقع سرمایه های انسانی و اجتماعی، 
کاملا از کار افتاده اســت و از آن هــا بهره برداری 

نمی شود.

علل کاهش رشد اقتصادی 
۱4۰3 نسبت به ۱4۰۲

شــقاقی شــهری گفت: در دهه ۹۰ به واســطه 
تحریم های اقتصادی و در اواخر آن دوره به دلیل 
کرونا، اقتصاد ایران بســیار منقبض و فشرده شد 
و ســرمایه فیزیکی دچار ضعــف گردید. در دهه 
مذکور، رشــد اقتصادی حتی از رشد بلند مدت 
آن هم کمتر شد و به ۱ درصد رسید. علاوه بر این 
موضوع، تحریم ها باعث شــدند رشد های منفی 
بالایــی را تجربه کنیــم. اما شــرایط مثبت دهه 
۱۴۰۰، همه چیز را تغییر داد. علت به وجود آمدن 
این شرایط کم شدن تحریم ها، افزایش صادرات 
نفت ایران به دلیل جنگ اوکراین و روسیه و آغاز 
شدن دوران پســا کرونا بود. پســا کرونا محرکی 
برای اقتصاد ایــران و اقتصــاد جهانی مخصوصا 

بخش خدمات شد.
عضو هیــأت علمی دانشــکده اقتصاد دانشــگاه 
خوارزمــی بیان کــرد: درســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
اقتصاد ما رشدهای مثبت بالایی را ثبت کرد. ولی 
نباید آمارها ما را از واقعیت گمــراه کند. در اصل 
این آمارهــا، نتیجه به وجود آمدن شــرایط ذکر 

شده در دهه ۹۰ بود. اساسا دولت سیزدهم گمان 
می کرد که اقتصاد از رکود خارج شــده و شرایط 
بهبود پیدا کرده است. درحالی که علت این رشد، 
اصلاحات نهادی و ساختاری نبود. در واقع محیط 
کســب   وکار، اقتصاد کلان، رقابت پذیری اقتصاد 
ملی، دانش بنیانی اقتصاد، سرمایه های اجتماعی 
وعدم مهاجــرت نخبگان بهبود پیــدا نکرد. همه 
ایــن مباحث حکایــت از عدم رشــد اقتصادی و 

سرمایه گذاری است.
 بنابراین نمی توانیم با آمــار خام اقتصاد را تحلیل 
کنیم. زیرا هنگام ورود به دهه ۱۴۰۰، قیمت نفت 
و مشتقات آن بالا رفت و درآمد های ارزی نفتی ما 
بیشتر شد. لذا این رشد حاصل فروش نفت است 

و مستقل نیست.

اتکای رشد اقتصادی بر فروش نفت، علت 
پرنوسانی اقتصاد  

این کارشــناس اقتصادی گفت: به دلیل ماندگار 
نبودن اثرات فروش نفت، رشــد حاصل از آن هم 
موقتی و تکانه ای است. پرنوســان بودن اقتصاد 
ایران نتیجه وابســتگی بــه مواد خــام و منابع 
طبیعــی، به خصوص نفت اســت. زیــرا خرید و 
فروش نفت، دســتخوش تغییرات زیادی اســت 
و این تغییرات، بر روی اقتصاد هــم تاثیر خود را 

گذاشته است.
وی ادامه داد: اگر دولت می خواهد در حوزه رشد 
اقتصادی که در برنامه هفتم گفته شده اقداماتی 
انجام دهد، باید مســیر این اقدامات از اصلاحات 

ساختاری و نهادی باشد. 

نیاز به ۵۰۰ میلیارد دلار سرمایه برای رفع 
مشکلات زیرساخت ها

شــقاقی شــهری در خصوص مشــکلات مهم 
اقتصــادی حــال حاضر کشــور گفــت: محیط 
کســب وکار نامناســب، اقتصاد کلان بی ثبات، 
انحصار در فضای اقتصاد توســط شبه دولتی ها و 
عدم امکان رقابت و تنفس برای بخش خصوصی 
مشکلاتی است که در اقتصاد ما به صورت آشکارا 
وجود دارد. به علاوه فرسودگی زیرساخت ها مدام 
درحال تشدید است و در بخش های مختلف قابل 
مشاهده است. مطالعات نشان می دهد برای حل 
آن، نیازمنــد حداقل ۴۰۰ تــا ۵۰۰ میلیارد دلار 
ســرمایه ظرف ۵ سال آینده هســتیم. با توجه به 
وجود تحریم ها و چالش های اقتصادی و سیاسی، 
جذب این ســرمایه از راه منابع داخلی و خارجی 
یا صرفه جویی در انرژی بســیار ســخت است. به 
همین ســبب دولت چهاردهم بایــد برای تامین 

این ســرمایه و بهبود محیط اقتصاد کلان، برنامه 
داشته باشد. 

الزامات رشد ۸ درصدی
عضو هیــأت علمی دانشــکده اقتصاد دانشــگاه 
خوارزمی بیان کرد: لازمه اول رشــد ۸ درصدی، 
منابع مالی اســت و برای این امر نیازمند حداقل 
سالی ۲۰۰ میلیارد دلار ســرمایه هستیم. لازمه 
دوم، بهبود محیــط اقتصاد کلان و کســب وکار 
اســت. البته تا زمانی که محیط پر از رانت و فساد 
و بروکراســی پیچیده اســت، به وقوع پیوستن 
این لازمه بعید اســت. لازمه ســوم، حل مسئله 
تحریم ها است. این مسئله باعث پیشبینی  ناپذیر 
بودن اقتصاد ایران شــده اســت. لازمه چهارم، 
حضور بخش خصوصی اســت. این بخش نیاز به 
فضای رقابتــی دارد. اما اقتصاد ایران سرشــار از 

انحصار است. 
ســهم بخش خصوصی در اقتصاد کم است و رشد 
۸ درصدی محتاج تغییر این وضعیت و کم شدن 
سهم شبه دولتی ها اســت. لازمه ها و مؤلفه های 
ذکر شــده به علاوه ســرمایه گذاری مستمر در 
پایداری رشــد ۸ درصد موثر است. درحال حاضر 
هیچکدام از این موارد در اقتصاد مهیا نیســت و 
برای دستیابی به هرکدام، نیازمند برنامه و تلاش 

های مستمر هستیم.

چالش های تحقق رشد ۸ درصد
شقاقی شــهری ادامه داد: مهم ترین چالش های 
دولت برای تحقق رشــد ۸ درصــدی، مواجهه با 
جهان غــرب، تحریم ها و جلوگیــری از مکانیزم 
ماشــه در مهر ۱۴۰۴ اســت. تامین منابع مالی، 
مقابله با فضای ضد رقابت اقتصاد و شبه دولتی ها، 
نحوه بهره مندی از ســرمایه های انسانی و ارتقای 

سرمایه های اجتماعی از دیگر چالش ها هستند.

میزان رشد اقتصادی ۱4۰3
شــقاقی شــهری در خصوص پیش بینی  رشــد 
اقتصادی ســال ۱۴۰۳ بیان کرد: رشد اقتصادی 
امســال ۳ تا ۳.۵ درصد خواهد بــود. اما در آینده 
به دلیــل مشــکلاتی کــه در بخــش آب، عدم 
سرمایه گذاری در بخش کشــاورزی و همچنین 
فرسودگی زیر ســاخت ها خواهیم داشت، رشد 
سال های بعد را به کمتر از ۳ درصد خواهد رساند 

و این نشانه خطرناکی برای اقتصاد ایران است.
وی اضافه کرد: توصیه بنــده به دولت، ارائه برنامه 
برای مســائل داخلی و خارجی بــه خصوص در 

حوزه رشد تورم است.

  خریدار  رئیس کل بیمه مرکزی 
در تشــریح برنامه ها و اولویت های 
بیمه مرکزی گفــت: اولویت اصلی 
ما در بیمه مرکزی موضوع نظارت 

است.
پرویز خوش کلام خسروشــاهی 
در مراســم معارفــه خــود که با 
حضــور وزیــر امــور اقتصادی 
و دارایــی و برخــی از مدیــران 
شــرکت های بیمه ای برگزار شد، 
گفــت: رویکرد جدید مــا در بیمه 
مرکــزی افزایش رضایــت مردم و 
جامعه به صورت معنادار به صنعت 

بیمه است.

اولویت اصلی نظارت است 
وی افزود: آنچه اولویــت اصلی ما 
است مســئله نظارت اســت. بیمه 
مرکزی ســه محور نظارت، توسعه 
و بیمه گری را بر عهــده دارد با این 
حال اولویت اصلــی بیمه مرکزی 

موضوع و محور نظارت است.

توانگری و کنترل رفتار 
شرکت های بیمه ای 

رئیس کل بیمه مرکزی خاطرنشان 
کــرد: یکــی دیگــر از برنامه های 
مــا افزایــش توانگــری و کنترل 
رفتارهــای شــرکت های بیمه ای 
در بــازار و صنعت بیمه اســت. اگر 
بیمه ای  توانگــری شــرکت های 
افزایــش یابد بــدون شــک این 
شــرکت ها در پرداخت ها بازدهی 

مناسبی دارند.
خسروشــاهی افزود: بیمه مرکزی 
به دنبال افزایش رضایت اجتماعی 
اســت و شــرکت های بیمه ای به 
دنبال کسب ســود و منفعت خود 

هستند. 
بــا این حــال وظیفــه مــا ایجاد 
تعادل حــوزه رضایــت اجتماعی 
و جلوگیــری از ضــرر و زیــان 

شرکت های بیمه  است.
وی ادامــه داد: امروز بایــد ارتباط 
بیمه مرکزی با مصــرف کنندگان 

صنعت بیمه کم هزینه شــود ما از 
ظرفیت نهادهــای صنعتی در این 

رابطه حداکثر بهره را می بریم. 

باید پرداخت شرکت های 
بیمه ای درست و به موقع باشد 
رئیس کل بیمه مرکزی خاطرنشان 
کرد: در مــورد دیگــر و در زمینه 
توســعه عملکــرد صنعــت بیمه، 

تلاش می کنیم تــا پرداخت های 
شــرکت های بیمه به درستی و در 

زمان مناسب صورت بگیرد. 
خسروشاهی در پایان افزود: امروز 
نیازمنــد افزایــش جذابیت برای 

بیمه عمر و زندگی هستیم. 
در ایــن رابطه بیمه مرکــزی باید 
آگاهی بیمــه گذاران بــه صورت 

بالفعل و بالقوه را افزایش دهد.

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
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رئیس کل بیمه مرکزی:

شرکت های بیمه  باید پرداخت درست و به موقع داشته باشند


